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VOORWOORD

Beste lezer

De noodzaak om te verenigen en de nood aan 
menselijke warmte: dat is de rode draad die ik zie 
als ik terugblik op 2023 en vooruitblik naar 2024. 

Want u en ik, wij slaan elke dag de handen aan 
de ploeg. Dat doen we met de beste intenties. 
We zijn evenwel geen wonderdokters, we zijn 
maar mensen. ‘Het menselijk tekort’: dat is onze 
gemeenschappelijke beperking. Dus zit er maar 
één ding op: de krachten bundelen. Publilius 
Syrus, Romeinse schrijver uit de eerste eeuw 
vóór Christus, wist het al en dus schreef ik het 
op mijn nieuwjaarskaart: “Als er eenheid is, volgt 
altijd de overwinning”.

Samenwerken om beter te doen. Die inge-
steldheid is eigen aan onze provincie Oost-
Vlaanderen. Dit jaaroverzicht is daar opnieuw 
het beste bewijs van. Voor de derde keer neem 
ik u dan ook met plezier mee langsheen mijn 
bevoegdheden, opdrachten en verwezenlijk-
ingen. Een bundeling van enkele weloverwogen 
uitgekozen ijkpunten, in klare taal, waarbij traditie-
getrouw ook de partners prominent aan het 
woord en in beeld komen.

Zie het als een hartstochtelijk pleidooi voor – 
niet schrikken – grensoverschrijdend gedrag. 
Ik bedoel maar: we moeten de moed hebben 
om de grens van de fanatieke ‘ik-heb-sowieso- 
gelijk’-mentaliteit te durven oversteken en op 
z’n minst bereid zijn tot een open dialoog, tot 
het opnemen van onze verantwoordelijkheid, elk 
binnen ons eigen domein. Om nóg beter te willen 
doen. Als we dat allemaal samen doen, wint finaal 
iedereen, maar bovenal de burger. En dat is toch 
de bedoeling van beleid, nietwaar?

Veel inspiratie gewenst!

Uw gouverneur,

Carina Van Cauter
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I n Oost-Vlaanderen bevinden zich vandaag 
vier gevangenissen en één forensisch 
psychiatrisch centrum. Vaak in het nieuws 

was de gevangenis van Gent. De overbevolking in 
de mannenafdeling nam er historische proporties 
aan. De normale capaciteit van de gevangenis 
bedraagt 299 mannelijke gedetineerden. Door 
het plaatsen van stapelbedden in de cellen werd 
deze capaciteit opgetrokken tot 365 gedeti-
neerden. Maar jammer genoeg bleek ook dat 
niet voldoende en moesten tientallen gedeti-
neerden soms met een matras als derde bed 
in een cel op de grond slapen. Jo Demuynck is 
regionaal directeur Noord van het gevangenis-
wezen en in die hoedanigheid verantwoordelijk 
voor de gevangenissen in Vlaanderen. Hij werkt 
al 41 jaar binnen het gevangeniswezen en was 
zelf ook 10 jaar directeur van de gevangenis van 
Antwerpen. Hij erkent de moeilijke situatie binnen 
de gevangenismuren.

“In de gevangenissen voor strafuitvoering, waar 
veroordeelden hun straf uitzitten, is de overbevol-
king beperkt gebleven. Maar in de arresthuizen is 
de problematiek bijzonder acuut. Gevangenissen 
kennen geen quota, men kan dus niemand 
weigeren. Als een verdachte aangehouden wordt, 
dan moet hij een plaats krijgen in een arresthuis 
zoals de gevangenis van Gent. Na veroordeling 

Gevangenissen
Oost-Vlaanderen:

veiligheidspijler
onder druk

Als belangrijke pijler in het 
veiligheidsbeleid binnen onze provincie, 

volgt de gouverneur de situatie in de 
gevangenissen nauwgezet op. 

Ze heeft een wettelijke opdracht om 
de inrichtingen jaarlijks te bezoeken, 
ze zoekt mee naar oplossingen als er 
problemen zijn, maakt de bijzondere 

nood- en interventieplannen op en kan 
als laatste middel bij stakingen ook 

personeel opvorderen.
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stroomt een verdachte door naar een strafhuis. 
Afhankelijk van de beschikbare plaatsen loopt 
die uitstroom moeilijk.”

Effectieve uitvoering korte gevangenisstraffen
De gevangenis van Gent heeft ook een psychia-
trische afdeling en erkenning als ‘Afdeling ter 
Bescherming van de Maatschappij (ABM)’. 
Gent is de enige gevangenis in Oost- en West-
Vlaanderen waar geïnterneerden kunnen ver-
blijven in afwachting van een beslissing van de 
strafuitvoeringsrechtbank, afdeling Kamer ter 
Bescherming van de Maatschappij KBM). Na 
deze beslissing stromen ze voornamelijk door 
naar een Forensisch psychiatrisch centrum 
(FPC) of naar een gevangenis met een ABM.

“Voor geïnterneerden verloopt de doorstroming 
richting forensisch psychiatrisch centra of 
gevangenissen met een ABM extra moeilijk 
omdat er ook daar wachtlijsten zijn. In die zin 
kampt Gent met een dubbele problematiek 
wat de grote druk op de bezetting verklaart. 
Het aantal geïnterneerden loopt er op tot 1/3 
van de gevangenisbevolking.”

Bovendien worden sinds 1 september 2022 alle 
straffen tussen twee en drie jaar ook effectief 
uitgevoerd, sinds 1 september 2023 geldt dat 

ook voor de gevangenisstraffen tussen zes 
maand en twee jaar.

“Vroeger was het beleid er eerder op gericht om 
kortgestraften snel te laten doorstromen, waar-
door veroordeelden met een straf van minder 
dan drie jaar niet of amper in de gevangenis 
terecht kwamen en de straf meestal werd 
omgezet in elektronisch toezicht. Vandaag voert 
men alle straffen uit. Dat brengt transparantie 
en duidelijkheid in het systeem. Als je voordien 
wilde dat iemand zeker naar de gevangenis ging, 
moest de uitgesproken straf al hoger liggen 
dan drie jaar. Maar het betekent ook dat er nu 
op korte termijn meer veroordeelden met korte 
straffen instromen. Dit alles legt een grote druk 
op de gevangenissen en in het bijzonder op 
de arresthuizen.”

Deze situatie kon burgemeester van Gent zelf 
vaststellen tijdens een aantal bezoeken met de 
gouverneur aan de gevangenis van Gent in 2022 
en 2023: “Samen met de gouverneur volg ik de 
situatie nauwgezet op. Tijdens onze bezoeken 
konden we zelf zien wat het betekent om met drie 
personen op amper 8m2 te moeten leven. Twee 
personen in een stapelbed en één iemand die een 
matras op de vloer vanonder het bed moet schui-
ven. In dezelfde ruimte bevindt zich ook het toilet.”

Officiële opening van de nieuwe gevangenis van Dendermonde, met v.l.n.r. Sebald Van Royen, Laurent Vrijdaghs (Regie der Gebouwen), 
burgemeester van Dendermonde Piet Buysse, de gouverneur, toenmalig minister van Justitie Vincent Van Quickenborne, Caroline Criel 
(hoofd gevangenis Dendermonde), Mathilde Steenbergen (kabinetschef minister van Justitie), Rudy Vandevoorde (directeur-generaal 
Penitentiaire Inrichtingen) en Jean-Paul Janssens (voorzitter directiecomité FOD Justitie).
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Niet alleen voor de gedetineerden zijn dit moeilijke 
omstandigheden, ook de werkomstandigheden 
van het personeel lijden onder de overbevolking. 
Koen Lambrecht is sinds 2016 werkzaam als advi-
seur van de gevangenisdirecteur in Gent en sinds 
september 2023 ook waarnemend directeur.

“We zijn 2023 geëindigd met een 60-tal personen 
die op de grond moeten slapen. De overbevolking 
heeft uiteraard een grote impact op de leef- en 
werkomstandigheden binnen de gevangenis-
muren.  Een  bewakingsassistent staat alleen op 
een sectie met 60 gedetineerden. Op cellen die 
ooit voorzien waren voor één gedetineerde werd 
een stapelbed geplaatst en ligt vaak nog een 
matras bij op de grond voor een derde bewoner. 
Het spreekt voor zich dat deze omstandigheden 
een druk leggen op de onderlinge verhoudingen. 
Van mensenrechten tot veiligheid, van gedeti-
neerden en personeel: evident is het niet.”

Begin 2023 nam de burgemeester daarom 
een burgemeestersbesluit om een sterk 
signaal te geven omtrent het fenomeen van 
de grondslapers. 

“Uiteraard beseffen we dat dit probleem ook in 
andere gevangenissen speelt en een besluit 
om grondslapers te verbieden geen magische 

oplossing is. Maar naast de maatschappelijke 
impact en de uitwerking op de gedetineerden 
zelf, moet ik als burgemeester ook rekening 
houden met de veiligheidssituatie. Het is een 
belangrijk signaal nadat we eerder al met alle 
betrokken overheidsinstanties een overleg 
hadden op initiatief van de gouverneur.”

Iets wat regionaal directeur, Jo Demuynck, 
bevestigt: “De capaciteit is wat ze is, ook in 
Antwerpen is er een gelijkaardig besluit geno-
men door de burgemeester. Er worden geen 
plaatsen extra gecreëerd door zo’n besluit, maar 
we vragen wel aan de dienst detentiebeheer om 
er in de mate van het mogelijke rekening mee te 
houden en het besluit maximaal te respecteren.”

Gouverneur zoekt mee naar oplossingen
Die blijvende aandacht en zoeken naar oplossin-
gen blijft belangrijk zegt waarnemend directeur 
Koen Lambrecht. “Weinig mensen hebben zicht 
op het leven achter de gevangenismuren. Het is 
makkelijk om de ogen te sluiten. Maar de gouver-
neur, samen met de burgemeester, brengt 
mensen samen in- en buiten de gevangenis, leidt 
de vergaderingen en zoekt actief naar oplossingen. 
Die kwamen er vaak ook, weliswaar meestal 
tijdelijk omwille van de blijvende druk op de 
nieuwe instroom. Maar die inspanningen zijn wel 

Het cellencomplex in de nieuwe gevangenis van Dendermonde.
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een hart onder de riem voor de directie en het 
personeel.”

Er zijn evenwel ook lichtpunten. Na een lange 
procedureweg werd op 11 maart 2023 in 
Oost-Vlaanderen de nieuwe gevangenis van 
Dendermonde geopend. 

“De eerste plannen gaan 15 jaar terug, de reali-
satie heeft lang geduurd. De verhuis ging, dankzij 
een goede samenwerking tussen alle partners 
en jarenlange voorbereiding, gelukkig sneller. 
In één dag tijd werden alle 267 gedetineerden 
verhuisd, een unicum. De nieuwe gevangenis 
telt 444 plaatsen en ook in de oude gevangenis 
zal er na renovatiewerken nog ruimte gecreëerd 
worden voor 100 veroordeelden”, aldus directeur 
Caroline Criel.

“Vanuit de diensten van de gouverneur werd een 
bijzonder nood- en interventieplan opgemaakt 
voor de nieuwe gevangenis en werd er ook een 
gemeentelijke rampenoefening georganiseerd 
waarin de gevangenis betrokken werd. De nauwe 
samenwerking zorgt dat je voorbereid bent, maar 
ook dat je de verschillende mensen achter de 
nummers en emailadressen kent, wat zeker een 
meerwaarde is bij een crisissituatie.”

Ondertussen keurde de Vlaamse regering ook 
de voorlopige vaststelling van het ontwerp 
GRUP goed voor de bouw van een Forensisch 

psychiatrisch centrum voor langverblijf in Aalst, 
dat plaats moet bieden aan 120 tot 180 geïn-
terneerden. Op deze manier kan de doorstroom 
van geïnterneerden vanuit onder andere de 
gevangenis van Gent verbeteren. Er wordt dus 
wel degelijk ingezet op nieuwe en bijkomende 
infrastructuur. Maar de vernieuwing binnen de 
gevangenissen gaat verder dan de bakstenen 
zegt regionaal directeur Jo Demuynck. 

“Er is vandaag een bijzondere focus op het 
herstel van schade naar slachtoffers en samen-
leving en naar de re-integratie van gedetineerden 
in de samenleving. De overbevolking werpt 
hier vandaag een schaduw over, maar de kijk 
op gevangenissen is geëvolueerd. Vroeger 
had je enkel bewakers, vandaag is er een grote 
differentiatie onder het personeel. De klassieke 
veiligheidsfuncties blijven uiteraard bestaan, 
maar in een gevangenis lopen vandaag heel 
wat personeels leden met een sociaal- en zorg-
profiel rond. De gevangenis wordt nu ook zoveel 
als mogelijk naar analogie met de samenleving 
georganiseerd. De deuren worden figuurlijk open 
gezet. Onderwijs, VDAB, sport, drugshulpcen-
tra,... al deze sectoren en instellingen zijn vandaag 
binnen onze gevangenissen aanwezig ter onder-
steuning van de gedetineerden. De Vlaamse 
Gemeenschap neemt daarin haar bevoegd-
heden goed op en draagt op die manier wezenlijk 
bij aan een betere voorbereiding van de re- inte-
gratie. Bedoeling is uiteraard om detentieschade 

Samen met burgemeester van Dendermonde Piet Buysse en afdelingsprocureur Bart Van Den Brande zag de gouverneur  
hoe 271 gedetineerden op één dag tijd vlekkeloos van de oude naar de nieuwe gevangenis verhuisden.
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te vermijden en gedetineerden te ondersteunen 
bij hun terugkeer in de maatschappij, dat is ook 
in het belang van de samenleving.”

Van detentie een opportuniteit maken
Dit wordt beaamd door Caroline Criel: “In de 
nieuwe gevangenis is de infrastructuur natuurlijk 
aangepast aan de hedendaagse normen. Cellen 
hebben bijvoorbeeld hun eigen sanitaire blok, 
grote ramen zonder tralies en een diensten-
platform voor individueel gebruik van de telefoon 
en televisie. Groenvoorziening en kunst zijn mani-
fest aanwezig doorheen de gebouwen. Er zijn 
leslokalen, ontspanningsruimtes, een fitneszaal 
en buiten zijn er twee grote wandelplaatsen met 
sportfactiliteiten. Maar de gevangenis onder-
scheidt zich tegenover vroeger vooral door het 
gedifferentieerd werken met detentiebegeleiders 
en veiligheidsassistenten. De eerste focussen zich 
op coaching en begeleiding van de gedetineer-
den, de veiligheidsassistenten op de bewaking. 
In verschillende vleugels wordt er op maat van 
de gedetineerden ook in mindere of meerdere 
mate gestructureerd een groepsaanbod of open-
deurmomenten georganiseerd. Met deze nieuwe 
aanpak willen we van de detentie een opportuniteit 
maken voor de gedetineerde en de samenleving.”

Het is ook evolutie die zich ook in bestaande 
gevangenissen voltrekt. “Op termijn wordt bij 
ons ook het onderscheid gemaakt tussen 

veiligheidsassistenten en detentiebegeleiders. 
Dit kadert in de evoluerende kijk op detentie: 
van eenzame opsluiting naar begeleiding, zorg 
en hulpverlening. In dit kader werd in de loop 
van 2023 ons Zorgteam ook gevoelig versterkt 
met opvoeders, ergotherapeuten en verpleeg-
kundigen”, aldus Koen Lambrecht.

Deze aanpak vertaalt zich ook door in de 
detentie huizen, waar kortgestraften hun straf 
van maximum 3 jaar kunnen uitzitten en waar 
de focus vanaf dag 1 ligt op de terugkeer naar 
de samenleving net omwille van die beperkte 
detentie duur. In een detentiehuis verblijven maxi-
maal 60 gedetineerden, op termijn moeten er in 
België 720 plaatsen komen. Een andere nieuwe 
evolutie zijn de transitiehuizen, dit zijn klein-
schalige inrichtingen, waar maximaal 17 gedeti-
neerden het laatste deel van hun straf uitzitten.

Transitiehuizen als voorbereiding op terugkeer 
naar de samenleving
Gedetineerden leren er opnieuw samenleven en 
bereiden hun leven na detentie voor. Annelies 
De Roo is binnen de FOD Justitie verantwoordelijk 
voor transitiehuizen en benadrukt het belang van 
die voorbereiding.

“In een gevangenis wordt je leven volledig voor 
jou bepaalt. Wanneer je wandelt, wanneer je eet, 
wanneer je deur open of dicht gaat. Je verliest 

Officiële opening van het transitiehuis in Gentbrugge, in aanwezigheid van de gouverneur,  
Paul Van Tighelt (minister van Justitie) en Mathias De Clercq (burgemeester van Gent).
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je zelfstandigheid en je plaats in de samenleving. 
Wie zomaar terug vrijkomt is vaak een vogel 
voor de kat. In een transitiehuis ligt de focus 
op de gemeenschap en het sociale aspect. Zo 
moeten de gedetineerden bijvoorbeeld verplicht 
samen eten. Er is nog steeds beveiliging en er 
wordt goed opgevolgd wat gedetineerden doen 
als ze naar buiten gaan. Maar binnen de muren 
zijn de deuren niet op slot. Er werken ook enkel 
sociaal geschoolde mensen en zorgpersoneel, 
geen bewakingsassistenten. Vanuit het transi-
tiehuis kan men makkelijker werk zoeken, een 
woning, mutualiteit weer in orde brengen, enz... 
Op deze manier komt men voorbereid terug vrij 
en verkleint de kans op recidive.”

Koen Lambrecht beaamt dit. “Kleinschalige 
detentie biedt voordelen die in een grote gevan-
genis moeilijk te realiseren zijn. Ook al is dat 
besef er niet altijd bij het brede publiek, het 
wegstoppen zonder meer van gedetineerden 
in een gevangenis is op langere termijn voor 
niemand gunstig. Keer op keer blijkt dat de kans 
op recidive gevoelig daalt als de reclassering 
goed wordt voorbereid en er vanaf dag één 
aandacht is voor de onderliggende oorzaken van 
de gepleegde feiten.”

Vorig jaar kon de gouverneur samen met de 
minister van Justitie en de burgemeester het 
eerste transitiehuis van Oost-Vlaanderen in 
Gentbrugge openen. Vanuit de stad werd vanaf 
het begin ingezet op een goede integratie met 
de buurt.

“We hebben ervoor gezorgd dat de buurtbewo-
ners vanaf het begin goed geïnformeerd waren. 
Voor de re-integratie van de gedetineerden is 
nabijheid en contact met buren één van de kriti-
sche succesfactoren. Opnieuw binding voelen 
met de samenleving, opnieuw in het “echte 
leven” terecht komen is voor hen ook spannend 
en uitdagend. We hebben in onze stad een 
gevangenis en een forensisch psychologisch 
centrum. Als burgemeester ben ik blij dat we ook 
een thuis kunnen geven aan een transitiehuis”, 
aldus burgemeester De Clercq.

Of zoals het in de nieuwe gevangenis van 
Dendermonde op de muur geschreven staat: 
‘De kracht van een deur is niet hoe goed ze sluit, 
maar wel hoe wijd ze opengaat.’

SITUERING 
GEVANGENISSEN
In België zijn er 38 gevangenissen. 
Hierbij moet een onderscheid 
gemaakt worden tussen arresthuizen 
en strafhuizen. Beschuldigden die in 
afwachting van hun proces opgesloten 
zitten, verblijven in een arresthuis.  
Dit is wat men noemt voorlopige 
hechtenis. Wie veroordeeld wordt 
ondergaat zijn straf in een strafhuis.

Daarnaast zijn er ook transitiehuizen 
en detentiehuizen. In Oost-Vlaanderen 
is er voorlopig één transitiehuis. 
In transitiehuizen kunnen bepaalde 
gedetineerden het laatste deel 
van hun straf uitzitten in groep 
en intensief werken aan hun 
re-integratie. Detentiehuizen zijn 
gericht op veroordeelden met een 
gevangenisstraf van minder drie jaar 
en een laag veiligheidsrisico. Het 
is een gesloten inrichting, waarbij 
gefocust wordt op een succesvolle 
terugkeer naar de samenleving 
en het vermijden van recidive. 
In een detentiehuis zitten 20 tot 
60 gedetineerden.

In forensisch psychiatrische centra 
(FPC) kunnen gedetineerden met 
een psychiatrische problematiek 
geïnterneerd worden na beslissing 
van de strafuitvoeringsrechtbank, 
afdeling KBM.

In Oost-Vlaanderen zijn er vandaag 
vier gevangenissen en één FPC.  
Na de heropening van de oude gevan-
genis van Dendermonde worden dat 
er vijf. De totale gevangenis capaciteit 
in Oost-Vlaanderen bedraagt 1.197 
plaatsen (excl. detentie- en transitie-
huizen). In België zijn er in totaal 
10.455 plaatsen. Eind vorig jaar 
waren er 11.899 gedetineerden in 
de gevangenissen.
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Wateroverlast
in onze provincie:

Regen, regen en nog eens regen. Midden 
november 2023 en begin januari 2024 
zorgde dat op verschillende plaatsen in 

de provincie voor een overschrijding van 
de alarmpeilen op de waterlopen, met 
(dreigende) wateroverlast tot gevolg. 

Twee keer diende zich een noodsituatie 
aan waarbij bovenlokale coördinatie 

noodzakelijk was om nefaste gevolgen te 
beperken. En dus kondigde de gouver-
neur tweemaal de provinciale fase van 

het nood- en interventieplan af. Eens 
te meer bleek: elke centimeter telt, elke 

inspanning telt. 

provinciale fase
van hetnood- en
interventieplan

I n november baart vooral de Leie in de 
omgeving van Deinze, Sint-Martens-Latem 
en Gent zorgen, waar de alarmdrempel 

wordt overschreden. Ook enkele onbevaarbare 
waterlopen komen in de problemen, zoals de 
Zaubeek (Zulte/Kruisem), de Gondebeek (Melle), 
de Molenbeek (Wichelen) en de Vondelbeek 
(Lebbeke). Conform het Koninklijk Besluit van 
22 mei 2019 betreffende de noodplanning en 
het beheer van noodsituaties beslist de gouver-
neur van Oost-Vlaanderen om op te schalen en 
de provinciale fase van het nood- en interven-
tieplan af te kondigen. In dat geval coördineert 
de gouverneur de noodsituatie. Het provinciaal 
coördinatiecomité adviseert de gouverneur, 
die de beslissingen neemt. De burgemeesters 
ondersteunen op hun beurt de gouverneur door 
het uitvoeren van de beslissingen op hun grond-
gebied. Het beheer van wateroverlast en het 
voorkomen van overlast vergt een goed geco-
ordineerde samenwerking tussen verschillende 
diensten en overheden, alsook duidelijke beslis-
singen aangezien alles aan alles raakt. 
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Beheersmaatregelen:  
geen automatische piloot
In een eerste fase is er sprake van verhoogde 
neerslag waardoor peilen op waterlopen stijgen. 
De afgelopen jaren werden veel bufferbekkens 
en andere infrastructuren gebouwd om op dat 
moment het water op te vangen en vertraagd af 
te geven. De onbevaarbare waterlopen wateren 
af in de bevaarbare, die op hun beurt richting zee 
gaan. In het beheer is de getijdencyclus cruciaal: 
bij hoogtij moeten de sluizen van de bevaar-
bare waterlopen dicht, zodat de zee minder de 
kans krijgt om in het binnenland te trekken. Op 
dat moment kan de regen die valt en afgevoerd 
wordt vanuit de onbevaarbare waterlopen naar 
de bevaarbare nergens naartoe. Wachtbekkens 
zijn dan cruciaal, omdat ze water ophouden in 
afwachting van het punt waarop er weer afge-
voerd kan worden richting de zee.

Wanneer de wachtbekkens vol zitten, stroomt 
alle neerslag en water rechtstreeks naar de 

onbevaarbare waterlopen en van daaruit naar 
de bevaarbare. Op een moment waarop er niet 
gravitair afgewaterd kan worden richting zee, 
zorgt dit voor sterke peilstijgingen, aangezien 
het water nergens naartoe kan. Bij ernstige neer-
slaghoeveelheden stijgt het peil van de bevaar-
bare waterlopen dusdanig dat de onbevaarbare 
waterlopen niet langer kunnen afwateren, 
omdat ze lager liggen dan het waterpeil van de 
bevaarbare.

In die situatie spelen overstromingsgebieden 
hun rol om meer ruimte te geven aan de water-
lopen die uit hun oevers beginnen te treden en 
om te vermijden dat huizen onderlopen. Tijdens 
het beheer zal er waar mogelijk ook tijdelijk extra 
capaciteit gecreëerd worden door bijvoorbeeld 
een gecontroleerde overstroming van een niet 
bebouwd gebied, het verhogen van dijken, enzo-
voort. De gouverneur kan ook aan de andere 
regio’s vragen om water langer op te houden 
(bijvoorbeeld voor de Dender) of om meer water 

Het Militair Commando van Oost-Vlaanderen zorgt in november 2023 
i.s.m. de Technische Dienst van Kruisem voor 5000 extra zandzakken.
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richting zee te laten vloeien door alle sluizen 
open te zetten en geen scheepvaart toe te laten 
bij laagtij (bijvoorbeeld in Terneuzen). 

Er is evenwel geen automatische piloot: omdat 
alles aan alles raakt, kan het versneld afwateren 
van de ene rivier ervoor zorgen dat andere plaat-
sen in de problemen komen. Het is de gouver-
neur die dan de beslissingen neemt.

In specifieke situaties kan er ook gewerkt 
worden met pompen om bijvoorbeeld onbe-
vaarbare waterlopen alsnog (sneller) te laten 
afwateren via de bevaarbare. Hetzelfde geldt 
voor woningen: met zandzakken en pompen kan 
daar in eerste instantie ook weerstand gebo-
den worden wanneer waterlopen uit hun oevers 
treden. De coördinatie en beslissing over de 
inzet van die middelen ligt tijdens een provinciale 
fase bij de gouverneur.

Duizenden huizen bedreigd
Dankzij de paraatheid en samenwerking van alle 
betrokkenen, wordt in november erger verme-
den. Minder dan twee maanden later, bij de start 
van het nieuwe jaar, valt niet alleen het weer, 
maar ook de impact op de waterlopen en bijge-
volg het crisisbeheer in herhaling. Zoals gebrui-
kelijk worden alle actoren door de gouverneur 
en haar diensten tijdig gewaarschuwd. Opnieuw 
is de gouverneur genoodzaakt om de provinci-
ale fase van het nood- en interventieplan af te 
kondigen, zodat de coördinatie van de hulpver-
lening bovenlokaal kan gebeuren en de inzet van 
de middelen centraal aangestuurd kan worden. 

Het Hydrologisch Informatiecentrum (HIC) 
voorspelt kritieke overstromingen op de Leie 
(Deinze/Sint-Martens-Latem/Gent) én de Dender 
(Geraardsbergen/Ninove/Aalst). Verschillende 
onbevaarbare waterlopen, voornamelijk in het 
midden en het zuiden van de provincie, kunnen 
moeilijk afwateren en treden buiten hun oevers 
of dreigen dat te doen. Dat is het geval in bijvoor-
beeld Erpe-Mere, Wichelen, Lebbeke, Zwalm, 
Brakel en Maarkedal. Duizenden huizen in Oost-
Vlaanderen worden bedreigd.

Tijdens de vergaderingen van het provinciaal 
coördinatiecomité worden de meteorologische 
voorspellingen en de impact daarvan op peilen 
van de waterlopen met alle lokale besturen en 
veiligheidsdiensten gedeeld. De gouverneur 
beslist, na advies van alle disciplines en experten 
in het provinciaal coördinatiecomité, over de 
nodige maatregelen, zoals de inzet van zandzak-
ken en pompen, het aanleggen en verhogen van 
dijken, het oprichten van onthaalcentra ingeval 
van evacuaties, het versneld afvoeren en sturen 
van water en het uniform alarmeren en infor-
meren van de getroffen bevolking. Mensen en 
middelen kunnen op die manier efficiënt ingezet 

Terreinbezoek van de gouver-
neur in Hofstade (Aalst) in 
januari 2024, waar door de 
waterloopbeheerders (Vlaamse 
Milieumaatschappij en de 
Dienst Integraal Waterbeleid 
van het provinciebestuur), met 
ondersteuning van de hulpver-
leningszone, een bres gegraven 
wordt aan de Ter Erpebeek. 
Hierdoor kan het water via een 
gracht naar een andere water-
loop gestuurd worden, waardoor 
huizen niet langer bedreigd 
worden.
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worden en er wordt vermeden dat een bepaalde 
beslissing op één locatie een nefaste invloed 
heeft op een andere locatie. 

De hulpverleningszones zijn massaal aanwezig 
op het terrein en beschermen bedreigde wonin-
gen, bedrijventerreinen en andere infrastructuren 
in samenwerking met de technische diensten 
van de lokale besturen. Binnen het provinciaal 
coördinatiecomité worden afspraken gemaakt 
over het leveren van onderlinge bijstand om de 
middelen daar te kunnen inzetten waar de situatie 
het meest acuut is en ook de Civiele Bescherming 
ondersteunt met pompen en zandzakken.

Elke centimeter telt, elke inspanning telt
Grootschalige evacuaties kunnen uiteinde-
lijk voorkomen worden, maar in Zandbergen 
(Geraardsbergen), Afsnee (Gent) en Leupegem 
(Oudenaarde) dienen enkele mensen hun woning 
toch te verlaten. Op verschillende plaatsen in 
de provincie staan straten en weilanden blank, 
lopen kelders onder en staat er water in de 
huizen van de mensen. In een aantal wijken, 
waaronder bijvoorbeeld Gijzegem (Aalst), loopt 
het water net niet over de drempels van de 
huizen en scheelt het slechts centimeters. 
Getroffen inwoners worden niet vergeten 
en krijgen informatie over wat te doen na 

De Leie in Deinze en Sint-Martens-Latem begin januari 2024.
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waterschade en worden ondersteund waar 
nodig. Geëvacueerden worden begeleid bij hun 
terugkeer naar huis. 

Samenwerken om beter te doen, die ingesteld-
heid is eigen aan de provincie Oost-Vlaanderen 
en bewees ook tijdens deze periode van water-
overlast opnieuw van het allergrootste belang 
te zijn. De inspanningen van en samenwerking 
tussen de veiligheidsdiensten, de waterloop-
beheerders, de lokale besturen en burgers, 
onder coördinatie van de gouverneur, maakten 
voor veel Oost-Vlamingen het verschil tussen 
een huis vol water en droge voeten. Ook over 
de grens was de wil tot samenwerken aan -
wezig. Zo werd op vraag van de gouverneur 
door de regioverkeersleiding in Terneuzen 
beslist om het scheepvaartverkeer in Terneuzen 
te stremmen, waardoor de maximale afvoer-
mogelijkheid voor de Leie en Bovenschelde via 
het kanaal Gent-Terneuzen werd gerealiseerd. 
En in de provincie Henegouwen werd een tijde-
lijk overstromings gebied ingezet om water te 
bufferen en de aanvoer vanuit de Dender richting 
Geraardsbergen en Ninove te vertragen.

PROVINCIALE WATEROVERLAST: WIE IS WIE?

Gouverneur
NOODPLANNINGSCOÖRDINATOR

Experten:
– Koninklijk Meteorologisch Instituut (KMI)

– Waterloopbeheerders:

– De Vlaamse Waterweg

– Vlaamse Milieumaatschappij

– Dienst Integraal Waterbeleid – 
Provinciebestuur Oost-Vlaanderen

DISCIPLINE 1: 
hulpverleningszones

DISCIPLINE 2: 
medische, sanitaire en  
psychosociale dienstverlening

DISCIPLINE 3: 
lokale en federale politiediensten

DISCIPLINE 4:
logistieke steun (Defensie,  
Civiele Bescherming, Technische Diensten)

DISCIPLINE 5: 
informatie aan de bevolking

In Kruisem werd zowel in november als in januari de bestaande 
dijk verhoogd om een bijkomend gecontroleerd overstromings-
gebied te creëren voor de Zaubeek. Zo werd het industrieterrein 
gevrijwaard.

Burgemeesters

1

2

3

4

5
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OOK STRUCTURELE PROBLEMEN 
AANPAKKEN

Na elke noodsituatie volgt een grondige evaluatie samen met 
alle betrokken actoren. De gouverneur gaat hiervoor ook in 
gesprek met getroffen inwoners. Naast verbeterpunten voor 
het crisisbeheer, komen ook structurele problemen in het 
Oost-Vlaams waterlandschap aan de oppervlakte. Het gaat 
dan vooral over infrastructuurwerken, zoals het aanleggen van 
bufferbekkens en overstromingsgebieden, het vernieuwen 
van stuwen en sluizen of het uitvoeren van baggerwerken. 
Een aantal van deze noodzakelijke werken waren al lang voor-
zien, maar zijn in een procedureslag verzand. De problemen 
worden allemaal in kaart gebracht en samen met alle partners 
zal gezocht worden naar een oplossing. 

Zo ook in de Denderstreek, waar de discussie over het 
uitblijven van een aantal structurele maatregelen opnieuw 
oplaaide. Samen met bevoegd Vlaams minister van Mobiliteit 
en Openbare Werken Lydia Peeters had de gouverneur van 
Oost-Vlaanderen een constructief gesprek met het stads-
bestuur van Geraardsbergen, De Vlaamse Waterweg nv en de 
natuurverenigingen Milieufront Omer Wattez vzw en RALDES 
vzw (Regionale Actiegroep Leefmilieu Dender en Schelde). 

Een constructief gesprek tussen de 
gouverneur van Oost-Vlaanderen, 
Vlaams minister van Mobiliteit en 
Openbare Werken Lydia Peeters, 
burgemeester Ann Panis en schepen 
Rurik Van Landuyt van het stadsbe-
stuur van Geraardsbergen, De Vlaamse 
Waterweg nv en de natuurverenigin-
gen Milieufront Omer Wattez vzw en 
RALDES vzw (Regionale Actiegroep 
Leefmilieu Dender en Schelde) over de 
water overlast in de Denderstreek.

Onder andere in Gijzegem 
(Aalst) staan verschillende  
straten begin januari 2024  
blank en worden huizen 
beschermd met zandzakken.
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DE PROVINCIALE FASE 
WATEROVERLAST  
IN ENKELE CIJFERS

2055 
brandweerinterventies
868 in november
1187 in januari

12
overlegmomenten  
van het provinciaal 
coördinatiecomité

10.000
extra zandzakken van de  
Civiele Bescherming in januari

5000 
extra zandzakken gevuld door leden van 
het Militair Commando Oost-Vlaanderen 
in november

13 
dagen provinciale fase
6 dagen in november 2023
7 dagen in januari 2024)

8 woningen geëvacueerd  
in Geraardsbergen in januari

1722 
website en telefoonnummer 
om niet-dringende interventies 
van de brandweer te vragen

207.113
berichten (mail/sms) via BE-Alert

Een
cruciale rol
voor de 
brandweer
Dat de brandweer een cruciale rol heeft 
tijdens wateroverlast hoeft geen betoog.  
Alle Oost-Vlaamse hulpverleningszones 
leverden uitzonderlijke inspanningen om  
hulp te bieden en burgers te beschermen.  
De onderlinge solidariteit tussen de zes  
hulpverleningszones was groot. “Dankzij  
de vergaderingen van het provinciaal  
coördinatiecomité konden we de noden  
goed afstemmen.”

Hoe kijken de zonecommandanten van de hulpverle-
ningszones terug op twee periodes van waterover-
last en de impact ervan op hun organisatie? Aan het 
woord: Wim Van Biesen van hulpverleningszone 
Zuid-Oost en Peter De Vijlder van brandweer-
zone Vlaamse Ardennen.

Wat dachten jullie toen er aan de vooravond van 
het nieuwe jaar gewaarschuwd werd voor kritieke 
overstromingen: hier gaan we weer?
Wim Van Biesen: “In november zijn we groten-
deels de dans ontsprongen, met voornamelijk 
problemen in Wichelen. Maar na nieuwjaar was de 
Dender betrokken en die loopt volledig door onze 
zone. Daar hebben we helaas al veel ervaring met 
wateroverlast.”

Peter De Vijlder: “Wij bleven in november niet 
gespaard met zo’n 360 interventies. Maar we zijn 
als brandweer gerodeerd aan het geraken als het 
over wateroverlast of stormen gaat. Zodra we de 
waarschuwingen van de dienst noodplanning van 
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INTERVIEW

de gouverneur zien binnenlopen, beginnen 
we te schakelen binnen onze organisatie. 
Een soort proactieve fase zeg maar, waarbij we 
ook meteen de gemeenten informeren over 
mogelijke maatregelen. De strategische voor-
raad zandzakken bekijken bijvoorbeeld, en de 
inwoners sensibiliseren via onze communicatie-
kanalen om hun zelfredzaamheid te verhogen. 
Zo staan we paraat voor de effectieve 
interventiefase.”

Wim Van Biesen: “Elk nadeel heeft een voordeel. 
Door die ervaring weten we ook dat wanneer een 
bepaalde beek uit haar oevers treedt, welke stra-
ten en locaties op ons grondgebied effectief in 
de problemen komen, waardoor we bijvoorbeeld 
meteen preventief met zandzakken kunnen 
beschermen. Dat spaart een aantal acute inter-
venties uit.”

Welke impact hebben die honderden interven-
ties op jullie organisatie? 
Peter De Vijlder: “We moeten onze werking 
aanpassen. Als er zoveel interventies zijn, 
koppelen we los van de Interzonale dispatching 
en gaan we die zonaal of zelfs lokaal gaan 

organiseren. Omdat het gewoon niet werkbaar is, 
maar ook omdat de de lokale dispatchers – die 
bijgestaan worden door lokale officieren – hun 
grondgebied heel goed kennen. Dat is cruciaal 
bij wateroverlast. Bij zulke grote noodsituaties val 
je terug op lokale kennis en mensen.”

Wim Van Biesen: “En het is niet omdat het regent, 
dat er geen andere problemen meer zijn. Brand 
bijvoorbeeld. Ook die interventies moeten we blij-
ven garanderen, met mensen en met middelen.”

Peter De Vijlder: “Een ander punt zijn onze brand-
weervrijwilligers. Die willen echt wel een tandje 
bijsteken bij uitzonderlijke noodsituaties en ik 
moet zeggen dat de werkgevers daar dan ook in 
meedenken. We gaan na wat de beschikbaarheid 
is van onze vrijwilligers, en schakelen ook in functie 
hiervan. We stellen vast dat de bereidheid om 
hun steentje bij te dragen zeer hoog is.”

Wim Van Biesen: “Zeker als het een aantal dagen 
duurt. Er is het reguliere werk, het gezin. We 
moeten bewaken dat onze vrijwilligers niet op 
hun tandvlees komen te zitten, want we hebben 
ze broodnodig.” 
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Wim Van Biesen: “De bereidheid tot samenwerking 
tussen de hulpverleningszones in Oost-Vlaanderen 
is groot. Het is een evidentie geworden.”

Peter De Vijlder: “Onze hulpvraag naar zand-
zakken aan het begin van de crisis werd 
snel beantwoord door hulpverleningszone 
Waasland, die niet geïmpacteerd was. Toen er 
na enkele dagen noden waren aan de Dender 
hebben wij zone Zuid-Oost op onze beurt 
kunnen helpen. In november heeft Zuid-Oost 
ons dan weer geholpen met pompcapaciteit. 
Ook de Civiele Bescherming heeft hulp geboden 
waar kon. Dat je kan rekenen op de collega’s geeft 
een bepaalde rust en zekerheid. Dankzij de 
vergaderingen van het provinciaal coördinatie-
comité konden we de noden goed afstemmen 
en duidelijke afspraken maken onder leiding van 
de gouverneur.”

Tot slot: wat is volgens jullie de meerwaarde 
van de provinciale fase bij wateroverlast?
Peter De Vijlder: “Ik gaf het daarnet al aan: de 
juiste mensen rond de tafel samenbrengen in 
een goed gestructureerd overleg waarbij infor-
matie wordt uitgewisseld om elkaar te onder-
steunen, en als er discussie is dan kan je reke-
nen op de gouverneur om een weloverwogen 
beslissing te maken. En dat ook vroeg genoeg 
durven doen, niet twijfelen. In die opdracht is de 
gouverneur meer dan geslaagd. 

Wim Van Biesen: “Ik kan dat alleen maar beamen. 
De aanwezigheid van de verschillende water-
loopbeheerders was daarbij ook een meer-
waarde. Ik heb dat voordien nooit meegemaakt. 
Hun kennis heeft bijgedragen tot het nemen van 
de juiste maatregelen op en rond de waterlopen. 
Ook het feit dat er door de provinciale fase wordt 
afgestemd onder elkaar heeft veel problemen uit 
het verleden kunnen vermijden. Want wat je op 
beek A doet heeft altijd een effect op beek B.”

Peter De Vijlder: “Deze gouverneur heeft helaas al 
wat crisissen voorgeschoteld gekregen. Daardoor 
is het provinciaal overleg ook meer matuur gewor-
den. Opnieuw: elk nadeel heeft een voordeel.”

Wateroverlast, stormen, bestrijding van de 
Aziatische hoornaar. Er komt wel wat op de 
brandweer af en de overheden, maar zeker 
ook de burgers verwachten veel van jullie.  
Te veel misschien? Keer op keer moet er op-
geroepen worden om geduld te hebben na 
het melden van problemen.
Wim Van Biesen: “We hebben als brandweer wel 
de naam dat we alles kunnen en zullen oplossen 
ja, en liefst zo snel als mogelijk. Eigenlijk moet je 
een onderscheid maken: een oud vrouwtje van 
90 jaar met water in de kelder willen wij uiteraard 
komen helpen, maar iemand die meldt dat er 
tak van 10 centimeter op de weg ligt, mag zich 
weleens de vraag stellen of hij of zij dat niet zelf 
kan oprapen. Zo’n oproepen verzadigen onze 
infrastructuur. En zodra de eerste beelden van 
wateroverlast zich verspreiden, beginnen de 
mensen massaal te bellen dat ze zandzakken 
nodig hebben, ook op plaatsen waar wij oordelen 
dat er geen problemen zullen zijn. Maar dat is 
echt een moeilijk verhaal om te brengen.”

Peter De Vijlder: “Zelfredzaamheid is een 
kernwoord. Vandaag merken we vaak dat, 
zoals collega Van Biesen terecht aanhaalt, 
de tussenkomst van de brandweer regelma-
tig wordt gevraagd voor onbeduidende zaken. 
Men verwacht dat de brandweer alles oplost. 
Communicatie speelt daarbij een grote rol. Al 
gaat het ook om burgerzin. Neem nu het voor-
beeld van het oud vrouwtje. Die dame heeft 
misschien wel een buur die haar kan komen 
helpen met een dompelpomp. In dat verband 
kijk ik ook met veel tevredenheid terug op een 
oproep van het stadsbestuur van Oudenaarde 
aan burgers om zandzakken te vullen. Er hebben 
toen 50 mensen 8000 zandzakken gevuld. De 
strategische voorraad werd hierdoor op zeer 
korte termijn aangevuld en wij konden ons 
ondertussen concentreren op onze kerntaken. In 
de toekomst moeten we volgens mij meer inzet-
ten op netwerken van burgers om de veiligheids-
diensten te ondersteunen tijdens noodsituaties.”

Als we één ding onthouden van deze periodes 
van wateroverlast, dan is het wel de onderlinge 
solidariteit tussen de hulpverleningszones. Die 
was niet weg te denken.
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“Als hulpverleningszone zagen we afgelopen jaren een evolutie in het 
aantal momenten waarop de natuur haar niet van haar mooiste kant laat 
zien. Het stijgend aantal gevallen van stormschade en wateroverlast heeft 
een impact op hoe wij ons als brandweer organiseren in tijden van natuur-
rampen en een veranderende ecologie. Het vergt schaalbaarheid, samen-
werking, professionaliteit en een enorme gemeenschapszin. 

Een fenomeen zoals wateroverlast treft onze burgers van nabij. De gevol-
gen ervan zijn niet te onderschatten. Op die momenten van waterover-
last, wanneer de samenleving het meest kwetsbaar is, moeten wij kunnen 
optreden als betrouwbare partner. Niet alleen voor onze burgers, die ons 
op dat moment allemaal tegelijkertijd hard nodig hebben. Maar ook voor 
onze collega-hulpverleningszones. De collectieve kracht die we genereren 
als partners overstijgt geografische grenzen. Het is van vitaal belang om 
elkaar dan te ondersteunen, want het vormt de ruggengraat van onze veer-
kracht als sector. 

In dergelijke crisissituaties toont de brandweer haar veelzijdigheid en be-
hulpzaamheid. Het ene moment zijn wij een hoogtechnologische organisa-
tie, die complexe risico’s beheerst. En het andere moment staan we letterlijk 
met de laarzen in het slijk om onze buren te helpen zandzakken te verdelen. 
Het is deze capaciteit, om ons aan te passen aan elke situatie en daar samen 
sterk in te staan, dat de essentie vormt van de Oost-Vlaamse hulpverlenings-
zones. Samen trotseren we de uitdagingen van de toekomst. Zo willen we 
bescherming bieden aan de gemeenschappen die op ons rekenen.„
Thierry Van Goethem, 
zonecommandant Hulpverleningszone Waasland
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WIE BEHEERT WELKE WATERLOOP?

De waterlopen in Vlaanderen worden beheerd door verschil-
lende instanties. Wie de waterloop beheert, hangt af van de 
categorie van de waterloop.
– De Vlaamse Waterweg (DVW): bevaarbare waterlopen
– Vlaamse Milieumaatschappij (VMM): onbevaarbare  

water lopen (1e categorie)
– Provinciebestuur: onbevaarbare waterlopen (2e categorie)
– Gemeentebesturen: onbevaarbare waterlopen  

(3e categorie)
– Polders en wateringen: onbevaarbare waterlopen  

(2e of 3e categorie)

De Vlaamse Regering besliste in haar regeerakkoord 2019-
2024 om naar Nederlands voorbeeld werk te van een rationa-
lisering in het landschap van het beheer van de onbevaarbare 
waterlopen: de versnipperde bevoegdheden wegwerken 
en een duidelijke regie inzake het integraal waterbeleid. 
Daarom worden op basis van hydrografisch logisch gehelen 
Waterschappen opgericht, waarbij de bekkens als bouwstenen 
zullen fungeren. Hiermee wordt ook uitvoering gegeven aan 
het advies van het Expertenpanel Hoogwaterbeveiliging, waar 
de gouverneur van Oost-Vlaanderen deel van uitmaakte. De 
gouverneur werd samen met de gouverneur van Antwerpen 
door de Vlaamse Regering aangesteld als transitiemanager 
om een decretaal kader voor te bereiden. Dit zal gebeuren in 
nauwe samenwerking met de huidige waterloopbeheerders, de 
betrokken actoren en de lokale besturen. De bedoeling is om 
medio 2026 van start te kunnen gaan met de Waterschappen.

Waterloopbeheerders
leveren onmisbare
expertise
op het terrein en tijdens
overlegmomenten

Niemand die de waterlopen 
in de provincie beter kent 

dan de beheerders ervan. Die 
kennis en ervaring is tijdens 

wateroverlast onmisbaar om 
de impact van neerslagvoor-

spellingen en voorgestelde 
maatregelen in te schatten. 
De voorspellingen van het 

Hydrologisch Centrum (HIC) 
spelen daarbij een belangrijke 

rol. Deze experten onder-
steunen de gouverneur dan 

ook in het provinciaal coör-
dinatiecomité bij het nemen 

van de beslissingen.

20
GOUVERNEUR OOST-VLAANDEREN



“De Vlaamse Waterweg nv staat in voor het beheer van de 
bevaarbare waterlopen in Vlaanderen en alle functies die aan deze 
waterwegen zijn gekoppeld. Samen met twee collega’s ben ik ver-
antwoordelijk voor de waterhuishouding van deze waterlopen in de 
provincies Oost- en West-Vlaanderen.

Als watermanager en vertegenwoordiger van De Vlaamse Water-
weg zorgde ik tijdens de provinciale fase voor de afstemming met 
en de uitvoering op het terrein. Ik informeerde de gouverneur en 
haar team, de betrokken gemeenten en de disciplines binnen het 
crisisbeheer over de toestand op het terrein, de voorspellingen 
van de waterstanden en -debieten. Mijn kennis en ervaring kon ik 
inzetten om de gevolgen van de voorgestelde maat regelen te kaderen. 
Een andere rol was de communicatie met de waterloopbeheerders 
over de gewest- en landsgrenzen heen om het waterbeheer op 
elkaar af te stemmen.

De samenwerking verliep heel open en collegiaal waarbij alle actoren 
oplossings gericht werkten. Ik onthoud de positieve en no-nonsense 
houding en de doortastendheid van de gouverneur en haar diensten. 

We moeten blijven inzetten op een open communicatie voor een 
goede verstandhouding en een oplossings gerichte samenwer-
king! Om de overlast aan te pakken is een samenwerking over 
de grenzen van organisaties, provincies, gewesten en landen heen 
nodig. Zonder deze samenwerking waren de gevolgen van de voor-
bije watersnood vele keren zwaarder geweest. „
Walewein Muylle,  
watermanager De Vlaamse Waterweg nv
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De Zaubeek, de Gondebeek, de Ede. Het zijn 
maar enkele voorbeelden van waterlopen 
die beheerd worden door de dienst Integraal 
Waterbeleid van het provincie bestuur. 
Gedeputeerde Leentje Grillaert, bevoegd 
voor integraal waterbeleid, en Marie-Paule 
De Poortere, diensthoofd en tijdens de provin-
ciale fase lid van het coördinatie comité, vertellen 
over hun verantwoordelijkheden en blikken terug.

De dienst Integraal Waterbeleid van het  
provinciebestuur is waterloopbeheerder  
van de onbevaarbare waterlopen van tweede 
categorie. Wat houdt dat concreet in?
Gedeputeerde Leentje Grillaert: “We beheren 
1650 kilometer onbevaarbare waterlopen in 
Oost-Vlaanderen. Het is onze taak om ervoor te 
zorgen dat het teveel aan regenwater vlot kan 
doorstromen via de waterlopen. Daarom voeren 
wij regelmatig onderhoudswerken uit, zoals 
maaien, ruimen en herstellen van beschadigde 
oevers. Soms zijn meer ingrijpende werken 
nodig, zoals de aanleg van gecontroleerde over-
stromingsgebieden en pompgemalen. 

In het begin van deze legislatuur hebben we 
een droogteactieplan opgesteld. Want het gaat 
over meer dan ervoor zorgen dat de mensen 
hun voeten droog houden. Er moet ook genoeg 
water voorhanden zijn. Er zijn reeds tal van acties 
uit dat plan gerealiseerd. Een mooi voorbeeld 
daarvan is de herinrichting van overstromings-
gebieden zodat de landbouwers tijdens periodes 
van waterschaarste in een deel van het gebied 
water kunnen capteren.”

Marie-Paule De Poorter: “Waterbeheer is een 
complexe materie. We zetten onze expertise 

“ Expertise 
en nabijheid, 
die combinatie 
is onze 
grote sterkte”

INTERVIEW

“Om preventief en adequaat te kunnen 
optreden bij problemen of calamiteiten en bij 
hoogwater, werken we bij de Vlaamse Milieu-
maatschappij met een heel team (hydrologen, 
gebiedsingenieurs, terreinmedewerkers, elektro-
mechanici,…) in een permanentieregeling zodat 
we 24/7 opvolging en onder steuning kunnen 
bieden, zowel op terrein als achter de schermen 
van de computers. Tijdens de afgelopen crisis-
momenten maakte ik deel uit van het provinciaal 
coördinatie comité van de gouverneur, in een 
beurtrol met mijn collega Nele. Hier zorgde ik 
vooral voor de terugkoppeling van de situatie op 
onze waterlopen naar de leden van het comité 
en kon ik ons intern Crisis Management Team 
voeden met informatie en beslissingen die werden 
genomen.

De samenwerking met de andere actoren verliep 
vlot, zeker vanaf het moment dat de provinciale 
fase door de gouverneur werd afgekondigd en 
iedereen op geregelde tijdstippen kon afstem-
men. Het centraal verzamelen van de informatie 
tijdens de overleg momenten is een meerwaarde 
en heeft tijd en vele telefoontjes kunnen uitspa-
ren. Ook zeer belangrijk is dat we gericht advies 
kunnen geven.

De overstromingen hebben nogmaals aangetoond 
dat een goede werking van de infrastructuur 
zeer belangrijk is. Door een goede sturing kan de 
waterbergingscapaciteit van de gecontroleerde 
over stromingsgebieden optimaal benut worden. 
Een tijdige vernieuwing van oudere elektro-
mechanische infrastructuur zoals stuwen en 
pompgemalen is nodig om deze goede werking 
op langere termijn te kunnen garanderen. „
Inge De Jongh,  
hydroloog Vlaamse Milieumaatschappij
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daarom ook ter ondersteuning in. Zo geven we 
elk jaar zo’n 2000 wateradviezen naar aanleiding 
van omgevingsvergunningsaanvragen, waarbij 
wordt nagegaan of een project schadelijke effec-
ten heeft op het watersysteem. Dat advies gaat 
naar de vergunningverlenende overheid, veelal 
het gemeentebestuur. Daarnaast ondersteunen 
we ook de polders en wateringen in onze provincie 
bij het beheer van hun waterlopen en de finan-
ciering daarvan.”

Gedeputeerde Leentje Grillaert: “Het is vooral 
belangrijk om te benadrukken dat we aan integraal 
waterbeleid doen. Dat beleid houdt rekening met 
natuur en landbouw, maar heeft ook linken met 
ruimtelijke ordening. We werken voor de inrichting 
en beheer van onze waterlopen dan ook samen 
met heel wat beleidsdomeinen binnen en ook 
buiten ons provinciebestuur, om elk probleem 
of elke opportuniteit geïntegreerd te benaderen. 
We doen niet aan hokjesdenken en houden de 
lijnen hier graag kort.”

Marie-Paule De Poorter: “Ook op het terrein. 
Onze dienst staat letterlijk met de voeten in het 
water om in gesprek te gaan met de buren van 
de waterloop en met de gemeentebesturen om 
projecten gerealiseerd te krijgen.”

Gedeputeerde Leentje Grillaert: “Expertise en 
nabijheid. Die combinatie is onze grote sterkte.”

En die expertise en nabijheid kwamen ook 
goed van pas tijdens de recente wateroverlast 
in de provincie?
Marie-Paule De Poorter: “Absoluut. Het is door 
die combinatie dat we onze rol hebben kunnen 
spelen en dat we het gevoel hadden echt een 

verschil te kunnen maken. Wij weten hoe ons 
watersysteem reageert en kunnen daarom mee 
naar oplossingen zoeken die soms echt out 
of the box zijn. Ook bij het plaatsen van extra 
pompcapaciteit of het aanleggen van nood-
dijken heeft onze kennis bijgedragen aan het 
efficiënt inzetten van de middelen. We hebben 
daar ook veel complimenten over gekregen, van 
de hulpverleningszones en van de gemeente-
besturen. Die appreciatie is overigens geheel 
wederzijds.”

De coördinatie van deze noodsituaties 
gebeurde op provinciaal niveau onder leiding 
van de gouverneur. Hoe heeft de Dienst  
Integraal Waterbeleid dit ervaren?
Marie-Paule De Poorter: “Gelet op de omvang 
van de crisis, was die provinciale coördinatie 
echt nodig. Zo hadden we in het crisiscomité 
goed zicht op de belangrijkste probleemgebieden 
en dus ook waar bijstand het meeste nodig was. 
Water van Noord-Frankrijk en Wallonië en het 
water van het zuiden van onze provincie moet via 
het noorden geëvacueerd worden, waardoor de 
druk daar natuurlijk toenam. Ook tijdens crisis-
situaties moeten we daarom denken vanuit het 
watersysteem in zijn geheel. Daar is de gouver-
neur goed geplaatst voor.

Welke lessen hebben jullie voor zichzelf 
getrokken uit dit crisisbeheer?
Marie-Paule De Poorter: “We hebben nog wel wat 
stappen te zetten. We moeten onze zoektocht 
naar ruimte voor water onverminderd verder 
zetten. Ons wapenen tegen de klimaatverandering 
zal alleen kunnen als we met z’n allen kiezen voor 
een én-én-verhaal: water ophouden waar het 
kan, water afvoeren waar het moet. 

Gedeputeerde Leentje Grillaert: “Daarnaast 
moeten we ons blijven goed voorbereiden voor 
als het toch dreigt mis te gaan. Er is immers een 
maatschappelijke grens aan de proactieve maat-
regelen die je kan nemen. Een nul risico bestaat 
niet, daar moeten we ons goed bewust van zijn. 
Die voorbereiding houdt concreet in: de verdere 
uitbouw van real-time metingen, modellen 
bouwen om op de grote stroom gebieden over-
stromingen te kunnen voorspellen, maar ook 
uitbouw van bijkomende capaciteit aan nood-
pompen. Paraatheid is het sluitstuk van een 
goed waterlopenbeheer. 
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In 2019 werd het Koninklijk besluit betref-
fende de noodplanning en het beheer 
van noodsituaties op het gemeentelijk en 

provinciaal niveau en betreffende de rol van de 
burgemeesters en de provinciegouverneurs 
in geval van crisisgebeurtenissen en -situaties 
die een coördinatie of een beheer op nationaal 
niveau vereisen gepubliceerd. Dat regelt en 
professionaliseerde het crisisbeheer op lokaal 
niveau in ons land. Steden en gemeenten 
werden geconfronteerd met nieuwe regel-
geving en verplichtingen. Er kwamen heel wat 
vragen, niet in het minst van de besturen waar 
er op dat moment geen voltijdse medewerker 
noodplanning aan de slag was. Concrete en 
doorgedreven ondersteuning op maat bleek 
opnieuw erg belangrijk Die aanbieden met 
enkel de eigen mensen en middelen van de 
federale dienst Noodplanning is in de praktijk 
onmogelijk, hoewel het aan expertise uiteraard 
niet ontbreekt. Dat kan wel met het provinciaal 
ondersteuningsproject noodplanning. Tot op de 
dag van vandaag enig in zijn soort.

Provinciaal 
ondersteuningsproject 
noodplanning:

ondersteunen
samenwerken

Noodplanning en crisisbeheer zijn 
een belangrijke taak van de gouverneur, 

maar ook van de burgemeesters. 
Een gedegen voorbereiding en 
een adequate coördinatie van 

de hulpverlening, samen met de 
vertegenwoordigers van de vijf 

disciplines, zijn essentieel. Om lokale 
besturen daarbij te ondersteunen, is 

er in Oost-Vlaanderen het provinciaal 
ondersteuningsproject noodplanning. 

Een uniek project, dat zijn meerwaarde 
doorheen de jaren al meermaals 

heeft bewezen.

wordt
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Op maat
Aangesloten steden en gemeenten krijgen in 
ruil voor een financiële bijdrage per inwoner en 
per jaar doorgedreven ondersteuning inzake 
hun gemeentelijk(e) noodplanning en crisisbe-
heer. Het gaat dus zowel om onder steuning in 
de voorbereiding (noodplanning) als om onder-
steuning op het moment van een noodsituatie 
(crisisbeheer), altijd op maat van de lokale risi-
co’s en noden. Er is aandacht voor de theorie 

– denk aan het opstellen van een noodplan of 
het geven van een opleiding – maar zeker ook 
voor de praktijk. Zo worden er met medewer-
king van het ondersteuningsproject op regel-
matige basis oefeningen georganiseerd in de 
aangesloten gemeente of stad. De focus ligt 
op ondersteuning ter plaatse, in nauwe samen-
werking met de noodplanningscoördinator, zeg 
maar de rechterhand van de burgemeester als 
het gaat om noodplanning en crisisbeheer. 
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De stad of gemeente blijft immers te allen tijde 
penhouder van zijn eigen noodplannings- en 
crisisbeleid. Ondersteuning vanop afstand is 
uiteraard ook altijd mogelijk.

Win-win
Elke aangesloten stad of gemeente krijgt hier-
voor een ondersteuner toegewezen, die dankzij 
de financiële bijdrage van alle aangesloten lokale 
besturen kan aangeworven worden door de 
gouverneur. Hierdoor is de werking van het onder-
steuningsproject geïntegreerd in de werking 
van de federale dienst noodplanning, wat een 
win-win betekent voor beide partijen. Steden en 
gemeenten professionaliseren hun noodplanning 
en crisisbeheer. De federale dienst noodplanning 
houdt voeling met het lokale niveau en terrein, wat 
de provinciale noodplanning en het provinciaal 
crisisbeheer ten goede komt. Omdat het meren-
deel van de Oost-Vlaamse steden en gemeenten 
aangesloten is, worden er bovendien tips en tricks 
via het ondersteuningsproject doorgegeven wat 
leidt tot uniforme werkwijzen. En zo wordt onder-
steunen samenwerken.

CONCREET:  
OVER WELKE 
ONDERSTEUNING 
GAAT HET?
– Hulp/advies bij reële noodsituaties
– Bijwonen van de gemeentelijke 

veiligheidscel en agendapunten 
aanleveren

– Mee uitwerken van een multidisciplinair 
oefenbeleid

– Organiseren van (multidisciplinaire) 
oefeningen (tafeloefeningen, 
terreinoefeningen)

– Organiseren van opleidingen en 
trainingen
– Theorie (bv. noodplanning, 

Werkproces Crisiscommunicatie, ...)
– Toepassingen (bv. ICMS, BE-Alert, …)

– Actualisatie van het gemeentelijk 
algemeen nood- en interventieplan 
(GANIP)

– Opmaak en actualisatie van bijzondere 
nood- en interventieplannen (BNIP)

– Stimuleren en ondersteunen van de 
samenwerking tussen de aangesloten 
gemeenten/steden

– Opvolging en implementatie van 
wetgeving

– Infosessies over psychosociale 
hulpverleningsnetwerken (PSH) en 
begeleiding bij de opstart van dit netwerk

– Ondersteuning bij de uitbouw van 
discipline 5 (informatie aan bevolking) op 
het niveau van de gemeente/stad
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WELKE GEMEENTEN/STEDEN 
ZIJN MOMENTEEL AANGESLOTEN?

Kruisem

Deinze

Aalter

Lievegem

Dendermonde

Legende

Hulpverleningszone

Gemeentengrens

Aangesloten gemeenten

Kruisem

Deinze

Aalter

Lievegem

Oudenaarde

Sint-Niklaas

Aalst

Gent

HVZ Meetjesland

HVZ Centrum

HVZ Vlaamse Ardennen

HVZ Waasland

HVZ Zuid-Oost

HVZ Oost
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O p 14 november 2022 ontstaat op 
de E17 in Destelbergen een zwaar 
ongeval tussen een Nederlandse 

toeristenbus op weg naar Spanje en een vracht-
wagen. De autosnelweg is volledig versperd. De 
buschauffeur zit gekneld en 19 van de 44 passa-
giers worden overgebracht naar een ziekenhuis. 
Burgemeester Elsie Sierens kondigt vrijwel 
meteen de gemeentelijke fase van het nood- en 
interventieplan af. Na contact met de toenmalige 
noodplanningscoördinator sluiten twee mede-
werkers via het provinciaal ondersteunings-
project noodplanning aan bij de gemeentelijke 
crisiscel, die onder andere een opvanglocatie 
opent voor de niet-gewonde passagiers.

Burgemeester Elsie Sierens: “Ik heb die 
ondersteuning toen ervaren als een belang-
rijke schakel in de ketting. Het voelde aan als 
de verbindende factor. Vanuit hun ervaring en 
expertise hielpen ze ons om de procedures te 
helpen bewaken en werd de vergaderklok goed 
bewaakt, zodat iedere discipline in de crisis-
cel de tijd had om terug te koppelen naar de 
eigen mensen en gemaakte afspraken uit te 
voeren. Er werden ook heel wat tips aangereikt. 
Bijvoorbeeld om de niet-gewonde inzittenden 

TWEE AANGESLOTEN GEMEENTEN GETUIGEN

“Ik heb tijdens de gemeentelijke fase 
de vruchten geplukt van de oefeningen”

onder politiebegeleiding naar het opvang-
centrum te brengen of om op het moment dat 
de situatie onder controle was een bezoek te 
brengen aan de opvanglocatie, om die mensen 
een hart onder de riem te steken. Er werd ook 
geholpen bij het maken van een verslag na elke 
vergadering, zodat dit kon gedeeld worden via 
het nationaal veiligheidsportaal. 

Het busongeval was mijn eerste gemeente-
lijke fase als burgemeester en achteraf gezien 
was ik dankzij het ondersteuningsproject goed 
voor bereid. Bij mijn aantreden werden er onder 
leiding van onze vaste ondersteuner oefeningen 
georganiseerd. Zo werd er een asbestbrand in 
een school geënsceneerd, waarbij er ook een 
kindje vermist was. Ik heb tijdens de gemeen-
telijke fase echt de vruchten geplukt van die 
oefeningen en de tips en tricks die daaruit naar 
boven kwamen. Ik weet nog dat ik meteen dacht: 
zijn we nog in aantal, zijn er kinderen bij?”.

Noodplanningscoördinator Els Van Damme: 
“Op het moment van het busongeval was ik nog 
niet in dienst als noodplanningscoördinator van 
Destelbergen, maar ook ik ervaar de onder-
steuning vanuit de diensten van de gouverneur 
als een enorme meerwaarde. Dankzij het onder-
steuningsproject leerde ik snel de juiste mensen 
kennen om zo onze veiligheidscel efficiënter 
te organiseren. De vaste ondersteuner is stee-
vast een klankbord om bijvoorbeeld naar terug 
te koppelen over de opmaak van een BNIP of 
het optimaliseren van ons algemeen nood- en 
interventieplan. Toen hij voor het eerst naar 
hier kwam, hebben we dat plan echt stap voor 
stap samen onder de loep genomen en kon ik 
mijn voorstellen en aanpassingen aftoetsen. 
Zoals in veel gemeentebesturen het geval is, 
ben ik een eenmansdienst. Onder de collega’s 
is er niemand met de nodige expertise om eens 
van gedachten te wisselen. Door het onder-
steuningsproject heb ik er eigenlijk bijna een 
noodplannings collega bij.”
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“Dankzij het ondersteuningsproject
blijf ik niet ter plaatse trappelen”

In Herzele streek op 22 juni 2023 de wieler-
karavaan van het Belgisch Kampioenschap 
Tijdrijden neer. Drie lokale besturen sloegen 

daarvoor de handen in elkaar, want de orga-
nisatie gebeurde in samenwerking met buur-
gemeente Sint-Lievens-Houtem en Stad 
Zottegem. Hoewel Herzele heel wat ervaring 
heeft met de organisatie van wielerwedstrij-
den, bleek het ondersteuningsproject ook hier 
van grote meerwaarde bij de opmaak van het 
Bijzonder Nood- en Interventieplan (BNIP).

Noodplanningscoördinator Anneke 
Van Wijnendaele: “Onze vaste ondersteuner 
woonde elke veiligheidscel naar aanleiding van 
dit evenement bij en gaf concrete input vanuit 
zijn bovenlokale ervaring. Hij was ook steeds 
bereikbaar voor vragen en ik kreeg vrijwel meteen 
antwoord. Daarnaast heeft hij het BNIP ingetekend 
in het nationaal veiligheidsportaal ICMS. Als nood-
planningscoördinator van een gemeente met 
weinig risico’s heb je bepaalde functionaliteiten 
van deze tool nu eenmaal minder in de vingers. 

Herzele is een relatief kleine gemeente en kent 
amper noodsituaties. Door het oefenbeleid en 
enkele grote evenementen blijf ik wel geprikkeld, 
maar ik moet erover waken dat ik niet ter plaatse 
blijf trappelen. De wetgeving verwacht van ons 
hetzelfde als van een grote stad en de wereld 

van de noodplanning 
en het crisisbeheer 
evolueert snel. De 
realiteit is echter 
dat wij daar minder 
mensen en middelen 
voor hebben. Dankzij 
het ondersteunings-
project blijf ik mee. 
De aandacht wordt 
gevestigd op die 
zaken die voor onze 
gemeenten echt 
belangrijk zijn. Zo kan 

ik meteen aan de slag. Dat 
maatwerk is een enorme 
hulp. 

Nog zo’n meerwaarde 
voor mij is het netwerk. 
Onze ondersteuner deelt 
expertise van andere 
gemeenten met ons. Zo 
zijn we op dit moment 
bezig met het vernieuwen 
van ons PSH-netwerk. 
Dankzij het ondersteu-
ningsproject kwam ik in 
contact met Erpe-Mere, 
die daar heel wat ervaring 
mee heeft.” 

Burgemeester Johan Van Tittelboom: 
“Uiteraard is Herzele lid van het ondersteunings-
project. Nee zeggen was niet echt een optie; 
want ik zou nogal onder mijn voeten gekregen 
hebben thuis. Nee, serieus nu. We hebben niet 
ingetekend van bij de start, omdat we de nood-
zaak niet voelden. Herzele wordt inderdaad 
weinig geconfronteerd met nood situaties. 
Gelukkig maar. In 2017 hebben we ons toch 
aangesloten, deels uit solidariteit, want hoe 
meer gemeenten er lid zijn, des te beter voor 
het project. Gaandeweg zijn we gaan voelen 
dat we die ondersteuning wel goed konden 
gebruiken. Er ontstond over het algemeen ook 
gewoonweg meer aandacht voor noodplanning 
en crisisbeheer. De opeenvolging van recente 
crisissen – ik denk aan de coronapandemie, de 
oorlog in Oekraïne en de wateroverlast – hebben 
dat nog maar eens aangetoond. In dat verlengde 
merk ik ook op dat er in onze provincie de laat-
ste paar jaar een soort van provinciaal denken 
over veiligheid is gecreëerd. De zin om bepaalde 
veiligheidsaspecten niet langer alleen, maar 
samen te bekijken, onder coördinatie van de 
gouverneur. Dat is een breed gedragen gevoel 
bij veel collega-burgemeesters.”
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Een berg respect
voor de

veiligheidsdiensten!
De Ronde van Vlaanderen staat bij heel 

wat wielerliefhebbers met stip aangeduid 
op de kalender. Ook de gouverneur van 
Oost-Vlaanderen schrijft het wielermo-
nument in het vet in haar agenda, want 
al vele jaren wordt de veiligheidsketen 

bovenlokaal en multidisciplinair door de 
gouverneur gecoördineerd. Dit jaar greep 
de gouverneur samen met aankomststad 

Oudenaarde de aandacht die er elk jaar is 
voor deze wedstrijd aan om meer waar-
dering te vragen voor het werk van die 

veiligheidsdiensten.

D e renners maken de koers, maar de 
supporters en de veiligheidsdiensten 
maken de koers mogelijk. Zonder hen, 

geen wedstrijd, geen cyclo en geen volksfeest. 
En dat geldt zeker voor de politiediensten 
en signaalgevers, die samen een onmisbare 
tandem vormen in een wielerwedstrijd. Hun 
richtlijnen zijn er voor de veiligheid van iedereen: 
supporters, renners én hun collega hulp- en 
veiligheidsdiensten. De overgrote meerderheid 
van de wielersupporters weet dat, de pretbe-
dervers zijn zich hier onvoldoende van bewust. 
Steeds vaker worden de politiediensten en 
signaalgevers geconfronteerd met ongepast 

gedrag van supporters en weggebruikers op 
en langs het parcours, zo bleek uit diverse 
evaluatievergaderingen.

Een gegeven dat zeker niet op zichzelf staat of 
beperkt blijft tot wielerwedstrijden. Beledigingen, 
het niet opvolgen van richtlijnen, diefstal van 
materiaal, gooien met afval of stenen. Hulp- en 
veiligheidsdiensten worden over het algemeen 
vaker dan vroeger geconfronteerd met ongepast 
gedrag. Regelmatig wordt daarover bericht in 
de media. En volgens een bevraging uit 2021 
wordt 15% van de hulpverleners wekelijks uitge-
scholden, 50% van de ondervraagden maakte al 
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De gouverneur en burgemeester van Oudenaarde Marnic De Meulemeester leggen 
symbolisch de laatste hand aan het campagnebeeld op de Wolvenberg.

fysiek geweld mee (*). Op 4.000 politiemensen, 
die in 2020 aan een interne peiling deelnamen, 
verklaarde bijna 40 procent het slachtoffer 
geweest te zijn van fysiek geweld (*). 

Reacties over de hele wereld
Tijdens de voorbereidingen in aanloop naar 
Vlaanderens Mooiste ontstond het idee om 
het werk van die veiligheidsdiensten extra in 
de verf te zetten en meer waardering te vragen 
voor hun inspanningen. De gouverneur van 
Oost-Vlaanderen en aankomststad Oudenaarde 
besloten, met ondersteuning van organisatoren 
Flanders Classics en Peloton, een sensibilise-
ringscampagne te lanceren.  Want de koers in 
goede banen leiden – letterlijk en figuurlijk – dat 
verdient bergen respect. Of beter: een berg 
respect. Deze slogan werd samen met een 
metersgrote afbeelding van een signaalgever en 
politievrouw op de Wolvenberg in Oudenaarde 
aangebracht, om tijdens het Rondeweekend 
prominent in beeld te komen van de supporters 
langs het parcours, de deelnemers aan de cyclo 
en de wielerliefhebbers voor de buis.

En of dat gebeurde! De VRT-commentatoren van 
de mannen- en vrouwenwedstrijd hadden niets 
dan lovende woorden over voor de campagne, 
die dan ook minutenlang in beeld kwam tijdens 
de uitzending. Ook alle andere media hadden 

aandacht voor de boodschap. In het wieler-
peloton ging de campagne serieus over de 
tongen. Zelfs buitenlandse teams postten op 
hun sociale media berichtjes om de boodschap 
kracht bij te zetten. Politiediensten en signaal-
gevers werden op het terrein aangesproken door 
supporters en wielertoeristen en kregen woorden 
van dank. Missie geslaagd.

(*) Bron : Verwee, I., Dormaels, A., Vermeulen, C. (2022). 
Geweld en agressie tegen publieke dienstverleners. Geweld 
tegen ambulanciers, brandweerlui en werknemers op spoed-
gevallendiensten in kaart gebracht. Brussel: Vias institute. 
(*) Bron: Bevraging VSOA

Om de boodschap extra kracht bij te zetten, 
werd ook een video gemaakt, die werd 
verspreid via de sociale media. Je kan de 
video bekijken op de website 
www.gouverneuroost-vlaanderen.be/
berg-respect. 
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“ Zonder signaalgevers,  
geen koers”

INTERVIEW

Al sinds 1958 is Lucien De Schepper aan 
de slag als signaalgever in verschillende 
wieler wedstrijden in en rond zijn thuisstad 
Oudenaarde. Met 65 edities van de Ronde van 
Vlaanderen op de teller was hij het ideale boeg-
beeld van de sensibiliseringscampagne.

Naast zelf kruispunten bemannen, ben je 
tijdens de Ronde ook verantwoordelijk voor 
alle andere signaalgevers in de regio. En dat 
zijn er heel wat…
“Dat klopt. Tijdens de afgelopen editie coördi-
neerde ik de 339 signaalgevers voor onze regio. 
Op ieder kruispunt moet immers een signaal-
gever staan. Ook aan een doodlopende straat of 
de afrit van een grote parking. Ik bezorg al deze 
mensen persoonlijk een blaadje met daarop hun 
locatie, taken en belangrijkste richtlijnen.”

Ervaar ook jij dat er vaker dan vroeger 
ongepast wordt gereageerd?
“We worden helaas vaker geconfronteerd met 
agressie. Zelf kreeg ik ooit eens een slag in de 
buik. Op de nationale wegen staat er een politie-
agent bij ons en dan zijn er nooit problemen, 
maar een signaalgever die alleen staat, heeft 
het veel moeilijker. Zeker een vrouw, die durven 
ze echt ambeteren. Dit is geen goede evolutie, 
want door een gebrek aan nieuwe jonge mensen 
worden wij een uitstervende ras. Ik ben 82, maar 
blijf me met hart en ziel inzetten voor de veilig-
heid zorgen van renners en toeschouwers. Ik ga 
door zolang mijn gezondheid dat toelaat.”

Wat vond je van de campagne?
“Zonder signaalgevers, geen koers. Zo simpel 
is het. Ik ben dan ook erg dankbaar voor deze 
campagne. Telkens wanneer er zo’n actie wordt 
gedaan of wanneer de journalisten in de kranten 
oproepen tot sportiviteit ervaren wij een verschil. 
We zijn op de goede weg.”
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“ Mensen deinzen er niet voor terug 
om hun ongenoegen te uiten”

Mieke Stassens is inspecteur van politie in 
het korps van de lokale politiezone Vlaamse 
Ardennen, actief op de meeste populaire 
hellingen en stroken langs het parcours van de 
Ronde. Ze werkte met veel goesting mee aan 
de campagnevideo.

Kwam je zelf al in aanraking met onrespectvol 
gedrag?
“Jammer genoeg wel ja. Zowel tijdens wieler-
wedstrijden als binnen mijn reguliere taak als 
inspecteur. Wij als politiedienst vormen één van 
de partners in de keten om ervoor te zorgen 
dat de Ronde op een veilige manier als een 
echt volksfeest beleefd kan worden. We staan 
tevens met man en macht paraat op de Ronde 
voor wielertoeristen de dag ervoor. Hoewel heel 
wat deelnemers een woord of gebaar van dank 
uiten wanneer wij hen op cruciale en gevaarlijke 
punten begeleiden, botsen we steeds vaker op 
onbegrip wanneer wij vanuit veiligheidsover-
wegingen ingrijpen. Mensen deinzen er niet 
voor terug om hun ongenoegen te uiten, zowel 
verbaal als non-verbaal, en ook op een agres-
sieve manier. We moeten ook steeds meer 
moeite doen om onze bevelen inzake verkeers-
regeling te laten opvolgen.”

Hoe heb je dit zien evolueren doorheen jouw 
politiecarrière?
“Ik ben zelf pas sinds 2021 aan de slag bij de 
politie, maar veel collega’s beamen dat we 
steeds vaker op een onrespectvolle manier 
benaderd worden. Dat is een tendens die zich 
niet alleen ten aanzien van politiediensten mani-
festeert. Zorgverleners, brandweerpersoneel 
en ander veiligheidspersoneel worden steeds 
vaker geconfronteerd met agressie. Ik kan het 
nog ergens plaatsen dat dergelijk gedrag ten 
opzichte van onze politiediensten vanuit een 
gevoel van onmacht of argwaan voortkomt, maar 
het is onbegrijpelijk dat medische diensten en 
brandweer, die louter als doel hebben om hulp te 
bieden, zo respectloos behandeld worden. Dat is 
gewoon onaanvaardbaar.”

Heb je hier een verklaring voor?
“Volgens mij gaat het om een breed maatschap-
pelijk fenomeen: een gebrek aan respect in onze 
omgang met elkaar. Sociale media spelen hierin 
een grote rol. Bepaalde ongenoegens, verwijten 
en spottende opmerkingen worden zonder filter 
gepost. Vrijheid van meningsuiting is een belang-
rijke verworvenheid, maar volgens mij kan een 
mening evenzeer op een respectvolle manier 
geuit worden. Zo wordt dat een voorbeeld voor 
onze opgroeiende jeugd, die nu eenmaal sterk 
beïnvloed wordt door die sociale media.”

Hoe kijk je terug op de campagne?
“Dit onderwerp moet onder de aandacht 
gebracht worden en vraagt een sterk signaal. 
Ik vond deze campagne dan ook een heel mooi 
initiatief. Ik ben er meermaals over aange-
sproken. Ik denk dat het vooral een hart onder 
de riem vormde voor de vele seingevers die zich 
belange loos inzetten uit liefde voor de koers. 
Laat het een signaal zijn dat hun werk gewaar-
deerd wordt. Ook al ben ik ervan overtuigd dat 
er meer zal nodig zijn om een kentering teweeg 
te brengen, zie ik dit als een eerste stap in de 
goede richting.”
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I n 2017 opende het eerste Zorgcentrum na 
Seksueel Geweld (ZSG) van ons land. Niet 
toevallig gebeurde dat op de campus van 

het UZ Gent, waar al sinds 2003 aan onder-
zoek, vorming en dienstverlening rond seksueel 
geweld werd gedaan. En niet toevallig werd 
het officieel geopend door toenmalig staats-
secretaris Elke Sleurs, een Oost-Vlaming. 

Slachtoffers van seksueel geweld vinden in een 
ZSG 7 dagen op 7 en 24 uur op 24 allesom-
vattende zorg op één en dezelfde plek. Ze 
kunnen er terecht voor medische en psycho-
sociale zorg en om sporen van seksueel geweld 
te verzamelen (forensische zorg). Ook de nazorg 
wordt er gecoördineerd. Indien een slachtoffer 
dat wenst, kan er aangifte gedaan worden bij de 
politie. Alles gebeurt door een gespecialiseerd 
opgeleid team bestaande uit een forensisch 
verpleegkundige, een traumapsycholoog, een 
zedeninspecteur en artsen (indien nodig). 

Alle zorg onder

één dak

In juni organiseerde de gouverneur van 
Oost-Vlaanderen een infomoment over 

het Zorgcentrum na Seksueel Geweld 
en de ketenaanpak rond intrafamiliaal 

geweld. Twee toonvoorbeelden van 
holistische zorg, maar zeker ook van 
hoe zaken in onze provincie worden 

aangepakt: door samen te werken 
en aan de kar te trekken. Omdat 

onbekend vaak onbemind is, werden 
lokale beleidsmakers en professionals 

die dagdagelijks met de materie gecon-
fronteerd worden, door de gouverneur 

uitgenodigd in het provinciehuis. De 
mensen en de werking achter beide 

initiatieven werden toegelicht, met als 
doel de aanwezigen te stimuleren het 
maximale te doen om mee te werken 

aan beide projecten.

Infomoment  
Zorgcentrum na Seksueel Geweld 
en Family Justice Center  
in Oost-Vlaanderen
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Dat is mogelijk dankzij een samenwerking tussen 
een ziekenhuis, de politie en het Openbaar 
Ministerie. Elke partner draagt vanuit de eigen 
expertise bij aan de opvang en ondersteuning 
van slachtoffers. De drie partners kwamen dan 
ook allemaal aan het woord tijdens het info-
moment. Want door deze holistische zorgaanpak 
onder één dak worden drempels om zorg te 
zoeken én te vinden beperkt, verhoogt de kwaliteit 
van de zorg, is de kans op herstel sneller en 
groter en vermindert de kans op revictimisatie. 

Seksueel geweld is dan ook een veelvoor-
komend probleem dat een grote impact kan 
hebben, zo bleek nogmaals tijdens het info-
moment dat de gouverneur organiseerde. 
Volgens het recentste prevalentieonderzoek 
kreeg ongeveer 64% van de Belgische bevol-
king tussen de 16 en 69 jaar al te maken met 
een vorm van seksueel geweld, gaande van 
seksuele intimidatie tot seksuele uitbuiting (*). 

De gouverneur van Oost-Vlaanderen heeft ook 
persoonlijke affiniteit met de twee onderwerpen 
van het infomoment. Die gaan terug tot een vorige 
periode in haar professionele carrière. Als federaal 
parlementslid was ze werkzaam binnen de 
Commissie Justitie en als ondervoorzitter van de 
Bijzondere Commissie Seksueel Geweld. Ze nam deel 
aan diverse rondetafelgesprekken met experten waar-
uit bleek dat de medische en forensische context 
niet altijd compatibel waren met de zorg voor een 
slachtoffer en gespecialiseerde centra hiertoe een 
oplossing konden bieden. Er volgde veel wetgevend 
werk. Zo diende ze onder andere een wetsvoorstel 
in tot de verplichte invoering van een HIV-test voor 
verdachten van verkrachting, waardoor de rechten 
en positie van een slachtoffer aanzienlijk werden 
versterkt, de periode van onzekerheid tot een  
minimum werd beperkt en nodeloze en dure behan-
delingen werden vermeden.

Officiële opening Veilig Huis Oost-Vlaanderen, met v.l.n.r. Joachim Boderé (coördinator), Piet Buysse (burgemeester Dendermonde), Vlaams minister 
Matthias Diependaele, Christophe D’Haese (burgemeester Aalst), Mathias De Clercq (burgemeester Gent), Marnic De Meulemeester (burgemeester 
Oudenaarde) en de gouverneur.
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Een slachtoffer kan lichamelijke en/of psychische 
klachten ontwikkelen. Ook op socio-economisch 
vlak kan het een invloed hebben op zowel het 
slachtoffer als op de maatschappij.

Opening Veilig Huis
Ook rond de integrale aanpak van intrafamiliaal 
geweld pioniert Oost-Vlaanderen. Al sinds 2017 
kent de provincie een ketenaanpak waarbij politie, 
justitie, partners uit het veld (bv. het CAW) en 
mensen uit de eerste lijn samenwerken en infor-
matie delen om intrafamiliaal geweld sneller op 
te sporen en te voorkomen dat het geweld 
verder uitbreidt. Een, casusregisseur neemt de 
coördinatie op, stemt af met de gezinsleden en 
de betrokken diensten en volgt het dossier 
gedurende een lange tijd op.

Dat is nodig, want alleen al in 2022 werden 
er 22.000 processen verbaal opgesteld in 
Vlaanderen. Het ‘dark number’ is echter hoog, 
want naar schatting één vierde van de bevolking 
krijgt ermee te maken. En pas na gemiddeld 

“De strijd tegen intrafamiliaal 
geweld werd nog nooit zo serieus 
genomen én we schakelen duidelijk een 
versnelling hoger. Er wordt 9 miljoen 
euro extra per jaar en 95 extra 
personeels leden ingeschakeld om 
slachtoffers duidelijk te maken:  
wij staan aan uw kant. Ook in 
Oost-Vlaanderen: daar zullen we in 
Gent alle expertise onder een dak 
brengen, in één Veilig Huis, om de keten 
van geweld binnen zoveel mogelijk 
gezinnen te doorbreken.„
Vlaams minister van Justitie Zuhal Demir

35 feiten beslist een slachtoffer om hulp te 
gaan zoeken. Samen met de Vlaams minister 
van Justitie en Handhaving werd er dan ook 
door lokale besturen en politiezones bijkomend 
geïnvesteerd in mensen om de werking van de 
ketenaanpak verder uit te breiden en door te 
evolueren naar een family justice center (FJC). 
Dat is een samenwerkingsverband waarbij 
politie, justitie, hulpverlening en het openbaar 
bestuur samenwerken onder één dak. Het doel 
is een duurzame, gecoördineerde en doeltref-
fende aanpak van intrafamiliaal geweld, door een 
optimale intersectorale samenwerking vanuit de 
betrokken diensten.

In Oost-Vlaanderen startten in 2023, onder 
impuls van de gouverneur, Gent, Dendermonde, 
de Vlaamse Ardennen (Oudenaarde, Kruisem, 
Wortegem-Petegem, Kluisbergen) en Aalst in 
een pilootregio. De bedoeling: proefonder-
vindelijk opstarten met de steden en gemeenten 
uit vier politiezones, om nadien de werking 
verder te kunnen uitrollen over de rest van de 
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“In het UZ Gent zijn we i.s.m. Interna-
tional Centre for Reproductive Health 
(UGent) al 20 jaar bezig met slachtoffers 
na seksueel geweld. Hier groeide het besef 
dat we naast de staalafname voor juridische 
doeleinden ook medische en psycho-
logische zorg moesten aanbieden. In 2004 
kwam er een geweldprotocol met politie 
en parket Gent en een wachtdienst voor 
onze Sociale Dienst. We probeerden toen 
al wat holistisch te werken en deden veel 
onderzoek naar geweld met oa het uit-
werken van het huidig model van een 
zorgcentrum. Het unieke aan zo’n zorg-
centrum is immers de multidisciplinaire 
samenwerking die de reguliere zorg over-
stijgt. Geneeskunde, politie en parket 
werken samen om zorg op maat aan te 
bieden. Daarom komen we ook samen 
naar zo’n infomoment, om allemaal ons 
deeltje van het verhaal dat we samen 
schrijven te vertellen. Zo kan dit door de 
burgemeesters in de gemeenten verspreid 
worden, wat ook belangrijk is in functie 
van toeleiding. Vóór de oprichting van 
het ZSG kregen we zo’n 70 slachtoffers 
per jaar over de vloer in het UZ. Onder-
tussen zijn er dat tussen de 500 en 600. 
Ook de komende jaren willen we blijven 
inzetten op holistische zorg voor deze 
slachtoffers. Daarbij zullen we blijven 
waken over het oorspronkelijke opzet van 
het model: de zorg moet primair zijn, pas 
daarna volgt de forensische staalafname. 
Slachtoffers willen eerst gehoord worden 
en zorg krijgen.„
Prof. Dr. Kristien Roelens, 
Medisch Coördinator ZSG UZ Gent en  
één van de sprekers tijdens het infomoment

provincie. In november werd in Gent het Veilig 
Huis officieel geopend. In dat gebouw, vlakbij het 
station, zal op regelmatige basis overleg plaats-
vinden en ook elke week een triageteam 
samenkomen. In die situaties waar het risico op 
herhaling van geweld hoog wordt ingeschat, 
zullen medewerkers van het Veilig Huis aan 
gezinnen toewezen worden. Zij krijgen extra hulp, 
op maat, om uit de spiraal van geweld te geraken. 
Gezinnen hoeven daarvoor niet naar Gent te 
komen. In de vier pilootsteden van het Veilig Huis 
zal er in het Sociaal Huis een toegankelijk aanbod 
ontwikkeld worden voor lotgenoten, vrouwelijke 
en mannelijke slachtoffers, kinderen en jongeren 
als getuige.

(*) Keygnaert I - De Schrijver L - Cismaru Inescu A - 
Schapansky E - Nobels A - Hahaut B - Stappers C - Debauw 
Z - Lemonne A - Renard B - Weewauters M - Nisen L - Vander 
Beken T - Vandeviver C. Understanding the Mechanisms, 
Nature, Magnitude and Impact of Sexual Violence in 
Belgium. Final Report. Brussels: Belgian Science Policy 
2021 – 142 p. (BRAIN-be - (Belgian Research Action through 
Interdisciplinary Networks)).
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In de aanpak van intra familiaal geweld speelt 
het openbaar ministerie een cruciale rol. De 
meerder heid van de dossiers komt bij hen 
terecht nadat het vaak al ernstig misliep. 
Samenwerking met de hulpverleningssector 
en informatie-uitwisseling zorgt er voor dat er 
sneller problemen gedetecteerd kunnen worden 
en een integrale aanpak en opvolging van 
probleemdossiers mogelijk is. Aan het woord 
is advocaat-generaal Serge Malefason. Hij is 
referentiemagistraat intrafamiliaal geweld en 
reeds 14 jaar betrokken bij de aanpak van intra-
familiaal geweld.

In de strijd tegen intrafamiliaal geweld werd in 
2006 een versnelling hoger geschakeld.
“In 2006 werd een omzendbrief verspreid vanuit 
de minister van Justitie en het College van 
procureurs-Generaal met als onderwerp het 
strafrechtelijk beleid inzake partnergeweld.  
De omzendbrief verplicht om per provincie een 
concreet plan van aanpak tegen intrafamiliaal 
geweld op te stellen. De doelstelling is duidelijk: 
men wil intrafamiliaal geweld strafrechtelijk 
kunnen aanpakken, maar men wil ook 
toekomstig geweld vermijden. Dat laatste impli-
ceert dat er ook een stap gezet moet worden 
richting hulpverlening en dat er samengewerkt 
moet worden. Hiertoe werden toen de nodige 
samenwerkingsprotocollen afgesloten. Het idee 
dat justitie, politie en zorgactoren moeten 
samenwerken was toen baanbrekend.”

Wat waren de voordelen van deze samen-
werking?
“Voor het openbaar ministerie is dat vrij evident: 
je straft niet om te straffen, maar vooral om te 
vermijden dat het geweld zich herhaalt. Spreken 
we over intrafamiliaal geweld dan is samen-
werking met de hulpverleningsactoren onont-
beerlijk. We kunnen als openbaar ministerie 
iemand aanhouden, 48 uur, en finaal misschien 
effectief tot een gevangenisstraf laten veroor-
delen, maar wat betekent dat voor het gezin in 
kwestie? Iemand die na 48 uur weer buiten komt 
is misschien nog kwader dan voorheen, maar 
ook iemand die uit detentie komt: zonder goede 
opvolging heeft het openbaar ministerie amper 
zicht op hoe zo’n dossier verder evolueert, tot het 
opnieuw fout loopt. Daarin ligt een belangrijke rol 
voor de hulp verleningsactoren: met een door-
gedreven opvolging kunnen we herhaling van 
feiten of nieuwe incidenten vermijden. Bovendien 
kan een vroegdetectie ervoor zorgen dat er niet 
strafrechtelijk moet opgetreden worden, maar er 
een oplossing kan geboden worden via andere 
niet louter strafrechtelijke kanalen.”

Zagen de hulpverleningsactoren dit ook zo?
“In de omzendbrief uit 2006 werd aan justitie 
en politie opgelegd om de link te maken met 
hulpverleningsactoren en concretere casussen 
bij hen aan te melden. Hoewel hulpverlenings-
actoren onder de noemer ‘eerste lijn’ door het 
leven gaan, is het bij infrafamiliaal geweld in 80% 

INTERVIEW

Wisselwerking tussen 
openbaar ministerie 
en hulpverlening 
cruciaal in strijd tegen 
intrafamiliaal geweld
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van de gevallen de politie en het openbaar minis-
terie die als eerste over informatie beschikken. 
Vaak is de eerste informatie een noodoproep bij 
acute feiten, hetzij van het slachtoffer, hetzij door 
buren of omstaanders. Dankzij de informatie van 
het openbaar ministerie en justitie zijn de hulp-
verleningsactoren veel sneller op de hoogte.”

En die info kan zomaar gedeeld worden  
tussen politie, openbaar ministerie en  
hulpverleningsactoren?
“Dat is inderdaad altijd een heikel punt geweest. 
In 2017 werd een belangrijke stap genomen 
door de toevoeging van artikel 458ter in het 
strafwetboek. Kort gesteld houdt dat in dat 
er geen sprake is van een misdrijf wanneer je 
geheimen meedeelt in het kader van een over-
leg dat wordt georganiseerd krachtens een 
wet, decreet of ordonnantie of wanneer er een 
gemotiveerde toestemming is van de Procureur 
des Konings. In 2018 heeft het College van 

procureur- generaals met een nieuwe omzend-
brief het casusoverleg dan echt in het leven 
geroepen door de praktijk naar voor te schui-
ven om met één samenwerkings protocol een 
structureel overleg op te richten waarbinnen het 
beroepsgeheim gedeeld kan worden.”

Vandaag zijn de veilige huizen opgericht.  
Welke rol gaan deze spelen?
“Bedoeling moet zijn om de ketenaanpak te 
institutionaliseren en verder uit te breiden zodat 
er meer en sneller problemen gedetecteerd 
kunnen worden en escalatie vermeden kan 
worden. Als ik daarnet zei dat 80% van de 
casussen initieel nog via het openbaar ministerie 
en de politie aangemeld wordt, dan hoop ik dat 
we dat met de samenwerking binnen de veilige 
huizen kunnen omdraaien en mensen veel  
sneller preventief de stap zullen zetten om hulp 
te zoeken.”
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V laanderen en Nederland zijn bevoor-
rechte partners en werken sinds jaar 
en dag intensief en op vele terreinen 

samen. Grensoverschrijdende samenwerking 
biedt heel wat kansen. In Oost-Vlaanderen is 
de grensoverschrijdende fusiehaven North Sea 
Port, ontstaan uit de fusie van het Nederlandse 
Zeeland Seaports (Vlissingen en Terneuzen) 
en het Vlaams/Belgische Havenbedrijf Gent, 
daar een toonvoorbeeld van. De beide rege-
ringen onderstrepen steevast het belang van 
onderling sterke relaties, niet enkel tussen de 
landen, maar ook tussen de (grens)regio’s. Die 
grensregio bezit heel wat opportuniteiten, maar 
verschillen in bestuur en regelgeving bemoei-
lijken soms de samenwerking en beperken het 
ontwikkelingspotentieel. 

Voor de inwoners, ondernemers en maatschap-
pelijke organisaties in de grensregio zijn die 
grensbelemmeringen dagdagelijkse realiteit. De 
vaststelling was dat sommige grensbelemme-
ringen vaak ad hoc werden opgelost, anderen 
geraakten niet verder dan de probleemstelling. 
Het versterken van de grensregionale samen-
werking en het zoeken naar oplossingen voor 

de gouverneur  
als grenscoördinator
voor de volledige 
Vlaams-Nederlandse grens

Vlaanderen en Nederland 
zijn bevoorrechte partners. 

Ze worden verbonden door taal 
en cultuur, door gezamenlijke 

uitdagingen en door een gedeelde 
grens. Om het potentieel van die 

grensregio optimaal te ontwik-
kelen, werd de gouverneur van 
Oost-Vlaanderen samen met de 
Commissaris van de Koning in 

Zeeland aangesteld als grens-
coördinator. Hun doel: 

grensbelemmeringen 
mee helpen oplossen.

Groeien
aan de grens:
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belemmeringen aan de grens, zodat het volle-
dige potentieel van de grensregio benut kan 
worden, is dan ook een gedeelde prioriteit van 
de Nederlandse en Vlaamse Regering. Daarom 
stelden beide regeringen bestuurlijke grens-
coördinatoren aan. Aan Nederlandse zijde is dat 
de Commissaris van de Koning van Zeeland, aan 
Vlaamse zijde werd de gouverneur van Oost-
Vlaanderen in haar rol als Vlaams regerings-
commissaris aangeduid. 

Een duidelijk en formeel mandaat, dat op de 
tweejaarlijkse Vlaams-Nederlandse top in 2023 
nogmaals werd bevestigd. De gouverneur is 
samen met de Commissaris van de Koning het 
centraal aanspreekpunt voor grensproblema-
tieken voor de volledige Vlaams-Nederlandse 
grens. Lokale besturen, samenwerkings-
verbanden, ondernemingen, experts en kennis-
instellingen, internationale en maatschappelijke 
organisaties kunnen hiervoor bij hen terecht. 

“Overheden hebben een belangrijke 
rol te spelen om de samenwerking te 
faciliteren door te voorzien in een  
wettelijk of reglementair kader.  
Dit sluit perfect aan bij de structurele 
inspanningen die de Nederlandse 
Rijksoverheid en de Vlaamse overheid, 
samen met de Nederlandse en Vlaamse 
grensprovincies onder de coördinatie 
van commissaris Han Polman en  
gouverneur Carina Van Cauter, 
de voorbije jaren hebben geleverd 
om oplossingen uit te werken voor 
vaak nog hardnekkige grens-
belemmeringen tussen onze landen.„
Minister-president Jan Jambon in zijn toe-
spraak n.a.v. de Zeeuwse Oesterontmoeting

Samen met het bestuurlijk grensregio-overleg 
(zie verderop) prioriteren de gouverneur en de 
Commissaris van de Koning de verschillende 
grensbelemmeringen, voorzien ze oplossingen en 
signaleren ze de gedetecteerde opportuniteiten 
en belemmeringen aan de beide overheden (incl. 
prioritaire actiepunten en oplossingsrichtingen), 
die er zich op hun beurt toe verbinden om tot 
resultaten te komen. Bovendien heeft de gouver-
neur als commissaris van de federale regering 
ook de rol om contacten en overlegmomenten 
te organiseren met de Belgische federale over-
heid, aangezien grensbelemmeringen ook een 
federale component kunnen hebben. 
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NIEUW BENELUX-POLITIEVERDRAG
Op 1 oktober 2023 trad het nieuw Benelux-politieverdrag in werking dat de samenwerking 
tussen politiemensen uit België, Nederland en Luxemburg op het terrein intensifieert. Het is 
een belangrijke mijlpaal in het verhogen van de veiligheid en het veiligheidsgevoel van burgers 
en in het snel en doeltreffend kunnen optreden op elkaars grondgebied, wat voorheen op 
verschillende vlakken als een belemmering werd ervaren. Het zorgt voor nieuwe mogelijk-
heden voor grensoverschrijdend optreden en verbetert de informatie-uitwisselingen tussen 
de politiediensten.

Enerzijds gelden de landsgrenzen niet meer tijdens achtervolgingen en restricties verdwijnen. 
Voorheen mocht de politie alleen onder bepaalde omstandigheden grensoverschrijdend 
achtervolgen, waardoor vele achtervolgingen bij de grens moesten worden gestaakt. Een 
achtervolging die nu in het ene land rechtsgeldig start, mag gewoon worden verdergezet, 
waardoor deze efficiënter verlopen. Het Verdrag is ook innovatief en zal het mogelijk maken 
dat politiemensen bepaalde opsporingshandelingen kunnen verrichten in het buurland (zoals 
bijvoorbeeld getuigen of slachtoffers ondervragen).

Anderzijds krijgen politiediensten in specifieke gevallen rechtstreeks toegang tot elkaars 
databanken en kan men data uitwisselen zoals bijvoorbeeld bij gemengde patrouilles in de 
grensstreek. Politieonderzoek draait immers om snel informatie inwinnen en delen om zaken 
op te lossen. Door het gericht delen van bepaalde informatie tussen politie maar ook met 
(lokale) besturen kan er sneller op het terrein worden  ingegrepen.

Vernieuwde samenstelling bestuurlijk 
grensregio-overleg
Op vraag van de Vlaamse en Nederlandse regering 
organiseren de grenscoördinatoren twee keer per 
jaar een bestuurlijk grensregio-overleg (BGO). Een 
forum waarop bestuurders uit de verschillende 
grensregio’s elkaar kunnen ontmoeten, grens-
belemmeringen gesignaleerd kunnen worden en 
informatie-uitwisseling over de grens regionale 
samenwerking mogelijk wordt gemaakt. 
In oktober 2023 werd het BGO in Gent georga-
niseerd, onder het voorzitterschap van de 
gouverneur. Het was het eerste overleg in een 
vernieuwde samenstelling met een meer even-
wichtige vertegenwoordiging. Tot dan was het 
BGO immers vooral aan Nederlandse zijde 
ingevuld. Op initiatief van de gouverneur, en 
afgestemd met het kabinet van minister- 
president Jan Jambon, werden bijvoorbeeld ook 
de 36 burgemeesters van alle Vlaamse grens-
gemeenten, de burgemeesters van de 

hoofdsteden van de grensprovincies, de 
secretaris- generaal van het Vlaams departement 
Kanselarij en Buitenlandse Zaken en de 
4 gouverneurs van de grensprovincies uit -
genodigd. Dit zorgt voor meer draagvlak voor 
de beslissingen aan beide zijden van de grens.

Oprichting schakelpunt
In 2023 werd ook gestart met het verder pro -
fessionaliseren van de bestaande grens-
governance. Vanuit de centrale overheden 
worden 4 ambtenaren – 2 aan elke zijde van de 
grens - aangeduid om actief mee te werken aan 
de opvolging van de aangekaarte grens-
belemmeringen, in samenwerking met 
2 kennisinstellingen: de Universiteit Hasselt en 
ITEM. Zij vormen het schakelpunt, dat in 
opdracht van de grenscoördinatoren zal 
schakelen tussen de verschillende stakeholders 
en de centrale overheden met het oog op het 
oplossen van grensbelemmeringen.
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VOORBEELDEN 
VAN GRENS-
BELEMMERINGEN

> Dringend ambulancevervoer: 
Slechts een beperkt aantal 
Nederlandse ziekenhuizen mogen 
in geval van een levensbedreigende 
situatie worden aangedaan door 
Belgische ambulances. Zo is het 
mogelijk dat (veelal Nederlandse) 
inwoners van het grensgebied 
in Vlaanderen verplicht naar een 
ziekenhuis in Vlaanderen worden 
gebracht, terwijl de afstand naar 
een ziekenhuis in Nederland minder 
kilometers bedraagt.

> Vuurwerk: De verkoop van vuur-
werk is in België het hele jaar 
door toegestaan, in Nederland 
slechts drie dagen op het einde 
van het jaar. Bovendien mogen 
verschillende types van vuurwerk 
verkocht worden in beide landen. 
Deze verschillen stimuleren de 
aankoop van vuurwerk door 
Nederlanders in de Vlaamse 
grensregio. Dit leidt tot overlast. 

> Fiscaliteit van grensarbeiders: 
De hoofdregel is dat er belasting 
wordt betaald in het werkland (het 
land waar iemand fysiek werkt).  
Bij telewerk wordt een arbeider 
belast in het woonland (het land 
waar iemand fysiek woont). Tijdens 
de coronapandemie werden 
akkoorden gesloten tussen België 
en Nederland waarbij telewerk-
dagen op dezelfde manier 
behandeld werden als werkdagen 
die gepresteerd werden in het 
werkland. Deze uitzonderings-
regeling is sinds 1 juli 2022 
echter vervallen. 

Bestuurlijk grensregio-overleg in oktober 
2023 in Gent, onder het voorzitterschap 
van de gouverneur. V.l.n.r. Frans Weekers 
(secretaris-generaal Benelux Unie), Pieter 
Jan Kleiweg de Zwaan (ambassadeur van 
het Koninkrijk der Nederlanden), Han 
Polman (Commissaris van de Koning van 
Zeeland), Carina Van Cauter (Gouverneur 
Provincie Oost-Vlaanderen), Anick Van 
Calster (ambassadeur van het Koninkrijk 
België), Filip D’havé (diplomatiek vertegen-
woordiger van Vlaanderen) en Julie Bynens 
(Secretaris-Generaal Departement 
Kanselarij en Buitenlandse Zaken).
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In beweging:
de bestuurlijke kaart

van Oost-Vlaanderen

Geen grenzen aan de groei, zo 
lijkt het soms in het debat over 

fusies. Wie zich de afgelopen 
jaren een beetje verdiepte in het 

bestuurlijk landschap weet: fusies, 
bestuurskracht en schaalgrootte 

zijn dé modewoorden. De Vlaamse 
regering voorzag deze legislatuur 

in een versterkte financiële 
stimulus om lokale besturen aan te 
moedigen om te fuseren. Maar het 

debat beperkt zich niet tot lokale 
besturen, ook op het niveau van de 

politiezones beweegt er heel wat.

M en zegt soms dat de wereld kleiner wordt, 
maar het omgekeerde is waar voor de lokale 
besturen. Met de verplichte fusie van 1976 

werd het aantal lokale besturen in België teruggebracht 
van 2359 naar 596. Vandaag zijn dat er nog 581, waar-
van 300 in Vlaanderen. Het debat is daarmee niet ten 
einde, getuige de financiële regeling die de Vlaamse 
overheid in het leven riep deze legislatuur om fusies te 
stimuleren. Bovendien werd Vlaanderen ingedeeld in 
15 referentieregio’s.

IJverige leerling
Op het vlak van fusies is Oost-Vlaanderen best een 
ijverige leerling. In de vorige legislatuur waren er in 
Vlaanderen 7 fusiegemeenten, waaronder 4 in  
Oost-Vlaanderen. Deze legislatuur zullen dat er, als 
alle trajecten succesvol afgerond worden, 13 zijn 
waarvan 5 in Oost-Vlaanderen. Met de aansluiting van 
Zwijndrecht in de nieuwe fusiegemeente Beveren-
Kruibeke-Zwijndrecht vergroot bovendien de provincie 
Oost-Vlaanderen. In Oost-Vlaanderen evolueren 
we op die manier op twee legislaturen van 65 naar 
55 lokale besturen.

Ook de kaart van de politiezones wordt hertekend. Met 
de hervorming naar de geïntegreerde politie in 2001 
werden er 196 lokale politiezones gecreëerd, 23 jaar 
later zijn dat er nog 184. Van die 184 liggen er 27 in de 
provincie Oost-Vlaanderen. Verhoudingsgewijs telt onze 
provincie dus vrij veel politiezones. Dit in een context 
van een complexer wordende samenleving en nieuwe 
criminaliteitsfenomenen die zorgen voor nieuwe uit -
dagingen voor onze politie. Fuseren om de slagkracht 
te vergroten is één van de antwoorden op deze evolutie. 
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OVERZICHT 
VAN DE LOPENDE 
FUSIES VAN 
LOKALE BESTUREN 
EN POLITIEZONES IN 
OOST-VLAANDEREN

Politiezones:

– PZ Vlaamse Ardennen + PZ Brakel

– PZ Aalter + PZ Maldegem: PZ Aalter/
Maldegem sinds 01/01/2024

– PZ Waasland-Noord + PZ Kruibeke/
Temse + PZ Zwijndrecht* 
(*Kruibeke en Zwijndrecht sluiten de 
facto aan bij PZ Waasland-Noord door 
de bestuurlijke fusie)

Lokale besturen:

– De Pinte – Nazareth

– Melle – Merelbeke

– Moerbeke – Lokeren

– Wachtebeke – Lochristi

– Beveren-Kruibeke-Zwijndrecht

Dat dit thema leeft werd nogmaals duidelijk tijdens 
het druk bijgewoonde infomoment dat de gouverneur 
organiseerde over de toekomst van de politiezones 
en waarop de minister van Binnenlandse Zaken haar 
visie toelichtte.

Experts aan het woord
In al deze trajecten staat de deur van de gouverneur 
open om te faciliteren, vertrouwen te wekken, het 
evenwicht tussen alle partners aan tafel te bewaken 
en deskundigheid aan te brengen waar nodig. Zowel 
inhoudelijk als juridisch als naar cijfermateriaal toe 
om zo bijvoorbeeld tot een nieuwe financiële verdeel-
sleutel te komen tussen de gemeenten van een 
nieuwe politiezone.

Experts aan het woord
Wat is bestuurskracht? Welke problemen ervaren we 
op het terrein? Waarop letten in een fusieproces? We 
laten een aantal ervaringsdeskundigen aan het woord. 
Herwig Reynaert is professor en hoofd van het centrum 
voor lokale politiek aan de universiteit van Gent. Hij kent 
de lokale besturen als geen ander. Burgemeesters Marc 
Van de Vijver en Joris Nachtergaele spreken over de 
fusietrajecten waar zij zich met hun gemeente op dit 
moment middenin bevinden. Voor burgemeester Van 
de Vijver is dat zowel een fusie van het lokaal bestuur 
als van politiezones, voor burgemeester Nachtergaele is 
dat enkel een fusie van de politiezone. Voor de bestuur-
lijke toekomst van de politie laten we professor Willy 
Bruggeman aan het woord, professor maar ook praktijk-
ervaringsdeskundige. Tot slot gaan drie korpschefs over 
de lopende fusie van hun zone in debat: Joost Duhamel, 
Leo Mares en Peter Ponnet.

De gouverneur en minister van Binnenlandse Zaken 
Annelies Verlinden tijdens een infomoment over 
onder andere de politie van de toekomst.
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Reeds in zijn studententijd woedde de discussie 
volop tussen politicologen en bestuurskundigen 
over de ideale schaalgrootte van lokale besturen. 
Bijna 40 jaar later is het debat nog lang niet ten 
einde en is professor Herwig Reynaert zelf 
één van de stemmen in het debat geworden. 
Als professor aan de Universiteit Gent en hoofd 
van het centrum voor lokale politiek volgt hij de 
lokale besturen als sinds jaar en dag. “De taak-
stelling wordt complexer, maar op Europees 
niveau zijn onze gemeenten zeker niet piepklein.”

Professor, hoe zag u het debat evolueren 
doorheen uw carrière?
“Toen ik politieke en sociale wetenschappen 
studeerde in de jaren 80 lagen de verplichte 
fusies van 1976 een tiental jaar achter ons. 
Dat was een hervorming die, soms tot op 
vandaag, veel weerstand opriep. Toch was 
men tien jaar later alweer volop het debat 
aan het voeren over de ideale schaalgrootte. 
Dat ging toen in de richting van 20.000 tot 
25.000 inwoners. Vandaag spreekt men al snel 
over 40.000 tot 50.000 inwoners. De vorige 
minister van Binnenlands Bestuur wilde bijvoor-
beeld van 300 naar 100 gemeenten evolueren in 
Vlaanderen. De discussie over de ideale schaal-
grootte is dus een constante.

Wat doorheen de jaren gegroeid is, dat is de 
discussie over het tussenniveau, het niveau 
tussen de lokale besturen en Vlaanderen. Het 
provinciale niveau was lang een zeer gedragen 
niveau met belangrijke bevoegdheden. Op een 

bepaald moment is men daar vanuit het beleid 
anders naar beginnen kijken. Ik merk in de prak-
tijk dat lokale besturen wel degelijk nog op zoek 
zijn naar een tussenniveau tussen zichzelf en 
Vlaanderen, maar het provinciale niveau werd 
wel grotendeels ontdaan van zijn bevoegdheden. 
Ondertussen werden ook de referentieregio’s 
ingevoerd, die liggen nu qua gebiedsomschrijving 
tussen het lokaal bestuur en de provincie in. Het 
zijn zelf weliswaar geen autonome besturen, 
maar er is op het terrein van het bestuurlijk land-
schap toch een ‘speler’ bijgekomen.

Conclusie: er is heel wat in beweging.”

Heel wat in beweging, maar van een echt 
fusiegolf kunnen we ondanks de financiële 
bonus niet echt spreken?
“Je ziet op terrein drie soorten fusies: de fusies 
uit noodzaak, de fusies voor het geld en de 
donutfusies. Bij de fusies uit noodzaak zie je 
dat besturen voor zichzelf concluderen dat ze 
de hen opgelegde taken niet optimaal kunnen 
uitvoeren en dat een fusie nodig is om de 
gewenste bestuurskracht te realiseren. Bij een 
fusie voor het geld is de belangrijkste over-
weging de financiële bonus. De donutfusie zie 
je vaak rond centrumsteden ontstaan, waarbij 
buurgemeenten met een nog meer landelijk 
karakter samengaan om te vermijden dat ze 
ooit verplicht zouden opgaan in de centrum-
stad. Daar anticipeert men op een toekomstige 
verplichting van fusies.”

INTERVIEW

“ Bestuurskracht laat zich 
niet puur in cijfers vertalen”
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Bestuurskracht, dat is de maatstaf om al dan 
niet over te gaan tot fusies?
“Ja. Het debat verengt zich te snel tot het aantal 
inwoners. Maar voor mij persoonlijk zegt dat niet 
veel. Een gemeente met 10.000 rijke inwoners 
kan je niet vergelijken met een gemeente met 
10.000 arme inwoners. Een bestuurskracht-
analyse zal daar tot een gans andere uitkomst 
leiden. Ook het ruimtelijk aspect valt niet te 
vergelijken: in bepaalde landelijke gebieden moet 
je bijna een halve provincie laten fuseren om tot 
op het inwonersniveau van de provinciehoofstad 
te komen. Het spreekt voor zich dat dit letterlijk 
een enorme afstand creëert, wat de legitimiteit 
niet ten goede komt.”

In tijden waarin het vertrouwen in de overheid 
onder druk staat, zou dat ook een element 
moeten zijn?
“Absoluut! Dat komt vandaag veel te weinig aan 
bod. Er zijn uiteraard ook tegenargumenten, 
maar naarmate de schaal groter wordt, neemt 
het vertrouwen en de tevredenheid af. De kloof 
tussen burger en politiek wordt groter naarmate 
de schaal groter wordt. Nabijheid van lokale 

besturen blijft belangrijk, niet in het minst voor 
de democratische legitimiteit van ons bestuurs-
model. Dat moet meegenomen worden in de 
debatten. Als we kijken naar Nederland, daar 
blijkt uit onderzoek dat de fusies daar geen 
onverdeeld succes waren. De besturen zijn niet 
automatisch efficiënter en goedkoper en de 
kloof met de burger wordt groter. 

Komt daar bovenop dat we voor de lokale 
verkiezingen nu ook het systeem van stem-
recht in plaats van stemplicht invoerden, net 
zoals in Nederland. Maar daar zie je dat in de 
grote steden amper nog 40% gaat stemmen, 
een reden bij niet-stemmers die vaak terug 
komt is dat men de bestuurders niet meer kent. 
Dus opnieuw, er zijn altijd tegenargumenten en 
nuances te maken, maar de legitimiteit van de 
lokale besturen zou op zijn minst één van de 
elementen moeten zijn.”

Zijn er nog elementen?
“Het is moeilijk om absolute criteria op te lijsten 
die altijd tot een optimale uitkomst zullen leiden. 
Als je zegt dat je vertrouwen hebt in de lokale 
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besturen, dan moet je ook vertrouwen hebben in 
het feit dat men zelf wel zal zien wanneer het niet 
meer lukt. Er bestaan veel tools om bestuurs-
kracht te meten, maar op zich weten bestuurders 
het wel wanneer ze niet kunnen voldoen aan 
bepaalde taakstellingen. 

Men moet wel correct zijn: het afstoten van 
taken naar lokale besturen, zonder voldoende 
financiering, om dan vast te stellen dat er niet 
voldoende bestuurskracht is: dat kan ook niet. 
Dus de financiering moet evenzeer bekeken 
worden. Maar als de juiste financiering tegenover 
de bevoegdheden staat en men stelt vast dat 
men de bevoegdheid toch niet naar behoren 
kan uitoefenen, dan zal een fusie vaak wel de 
enige oplossing zijn. Lokale besturen moeten 
daarin ook hun verantwoordelijkheid nemen: 
als men merkt dat het niet lukt, dan mag men 
ook niet blijven aanmodderen, dan moet men 
effectief fuseren.”

Hoe ziet u het bestuurlijk landschap verder 
evolueren?
“Er is vandaag toch een zekere verrommeling van 
bestuursniveaus en bestuurlijke constructies, 
tal van bestuurlijke lijnen lopen naast en door 
elkaar. Er zijn de lokale besturen die toch aan ge-
zet worden om naar schaalvergroting te streven, 
er is het intermediair niveau van de provincie 
dat voor een stuk werd uitgekleed, er zijn de 
referentie regio’s waarvan het eindpunt nog niet 
goed duidelijk is en die zichzelf nog moeten 
bewijzen als structuur en er is Vlaanderen die 
ook taken afstoot richting lokale besturen. Het 
volledige bestuurlijke landschap en de plaats 
van een lokaal bestuur daarin is op dit moment 
in beweging. Ik hoop dat men in een volgende 
legislatuur toch knopen doorhakt en meer 
duidelijkheid creëert over de bestuurlijke orga-
nisatie binnen Vlaanderen en welk niveau en 
structuur daarin welke rol moet opnemen. Ik ben 
zelf voorstander van het subsidiariteitsprincipe: 

organiseer je zo dicht mogelijk bij de mensen. 
Er mogen voor mij zeker meer bevoegdheden 
naar het lokale bestuur, maar dan moet de 
financiering ook volgen.

Lokale besturen kunnen zich daar dan op orga-
niseren. En er als tegen die taakstelling dan een 
correcte financiering staat, dan kan men in eer 
en geweten oordelen als lokaal bestuur of men 
over voldoende bestuurskracht beschikt. Uit de 
contacten die ik heb met lokale besturen merk 
ik dat er ook nog altijd een gedragenheid is voor 
een intermediair niveau. En wat de gouverneur 
betreft, die functie en rol staan al helemaal niet 
ter discussie. Qua schaalgrootte voelt het grond-
gebied van de provincie in elk geval voor velen 
wel nog altijd logisch aan.”

Maar een nieuwe verplichte fusieronde ziet u 
niet zitten?
“Zeker niet en in elk geval niet van bovenaf 
opgelegd. Ik merk ook dat daar op beleidsniveau 
geen eenduidig standpunt over is. De huidige 
minister van Binnenlands Bestuur spreekt daar 
met veel nuance over, wellicht omdat ze zelf 
ook ervaring heeft als burgemeester van een 
relatief kleine stad. Wil men het toch doen, 
dan zou ik eerder naar de systematiek kijken 
van Denemarken. Daar heeft men gezegd: we 
willen nog 100 gemeenten en lokale besturen 
moesten er zelf mee aan de slag. Het heeft 
geleid tot 98 gemeenten. Maar het idee dat 
onze gemeenten piepklein zijn, dat klopt alleen 
wanneer je enkel naar die landen kijkt waar de 
lokale besturen wel groter zijn, zoals Nederland. 
Er zijn in Europa evenwel heel wat andere voor-
beelden, om Frankrijk niet te noemen. Te klein is 
evenwel ook niet wenselijk, want als het je echt 
ontbreekt aan bestuurskracht, dan ondermijnt 
dat ook de democratische legitimiteit. Burgers 
verwachten van overheden dat ze effectief 
kunnen handelen. Nuance is in dit debat altijd op 
zijn plaats.”
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Beveren, Kruibeke en Zwijndrecht fusioneren 
in 2025. Toen dit jaarverslag naar de drukker 
vertrok, was nog niet bekend hoe de nieuwe 
gemeente uiteindelijk zal heten: Beveren-Waas 
of Scheldewaas. Wat wél al zeker is: door de 
toevoeging van Zwijndrecht (momenteel nog bij 
de provincie Antwerpen) groeit Oost-Vlaanderen 
aan de grens. Marc Van de Vijver, burgemees-
ter van Beveren, heeft alle vertrouwen in de 
toekomst van dit project.

Ondanks de morrende stemmen die nog altijd 
in Zwijndrecht te horen zijn?
“Zo’n fusie maakt bij sommigen heftige emoties los, 
ik begrijp dat. Maar daartegenover staat de grote 
groep van zwijgende mensen die maar al te goed 
het positieve van het verhaal inzien. Niemand kan 
om de vaststelling heen: de situatie in Zwijndrecht 
was onhoudbaar. Dan heb ik het specifiek over 
de politiezone Zwijndrecht, die vanwege onder-
bemanning niet alle taken meer naar behoren 
kon uit voeren. Er waren twee mogelijkheden: 
ofwel fusioneren met de politiezone Antwerpen 
ofwel met onze zone Wano. De gemeenteraad 
van Zwijndrecht heeft gekozen voor het tweede. 
En toen was de fusie als gemeente in haar totaliteit 
de volgende logische stap.”

Ook voor Beveren en Kruibeke is deze fusie  
de juiste keuze?
“Net als Zwijndrecht was Kruibeke al geruime 
tijd tot het besef gekomen: het takenpakket dat 
de Vlaamse overheid ons toeschuift, neemt 
steeds maar toe. Dan kun je maar beter de 
krachten bundelen. Voor Beveren dan weer was 
de schuldvermindering natuurlijk heel interes-
sant. Met de 42 miljoen euro die we niet meer 
hoeven af te lossen, ontstaat er ademruimte 
om de fusiegemeente mooie dingen te laten 
doen. Ik heb er alle vertrouwen in. Vergeet 
niet: het huidige Beveren heeft al meerdere 

deelgemeenten. Vrasene, Melsele, Kieldrecht, 
Haasdonk, je noemt ze maar op: die hebben altijd 
hun eigen DNA kunnen behouden. Dat is nu ook 
de bedoeling voor Kruibeke en Zwijndrecht. De 
kracht van een lokaal bestuur is nu eenmaal de 
nabijheid voor de burger. Daar gaan we op inzet-
ten via basisdienstverlening en permanenties in 
elke gemeente. Intussen kan elke entiteit volop 
meegenieten van de expertise van het sterkere 
geheel.”

Antwerpen heeft lang geargumenteerd dat de 
haven op Linkeroever maar beter helemaal bij 
hen kon blijven. “Omwille van de veiligheid.”
“Sorry, maar dat houdt geen steek. Sinds de 
haven zich heeft ontwikkeld op Linkeroever 
– begin jaren zeventig, met de bouw van de 
Kallo Sluis en de kerncentrales van Doel – is de 
veiligheid daarvan in handen van de gouverneur 
van de provincie Oost-Vlaanderen. Dat is altijd 
prima verlopen. Wat niet belet dat ik pleit voor 
een versterking van de veiligheidsdiensten van 
gouverneur Van Cauter. Dat vind ik geen overbo-
dige luxe. De deputatie mag daar extra middelen 
voor vrijmaken.”

Hoe ziet u Vlaanderen op gemeentelijk vlak in 
de komende decennia evolueren?
“Het fusieverhaal zal zich – op vrijwillige basis of 
gedwongen door de hogere overheid – onvermij-
delijk voortzetten. De toekomst is aan schaalver-
groting. Ik hoop wel dat het Gemeentefonds zijn 
financiering eens herbekijkt, zodat de centrum-
steden niet met het leeuwendeel van het geld 
aan de haal blijven gaan.”

“ Iedereen kan 
meegenieten van 
de expertise van 
het sterkere geheel”

INTERVIEW
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Vanaf 1 januari 2025 zullen de politiezones 
Brakel en Vlaamse Ardennen één geheel 
vormen. Daar is Joris Nachtergaele, burge-
meester van Maarkedal, erg blij om. “Met dank 
aan gouverneur Carina Van Cauter, die een grote 
rol heeft gespeeld in het tot stand komen van 
dit akkoord.”

U was al heel lang een pleitbezorger van zo’n 
fusie van de twee politiezones.
“Eigenlijk al vanaf het moment dat ik acht jaar 
geleden burgemeester werd. Toen ik het stokje 
van mijn voorganger Peter Thienpont overnam, 
gaf hij me een goede raad mee: ‘Probeer de 
politie zones Brakel en Vlaamse Ardennen met 
elkaar te laten versmelten.’ Ik ben daar meteen 
voor gaan ijveren, maar zo’n fusie is een inge-
wikkelde materie. Toen de burgemeester van 
Oudenaarde er mee zijn schouders onder ging 
zetten, kwam er steeds meer schot in de zaak. 
We bestelden een voorstudie bij professor 
Brice De Ruyver.”

Rond die tijd toonde ook de politiezone Ronse 
interesse om mee in de boot te stappen.  
Uiteindelijk is dat niet doorgegaan.
“Dat vind ik nog altijd jammer. Maar goed, 
elk schepencollege heeft recht op zijn eigen 
keuzes. Nogmaals: zo’n fusie van politiezones 
is verre van eenvoudig. Toen we een akkoord 
tussen Brakel en Vlaamse Ardennen leken te 
hebben, is alles zelfs nog bijna in laatste instantie 
afgesprongen. Ere wie ere toekomt: het is aan 
gouverneur Carina Van Cauter te danken dat we 
uit de impasse zijn geraakt. Zij is zich intens gaan 
bezighouden met de onderhandelingen. Via 
veel pendeldiplomatie van haar kant  hebben we 
uiteindelijk een compromis bereikt waar iedereen 
zich achter kon scharen.”

Het financiële plaatje klopt?
“Ja. De diensten van de gouverneur hebben in 
dat verband uitstekend werk geleverd. Zij hebben 
alles nog eens nauwkeurig berekend. Er viel 
met zoveel dingen rekening te houden. Brakel 
had bijvoorbeeld net geïnvesteerd in een nieuw 
politiehuis: 6 miljoen euro uit de kassen van de 
gemeenten in deze zone. En hoe verzoen je 
financieel het aantal inwoners van een gemeente 
met het aantal keren dat een beroep wordt 
gedaan op de politie? Uiteindelijk zijn we tot deze 
sleutel gekomen: het aantal inwoners bepaalt 
voor 35 procent de bijdrage en 65 procent 
is afhankelijk van de werklast. In de praktijk is 
deze politiefusie een win-win operatie voor alle 
gemeenten die erin participeren.”

Die winst geldt ook voor het dagelijks  
functioneren van de politiemensen?
“Absoluut. We leven in een tijd waarin specialisatie 
op allerlei gebied steeds meer een noodzaak is. 
De gevallen van cyber crime nemen bijvoorbeeld 
steeds maar in aantal toe. In een uitgebreider 
korps kun je leden daarop bij voorrang inzetten. 
Nog zoiets: de vaststelling dat dievenbendes 
vaak gedurende enige tijd actief zijn in een 
bepaalde streek. Ook daar ben je beter tegen 
gewapend met een grotere politiezone.”

Hoe leeft het personeel van beide zones in 
deze overgangsfase toe naar 1 januari 2025?
“We hebben een gezamenlijk nieuwjaarsontbijt 
georganiseerd. Wel, ik heb daar gevoeld dat het 
overgrote deel van de politiemensen er veel zin 
in heeft.”

“ Het is een  
win-win 
operatie 
voor alle 
gemeenten”

INTERVIEW
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In de politiewereld is het een naam als een klok: 
Willy Bruggeman. Professor, voormalig kolonel 
bij de rijkswacht en directeur bij Europol, expert 
in de parlementaire onderzoekscommissie 
aanslagen, benoemd tot Officier in de Orde van 
Oranje-Nassau door de koningin van Nederland 
omwille van zijn bijdrage aan de hervorming van 
de Nederlandse politie en vandaag nog altijd 
voorzitter van de federale politieraad. Zijn volle-
dige CV oplijsten zou ons een volledig artikel 
kosten. Maar u begrijpt het zelf ook al: wie beter 
geplaatst dan Willy Bruggeman om advies te 
vragen over de ideale politieorganisatie?

Mijnheer Bruggeman, u heeft de politie-
organisatie voor de hervorming in 2001 nog 
zeer actief meegemaakt, hoe was men dan 
georganiseerd?
“Er was een gemeentelijke politie, een gerech-
telijke politie en de rijkswacht. De rijkswacht was 
provinciaal georganiseerd, daarbinnen waren 
er districten en brigades. Als je die indeling en 
schaalgroottes bekijkt, dan was dat nog niet zo 
slecht. Maar er was een probleem van samen-
werking tussen de verschillende politiediensten. 
Er heerste een concurrentiestrijd die op den 
duur niet meer productief was. Na de ontsnap-
ping van Dutroux was de emmer bij het beleid 
volledig overgelopen en werd de hervorming 
van het politielandschap uitgetekend zoals we 
dat vandaag kennen: de geïntegreerde politie 
bestaande uit twee componenten: een lokale 
politie en een federale politie.”

Een succes?
“Niet onverdeeld. Het basisidee klopt nog 
steeds: een lokale politie die de basispolitiezorg 
verzorgt en een federale politie die instaat voor 
de gespecialiseerde politiezorg en die de lokale 

korpsen ondersteunt. Een belangrijk ontbre-
kend element dat er ten tijde van de rijkswacht 
wel was, dat is het bestaan van een afdoende 
reserve. Als er vandaag grote incidenten zijn, 
dan moeten politieagenten uit andere zones 
hun werk laten vallen om ondersteuning te 
bieden bij het incident, de zogenaamde ‘HyCap’ 
procedure. Een voldoende grote reserve biedt 
veel meer slagkracht om in crisissituaties 
te ageren.

Het grootste probleem is evenwel de integratie, 
de politie heet de geïntegreerde politie, maar er 
is vandaag te weinig integratie.”

Verklaar u nader?
“In plaats van een geïntegreerde werking tussen 
twee niveaus, zijn er vandaag vooral twee 
niveaus. De federale politie heeft jarenlang met 
onderfinanciering gekampt, waardoor ze het 
moeilijk heeft om haar opdrachten naar behoren 
uit te voeren. Lokale zones nemen daardoor zelf 
taken op die eigenlijk bij de federale politie thuis-
horen en waarvoor ze zelf vaak te klein zijn om 
die efficiënt en effectief uit te voeren.

De grotere lokale zones hebben daar soms 
meer mogelijkheden toe. En zo ontstaan er de 
facto drie niveaus: de kleine zones, de grote 
zones en de federale politie. Voor de federale 
politie wordt het moeilijk om te bepalen wat hun 
ondersteunende rol precies moet zijn, want die 
kleinere zones en die grote zones, die behoeven 
ook een volledig andere ondersteuning. Terwijl 
sommige grote zones de concurrentie aangaan 
met de federale politie en een eigen koers 
bewandelen. Zo keert men terug naar de riva-
liteit van 20-30 jaar geleden en we weten hoe 
dat afliep.

“ We moeten 
de geïntegreerde politie 
re-integreren”
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Ook de kostprijs voor de burger verschilt 
van zone tot zone: is het niet vreemd dat je in 
bepaalde steden en gemeenten veel meer 
betaalt voor je politiezorg? Als we gelijkwaar-
dige politiezorg willen aanbieden, dan moet dat 
ook aan een gelijkwaardige financiële bijdrage 
kunnen.”

En hoe lossen we dat op?
“Zoals gezegd, het model van de geïntegreerde 
politie blijft een goed model. Maar om echt 
samen te werken moeten alle partners sterk 
staan. Dat impliceert een vergelijkbare slag-
kracht tussen de lokale politiezones onderling, 
maar ook een investering in de bovenbouw: 
de federale politie. Als je een component laat 
verarmen, dan klopt je model niet meer. Dus ten 
eerste: meer middelen.

Ten tweede moet er weer meer solidariteit in het 
systeem komen: tussen agenten en het korps, 
tussen korpsen, tussen niveaus: we zijn vandaag 
naar een soort verzelfstandiging aan het evolu-
eren, aangestuurd door het onevenwicht tussen 
de verschillende componenten, waardoor de 
solidariteitsgedachte teloorgaat. Er zijn meer 
dan 15.000 agenten, dat is veel he. Maar als 
iedereen zelfstandig wil kunnen optreden, dan 
gaan we er nog veel meer nodig hebben. Als 
iedereen zijn eigen ding doet en op basis van 
vrijwilligheid, dan valt het systeem uit elkaar. We 
moeten iedereen weer re-integreren binnen de 
geïntegreerde politie.

Ten derde moeten we ook de taakstelling onder 
de loep durven nemen. We werken binnen de 
lokale politie sterk op de basisfunctionaliteiten: 
onthaal, interventie, recherche,... organisatie- 
elementen die verworden tot een doelstelling op 
zich. Terwijl je moet vertrekken vanuit de noden 
van de burger, een gemeenschapsgerichte 
politie, wat betekent dat? Op straat aanwezig 
zijn, aanspreekbaar zijn en zelf aanspreken: 
dat is de essentie van gemeenschapsgerichte 
politie zorg en optreden. Toezicht. Maar vandaag 
doet men dat amper of niet. Interventieploegen 
rijden rond in hun wagen en wachten op een 
oproep, dat is geen toezicht. Men is ook niet 

aanspreekbaar voor de burger op die manier. 
Kijk hoe populair de politie is op bijvoorbeeld de 
Gentse feesten: dan staat men midden het volk 
en is men zeer aanspreekbaar, je ziet het effect 
op de mensen meteen.

En op die doelstellingen moet je je financiering 
ook enten. Een basisenveloppe met een basis-
financiering die voor iedereen gelijk is en dan 
projectmatige financiering in functie van speci-
fieke doelstellingen die je wil verwezenlijken.”

Is schaalvergroting een stuk van het  
antwoord?
“Ja. In die zin dat elke zone min of meer dezelfde 
taakstelling aan moet kunnen. Vandaag is dat 
niet zo. Maar de ideale schaalgrootte: daar kan je 
moeilijk nummers op kleven. Het is beter om een 
aantal normen centraal op te leggen en de invul-
ling lokaal te laten groeien.

Er zijn een aantal elementen die gebruikt kunnen 
worden. Ten eerste, wat is de socio-economi-
sche geografie binnen een bepaald gebied? 
Hoe verplaatsen mensen zich? Waar wonen en 
werken ze? 

Ten tweede, hoe zijn de andere disciplines 
georganiseerd? Brandweer, medische disci-
pline, ... idealiter valt ook je politiezone samen 
met andere disciplines en wordt er vanuit een 
gedeelde veiligheidslogisca gewerkt. 

En drie: welke dienstverlening wil je geven aan 
de burger? Welke aanwezigheid op het terrein? 
Welke interventietijden? Al deze elementen 
samen bepalen welke regio’s goed samen 
zouden hangen als politiezone. Groter is niet 
noodzakelijk beter. Maar als je vandaag echt 
aanwezig wil zijn op het terrein, dan heb je een 
zekere schaalgrootte nodig. Dat klinkt wat 
contradictorisch, maar om echt nabij te kunnen 
zijn, moeten veel zones net opschalen.”

En de relatie tussen de lokale en  
federale politie?
“Zoals gezegd, men moet de federale politie 
in staat stellen om haar ondersteunende en 
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gespecialiseerde rol op te nemen. Dat vergt 
een investering. Op die manier kan ze in boven-
lokale incidenten en fenomenen een sterkere en 
leidende rol opnemen.”

U noemt schaalvergroting een deel van  
de oplossing, maar dit leidt onvermijdelijk tot 
zorgen over het verlies van nabijheid bij de 
politie. Hoe vangen we dat op?
“Zoals gezegd: om écht nabij te zijn, heb je 
sowieso een bepaalde schaalgrootte nodig. 
Maar het klopt: in Nederland bijvoorbeeld heeft 
men zeer sterk ingezet op de centrale sturing, 
maar die lokale voeling die wij zeer sterk hebben 
is men daar verloren. Het is belangrijk om die 
balans te houden: sterke sturing wanneer nodig, 
maar vanuit een geworteldheid in het terrein. Dus 
de zorgen van burgemeesters zijn terecht, maar 
die kunnen ondervangen worden. Daarnaast is 
het belangrijk om te vertrekken vanuit de dienst-
verlening en de soort politie die je wil aanbieden: 
burgemeesters beslissen zelf over de organisatie 
van hun zone, bij fusies kunnen ze dus perfect 
zelf uittekenen hoe hun zone moet werken.

Maar als men wil dat er verandering komt, dan 
zal er ook een financiële prikkel gegeven moeten 
worden. Vandaag worden zones gefinancierd 
volgens parameters waar niemand nog echt 
goed zicht op heeft. Als je wil dat er schaal-
vergroting komt: maak er dan ook budgetten 
voor vrij. Dat kan één van die projectmatige 
opdrachten zijn waarvan eerder sprake.

Uiteindelijk gaat het over menselijke relaties en 
dan kan de gouverneur ook een belangrijke rol 
spelen. De gesprekken die ik mee begeleid heb 
en waar de gouverneur mee aan tafel schoof, 
die waren altijd beter. De gouverneur heeft hier 
een opbouwende, coördinerende en onder-
steunende relatie met de verschillende partners. 
Bij fusiegesprekken die soms misschien eens 
wat moeilijker lopen is de aanwezigheid van zo’n 
vertrouwenspersoon een enorme troef.”
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Samenwerken om sterker te werken. In een 
maatschappij die complexer wordt worden niet 
enkel de lokale besturen voor nieuwe uitdagingen 
geplaatst. Het is vaak de politie die letterlijk op 
straat als eerste geconfronteerd wordt met die 
nieuwe uitdagingen. Hoewel de focus vaak op 
fusies van de lokale besturen ligt, beweegt er 
minstens even veel binnen de politiezones. Een 
gesprek met drie korpschefs die deze legislatuur 
samen met hun colleges de stap gezet hebben 
richting schaalvergroting.

Korpschef Mares, misschien beginnen bij u als 
ervaringsdeskundige. U bent momenteel uw 
tweede fusie aan het opzetten?
Leo: “Klopt, in 2015 fuseerden de politiezones 
van Beveren, Stekene en Sint-Gillis-Waas. Dat 
was een succes. Mijn motto was: meer blauw, 
beter blauw en tegen dezelfde kostprijs. We zijn 
in al deze opzetten geslaagd. Vandaag kunnen 
we bij een moord bijvoorbeeld lokaal onderzoek 
doen en ondertussen ook het normale politiewerk 
verder zetten, voordien zaten wij in zo’n situatie 
volledig vast en konden we niet meer werken.”

Meer en beter blauw is dat de basisinsteek 
voor fusies?
Joost: “Ik denk persoonlijk vooral beter blauw. 
Ik spreek voor mijn zone, maar er is niet nood-
zakelijk nood aan meer blauw op straat. Wat wel 
nodig is, is dat de agenten de mensen effectief 
kunnen helpen. Dat ze bij cybercrime snel en 
correct kunnen handelen, weten hoe ze met 
andere complexe misdrijven moeten omgaan, 
dat ze op de hoogte zijn van de laatste wetgeving 
en richtlijnen, dat er een backoffice achter hen 
staat die hen kan begeleiden en informeren: over 
al die zaken gaat het. Meer blauw is goed, maar 

Meer
blauw,
beter
blauw?

Peter Ponnet
57 jaar
Sinds 1 januari 2024 korpschef  
van PZ Aalter/Maldegem

Leo Mares
64 jaar
Sinds 1 januari 2015 korpschef  
van PZ Waasland-Noord

Joost Duhamel
55 jaar
Sinds 1 september 2010 korpschef  
van PZ Vlaamse Ardennen

Drie korpschefs
in een fusietraject

in debat.
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als ze je niet kunnen verder helpen heb je er niet 
veel aan. Dus daarom de focus op beter blauw.”

Peter: “Klopt. Alles evolueert heel snel. Je moet 
als organisatie weerbaar zijn om constant mee 
te kunnen evolueren. We hebben nu de golf 
van phising en cybercrime over ons gekregen, 
20 jaar geleden was dat ondenkbaar. Nu zien we 
bijvoorbeeld de toename van drugsgebruik, in het 
bijzonder allerlei nieuwe chemische substanties, 
designerdrugs zoals dat heet. Ook dat vergt een 
aangepaste aanpak en kennis van onze agenten.”

Leo: “Vroeger deed iedereen alles. Een beetje 
drugs, een beetje geweld, wat eigendoms-
criminaliteit. Vandaag is dat ondenkbaar. 
De verwachtingen, wensen en soms eisen van 
de bevolking worden groter en daardoor ook 
deze van de overheden richting ons. Enkel door 
te specialiseren kunnen we daar een antwoord 
op bieden.”

Joost: “Als de maatschappij complexer wordt, 
dan verwacht men oplossingen, niet dat we ons 
hoofd in het zand steken.”

Een besparingsoperatie is het niet?
Leo: “Nee, zoals ik zei: tegen dezelfde kostprijs. 
Maar met hetzelfde geld kan je wel meer doen. 
Eén plus één is drie. Als twee kleine zones met 
elk één interventieploeg samengaan dan heb je 
twee interventieploegen binnen je grondgebied. 
Met twee ploegen kan je meteen al grotere 
incidenten beheren op je grondgebied, dan 
toen je maar één ploeg had. Je kan dus meer 
doen, met dezelfde middelen, doordat je ze 
samenbrengt. Als de lopende fusiegesprekken 
een goed einde kennen, dan gaan wij van vier 
naar acht interventieploegen. Je flexibiliteit, je 
slagkracht,... dat neemt allemaal enorm toe.”

Peter: “Ik kan dat enkel beamen. Als klein 
korps kan je geen schokken opvangen. Denk 
aan interne schokken zoals een personeelslid 
dat vertrekt of langdurig afwezig is, of externe 
schokken: een moord, nieuwe fenomenen,... 
Je hebt die ruimte niet om daarmee bezig te zijn. 
Door te fuseren bundel je de krachten en kan je 
ook toelaten dat mensen zich specialiseren in 
bepaalde criminaliteitsvormen.”
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Joost: “In de oefening die wij nu maken gaan 
wij ook uit van een gelijk budget, waarmee we 
meer willen doen. Vandaag hadden wij geen 
Local Computer Crime Unit (LCCU), in de fusie-
zone gaan we dat wel kunnen oprichten. Ik moet 
niet meer herhalen denk ik hoe essentieel 
deze criminaliteits vorm geworden is binnen 
het huidige politiewerk. In een aantal andere 
domeinen gaan mensen de mogelijkheid 
hebben om naast hun algemene opdracht ook 
te specialiseren in iets. Denk aan volwaardige 
diereninspecteur, maar ook alle wetgeving rond 
bestuurlijke handhaving: nu gaan we tenminste 
de mogelijkheid hebben om daar actief over 
na te denken en een beleid uit te stippelen. En 
ik sluit mij ook aan bij Peter: schokken kunnen 
opvangen. Mensen die in opleiding zijn, mensen 
die afwezig zijn, grote incidenten,... zonder een 
euro extra te investeren ben je daar automa-
tisch weerbaarder voor als organisatie.”

Korpschef Ponnet, uw nieuwe zone is sinds 
1 januari van start gegaan. Merkt u al verschil?
Peter: “Je mag niet onderschatten dat je toch 
twee verschillende culturen bijeenbrengt. De 
politie is de politie voor de mensen, maar achter 
de schermen is er toch een groot verschil tussen 
zones qua werkcultuur, processen, prioriteiten, 
... Het is zoals een bedrijf: als twee bedrijven 
samengaan dan hebben ze toch enige tijd nodig 
om volledig geïntegreerd te zijn en vooral om 
de werknemers zich volledig te laten associëren 
met het nieuwe bedrijf. Je moet veel tijd steken 
in heldere communicatie, duidelijke lijnen trekken, 
maar ook voldoende ruimte laten voor dialoog 
en inspraak. “

Leo: “Het gras groeit niet rapper door er aan 
te trekken zeg ik dan. Je moet de mensen tijd 
geven. Ik heb destijds ook als externe consulent 
de integratie van de gemeente en het OCMW 
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begeleid. Het duurt ongeveer vijf jaar voor 
men de nieuwe identiteit overneemt. Voor je 
van een formele arbeidsovereenkomst met 
je werkgever evolueert naar een soort van 
psychologisch contract.

Ik heb ooit de fout gemaakt, lang geleden, na 
de politiehervorming  tegen een goede agent 
te zeggen dat de vlag van de rijkswacht uit zijn 
kantoor moest. Het is ook niet erg als mensen 
wat meer tijd nodig om die klik te maken, door 
dat te willen forceren vergroot je de afstand 
alleen. Maar in ons huidige zone ligt de fusie 
acht jaar achter ons, de vorige fusie is volledig 
geabsorbeerd, de zone is klaar voor een 
nieuwe uitbreiding.”

Heeft die identificatie impact op de politiezorg 
kort na een fusie?
Peter: “We waren in Aalter al zeer gemeen-
schaps gericht georganiseerd. Het grond-
gebied was opgesplitst in verschillende zones 
en die nog eens in wijken. Voor die gebieden 
zijn vaste teams van agenten verantwoordelijk. 
Gebiedsgebonden politiezorg. Ik moet daar-
voor krediet geven aan collega Gerritjan Maes, 
hoofdcommissaris in Wetteren-Laarne-Wichelen 
die met dit model gestart is.  Qua wijkwerking 
is de norm één agent op 4000 inwoners, wij 
hebben er één op 2600. Het voordeel is dat nu 
we groter geworden zijn, je die werking makkelijk 
kan uitbreiden. Het volledige grondgebied is nu 
ingedeeld in 7 zones en 19 wijken. De nabijheid 
en lokale kennis van het terrein zijn cruciaal in dat 
model. We kunnen de ervaring van alle agenten 
meteen inzetten. De gebiedsgerichte associatie, 
die kan iedereen meteen maken, los van de vlag 
die daarboven hangt.”

Die nabijheid is voor de burgemeesters  
ongetwijfeld ook belangrijk?
Joost: “Ik zei het eerder al: meer blauw, dat is 
zeer concreet. Dat is letterlijk en figuurlijk het 
meest zichtbare aspect van politiezorg. Men wil 
dat de bevolking een rechtstreekse lijn heeft 
met de wijkinspecteur om problemen op te 
lossen. Door de gebiedsgerichte aanpak creëer 
je rond die wijkinspecteur een soort van peter-
schap over een bepaald gebied bij een team van 
agenten. Je maakt ze verantwoordelijk voor een 

bepaald gebied. Daar zit iemand in van de dienst 
maatschappelijke politiezorg, van de interventie, 
van de recherche,... Door ownership te geven 
aan mensen over een bepaald gebied, gaan ze 
zich er ook veel meer mee associëren en verant-
woordelijkheid voor dragen. De burger voelt dat.”

Leo: “Gebiedsgebonden werken, wijkwerking: 
ik zie nog veel fusies waar dat echt onderschat 
wordt. Zeker naarmate je groter wordt, wordt dit 
belangrijker om de lokale verankering te verze-
keren en eigenheid van bepaalde gebieden te 
behouden. Wij zitten vandaag op 1 wijkagent per 
2500 inwoners. We zijn vandaag opgedeeld in 
10 zones, met elk een eigen team. In de fusie-
gesprekken die nu lopen is dat ook een belang-
rijk punt: die wijkwerking, die gebiedsgebonden 
werking. Bedoeling is om in elke deelgemeente 
een wijkbureel te hebben.”

Waar stopt de schaalvergroting? Er is ook nog 
de federale politie?
Peter: “Het theoretische model van de geïnte-
greerde politie is een zeer goed model, met een 
scharnierfunctie voor de DirCo en de DirJud. 
Probleem is dat de financiering van de federale 
politie jarenlang ondermaats was. Na verloop 
van tijd kan men zijn opdrachten niet meer naar 
behoren invullen. Veel opdrachten verschuiven 
daardoor naar de lokale politie, ook al was dat 
niet zo bedoeld. Dat creëert ook een ongelijkheid 
tussen de zones die kunnen specialiseren en 
diegene die dat niet kunnen.”

Leo: “De samenleving is veranderd. Vroeger 
dacht ik, cybercriminaliteit, dat blijft iets voor 
de federale politie. Maar dat is zo aanwezig dat 
je daar als lokale politie ook mee bezig moet 
zijn. Dus een inhoudelijk debat dringt zich op: 
wat doen we met de lokale politie en wat met 
de federale? En dan moet men ook investeren 
in de federale politie. Je zal altijd twee niveaus 
nodig hebben, maar als je de nodige middelen 
niet toekent kan je niet verwachten dat 
optimaal werkt.”

Joost: “Die besparing op de federale politie 
is dramatisch, het is bijna de tactiek van de 
verschroeide aarde. Ik ben altijd een believer 
geweest van de geïntegreerde politie, de twee 
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niveaus, de mechanismen die daarin voorzien 
waren, de linken tussen lokaal en federaal: dat 
was geniaal. Maar vandaag is men niet in staat 
om de ondersteuning te bieden zoals voorzien in 
het geïntegreerde model. En dus moet je lokaal 
oplossingen zoeken en dringt schaalvergroting 
zich op. 

Het inhoudelijke debat waar Leo over spreekt 
is echt noodzakelijk. Een aantal ondersteunde 
diensten zullen altijd het meest efficiënt georga-
niseerd kunnen worden op het hoogste niveau 
en dus door de federale politie. ICT bijvoorbeeld, 
cruciaal vandaag voor een goede politiewerking. 
Maar als de federale politie dat niet ten volle 
kan opnemen, dan beginnen anderen zich hier-
rond te organiseren. PZ Antwerpen loopt hierin 
bijvoorbeeld voorop, maar we kunnen andere 
zones toch niet afhankelijk van maken van de 
dienstverlening van PZ Antwerpen? Dat kan toch 
niet blijven duren?”

We hadden het al over het belang om het  
personeel mee aan boord te krijgen in fusie-
verhaal, maar misschien nog belangrijker  
initieel zijn de burgemeesters?
Joost: “Het is voor het bestuur soms moeilijk om 
in te schatten voor welke uitdagingen we staan. 
Het verhaal van meer blauw: dat is zeer zichtbaar, 
dat is gekend. Maar beter blauw, daar heeft men 
minder zicht op. Het is aan ons als korpschef om 
dat te duiden. Maar dan nog. We hadden al een 
paar jaar een haalbaarheidsstudie achter de rug, 
alles lag op tafel, maar er werd niet beslist.”

En dan?
Joost: “En dan zijn we naar de gouverneur 
gegaan. En hebben we echt aan haar gevraagd 
om een stimulerende rol te spelen. Als we dat 
niet hadden gedaan, dan was er vandaag geen 
fusie en zat ik hier niet voor een interview. Je 
hebt een duidelijke trekker nodig, iemand die het 
vuur kan aansteken, die de discussies kan bege-
leiden en de partners in evenwicht houden. Bij 
ons was dat duidelijk de gouverneur.”

Peter: “Bij ons is er snel beslist door de burge-
meesters, dus in die rol hadden we de gouver-
neur niet nodig. Maar als er hinderpalen zijn 
dan heeft ook voor mij de gouverneur een erg 

belangrijke rol in het samenbrengen van bestuur-
ders en korpschefs om sturing te geven, af te 
toetsen wat de problemen zijn, mee naar oplos-
singen te zoeken,... Ze gaat ook naar de zonale 
veiligheidsraden, ze heeft een goed zicht op het 
DNA van de zones in Oost-Vlaanderen, weet 
wie waar mee bezig is, wat goed werkt en wat 
niet en ze kan zich als gouverneur ook neutraal 
opstellen, ook dat is erg belangrijk.”

Meer burgemeesters betekent ook meer bazen, 
hoe ga je daar mee om?
Joost: “Dat wordt een uitdaging. Ik voel dat veel 
burgemeesters schrik hebben om aan impact te 
verliezen, ze hebben dat zo ervaren in mijn zone 
na de vorming van de hulpverleningszones. Het 
gaat ook over veiligheid, criminaliteit, overlast, 
het gebruik van geweld,... dus je wilt echt wel dat 
de burgemeesters betrokken en mee zijn. Je 
moet een één op één relatie hebben met ieder-
een. Als politiezone zijn we een democratische 
organisatie. Het is belangrijk om te investeren in 
de relatie met de burgemeesters en in de verga-
deringen van het politiecollege zodat iedereen 
betrokken blijft bij je je werking.”

Leo: “Het hangt voor een stuk ook af van de 
burgemeesters zelf, ze moeten zelf ook engage-
ment tonen. Maar ik sprak eerder al over het 
belang van wijkwerking en over huisvesting in de 
deelgemeenten, in het licht van politiezorg dan. 
Maar het is ook belangrijk om een link te houden 
met de besturen zelf. En dat is ruimer dan enkel 
de burgemeester. Er is het college, maar ook de 
gemeenteraadscommissies. Elk jaar breng ik de 
drie gemeenteraadscommissies samen voor 
één zitting waarin ik uitleg geef over de werking 
van het korps, de voornaamste criminaliteits-
fenomenen, het zonaal veiligheidsplan, ...  
En dan zie je ook wel dat er automatisch meer 
begrip en waardering ontstaat voor het werk van 
de politie en de problemen waar we zelf mee te 
maken krijgen.”

En stopt het voor jullie na deze fusieronde?
Leo: “Voor mij wel want ik ga op pensioen (lacht). 
Nee, ik denk, zelfs wanneer we in de lopende 
fusiegesprekken lukken dat er nog een ronde 
zal komen. De schaalgrootte van de districten 
vroeger bij de rijkswacht vond ik niet slecht, 
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in onze regio zit je dan ongeveer op een grootte 
die overeenkomt met de hulpverleningszone. 
Maar! We mogen nooit de fout van Nederland 
maken, daar heeft men 11 of 12 zones gemaakt, 
dat is veel te groot. Wij zitten aan de grens, ik 
hoor daar enorm veel klachten over. Van politie-
mensen waarmee we frequent samenwerken, 
maar ook van burgers én van beleidsverant-
woordelijken. Dus ik geloof dat er nog een ronde 
komt, maar het zal altijd maatwerk zijn. De cijfers 
die je soms hoort, 300, 500, naargelang wie je 
hoort enkel agenten of ook het burgerpersoneel 
meegeteld, dat is arbitrair. Daar kan je niet verder 
mee als maatstaf.”

Joost: “Probleem is wel: door daar geen uitge-
sproken visie over te hebben gaat het ook 
niet vooruit. Wij fuseren nu met twee zones. 
Als er een duidelijke visie had gelegen op de 
organisatie van de geïntegreerde politie, de taak-
stelling en financiering van lokale politie, dan ging 

onze huidige fusie wellicht nog uitgebreider zijn. 
Dat verwacht ik echt wel van het beleid. Geen 
absolute normen, maar wel een duidelijke visie 
en taakstelling waar wij dan naartoe kunnen 
werken. We hadden er het net over: elke fusie 
moet ook geabsorbeerd worden door de nieuwe 
organisatie en het personeel. Je kan dat ook niet 
elke legislatuur doen.”

Peter: “Je moet fuseren op maat van een 
bepaalde regio/zone. Is het een sociografisch 
en socio-economisch geheel? Is het een 
logisch geheel? Welke politiezorg heeft die 
regio nodig? Met welke en hoeveel mensen 
kan je die aanbieden? Je moet vertrekken 
vanuit wat je wil, welke dienstverlening je aan 
de burger wil kunnen aanbieden. Vandaaruit 
kan je dan de optimale grootte bepalen van je 
zone. En niet omgekeerd. En dit alles met een 
correcte financiering aanmoedigen, dan ga je 
ver springen.”
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PROJECT IN DE KIJKER

H et Parkbos is een open gebied van 
bijna 1.200 hectare groot en gelegen 
op de grens van Gent, De Pinte, en 

Sint-Martens-Latem, tussen de Ringvaart, de 
Kortrijksesteenweg, de autosnelweg E17 en de 
woonkern van de gemeente De Pinte. Behalve 
bos tref je er ook moerasgebieden, speelnatuur, 
knotbomen, weidse graslanden en kastelen met 
imposante toegangsdreven aan. Kortom, een 
kruisbestuiving tussen rijke geschiedenis en 
nieuwe natuurontwikkeling. 

Klimaatadaptieve maatregelen
Binnen het samenwerkingsverband ‘Realisatie 
Groenpool Parkbos’, onder het voorzitterschap 
van de gouverneur van Oost-Vlaanderen, 
engageren het Agentschap voor Natuur en 
Bos, provinciebestuur Oost- Vlaanderen, Stad 
Gent, gemeentes De Pinte en Sint-Martens-
Latem, Toerisme Oost-Vlaanderen, de Vlaamse 
Landmaatschappij (VLM), Onroerend Erfgoed en 
Natuurinvest zich om samen uitvoering te geven 
aan het gewestelijk ruimtelijk uitvoeringsplan 
(GRUP) ‘Afbakening Grootstedelijk Gebied Gent’ 
Concreet gaat het om de uitbouw van een multi-
functionele groenpool met 340 hectare oud en 
nieuw bos, 200 hectare park- en natuurgebied 
en 500 hectare duurzaam landbouwgebied.

Tot voor kort lag de focus van de projectpartners 
vooral op grondverwerving, inrichting van de 
natuur- en bosgebieden en de uitbouw van het 
recreatieve netwerk voor fietsers en wandelaars. 
Inmiddels verlegden de partners het zwaarte-
punt naar klimaatadaptieve maatregelen die 
de gevolgen van droogte in dit natuur- én land-
bouwgebied kunnen tegengaan. Alle partners 

Parkbos pioniert
tegen droogte

In de populaire groenpool 
Parkbos ging in 2023 een uitzon-
derlijk pilootproject van start. In 
het netwerk van perceelgrachten 
werden stuwdammen aangelegd, 

die de natuur moeten wapenen 
tegen droogte, maar ook de oogst 

van de landbouwers ten goede 
kan komen. Een kleine ingreep 

met een grote impact, alsook een 
belangrijk symbolisch moment in 
het kader van een nieuwe samen-
werkingsovereenkomst onder het 

voorzitterschap van de gouver-
neur van Oost-Vlaanderen.

60
GOUVERNEUR OOST-VLAANDEREN



ervaarden immers de nood om in het Parkbos 
acties op het terrein te ondernemen in het kader 
van de droogteproblematiek, maar evengoed om 
wateroverlast te vermijden. Die noodzaak wordt 
ook expliciet beschreven in de droogtestudie 
van Stad Gent en het droogteactieplan van het 
Provinciebestuur Oost-Vlaanderen. In nauwe 
samenwerking met in eerste instantie de land-
bouwers, maar ook met terreinbeheerders zoals 
het Agentschap Natuur en Bos en Natuurpunt 
zullen de komende jaren concrete ingrepen op 
het terrein uitgevoerd worden.

Stuwdammen om landbouw en natuur  
te beschermen
Voor één van die ingrepen trokken de project-
partners net voor de zomervakantie naar het 
landbouwbedrijf van Danny Heirbrant en zijn 
vrouw Veerle Bauwens in Zwijnaarde. Daar werd 
in een perceelgracht een stuwdam aangelegd. 
De ingreep kadert in een pilootproject waarbij op 
termijn 12 dergelijke stuwdammen in het netwerk 
van perceelgrachten van het Parkbos worden 
aangebracht. Een kleine, op het eerste zicht 
eenvoudige ingreep, maar wel met een hopelijk 
grote impact. 

Het gaat om tijdelijke stuwdammetjes met zand-
zakken en PVC-buizen, om te kunnen testen 
waar ze nuttig zijn en waar niet. Bedoeling van 
de stuwdammetjes is om het regenwater langer 
vast te houden, zodat het in plaats van weg te 
vloeien, in de grond sijpelt, waardoor de water-
beschikbaarheid verhoogt en de grond niet te 
snel uitdroogt. Een netwerk van peilbuizen zorgt 
voor een voortdurende evaluatie. Niet alleen het 
waterpeil en het grondwaterniveau worden in 
het oog gehouden, maar ook de impact van de 
stuwtjes op de oogst van de landbouwers.

Grootste gemende deler tussen landbouw en 
natuur
Voor deze specifieke maatregel werken de 
projectpartners nauw samen met de landbouwers 
in het gebied. De analyse van de impact van 
de stuwdammetjes is in handen van de KU 
Leuven, de Bodemkundige Dienst van België, 
Boerennatuur en het Provinciaal Centrum voor 
Milieu-onderzoek (PCM). Het is uniek voor 
Vlaanderen dat er met een dergelijk piloot-
project zo’n gedetailleerde opvolging gebeurt. 

Maandelijks worden er via de peilbuizen metingen 
gedaan, maar ook aan de hand van sensoren 
zal een landbouwer te weten komen hoe hoog 
het water staat op welk moment van de dag. 
Zo wordt in kaart gebracht wat een landbouwer 
wint met een stuw op een bepaalde locatie bij 
een bepaalde teelt en wat de bijdrage is aan de 
grondwatertafel. 

De resultaten zullen ongetwijfeld bijdragen aan 
meer kennis over de meerwaarde van stuwen in 
de strijd tegen waterschaarste en droogte, zowel 
voor de landbouw als voor de natuur. De maat-
regel staan dan ook symbool voor de nieuwe 
koers die het parkbosproject wil varen, alsook 
voor het vinden van de grootste gemene deler 
tussen landbouw en natuur, die in het Parkbos 
niet lijnrecht tegenover elkaar staan, maar samen 
naar oplossingen zoeken.

Op de foto (v.l.n.r.): Danny Heirbrant (landbouwer), Tine Heyse (schepen 
Stad Gent), Leentje Grillaert en Riet Gillis (gedeputeerden provinciebestuur 
Oost-Vlaanderen) en gouverneur Carina Van Cauter aan één van de stuwtjes.
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PROJECT IN DE KIJKER

S treekfonds Oost-Vlaanderen zet sinds 
2020 haar schouders onder verbindende 
projecten die lokaal een verschil maken, 

maar niet altijd gemakkelijk financiering vinden. 
Zij zamelen eerst via crowdfunding geld in bij 
buren, familie en/of vrienden, waarna het streek-
fonds de ingezamelde middelen verdubbelt. 
Dat is mogelijk dankzij de collectieve bijdragen 
van donateurs, bedrijven en organisaties. De 
burgemeesters nemen het peterschap van de 
projecten van hun gemeente/stad op. De Koning 
Boudewijnstichting ziet toe op de procedure en 
garandeert transparantie. Zo verbindt het streek-
fonds schenkers en doeners in een inspirerend 
en actief netwerk en wordt concrete impact in 
ieders buurt gerealiseerd.

Tijdens de gala-avond begin september zamelden 
meer dan 50 captains of industry samen met 
hun genodigden middelen in om jaarlijks meer 
dan 50 Oost-Vlaamse initiatieven mogelijk te 
maken. Het werd een warme en verbindende 
avond vol goesting en engagement. Enkele 
jongeren van het project Ghent Basketball 
verwelkomden alle gasten en Oost-Vlaams 
tv-maker Joris Hessels zorgde voor inspirerende 
reportages. Elf initiatiefnemers kregen de kans 
om hun project op het podium toe te lichten 

En hetkoningspaarzag dat hetgoed was

Begin september en toch de 
warmste avond van het jaar? 

Letterlijk en figuurlijk op de gala-
avond van Streekfonds  

Oost-Vlaanderen. 
Partnerorganisaties en hun geno-
digden zamelden er middelen in 
voor lokale en sociale projecten 

in Oost-Vlaanderen. De initiatief-
nemers van de projecten deelden 

de bühne van een tot de nok 
gevulde Gentse Opera samen 

met artistiek talent van Opera 
Ballet Vlaanderen. De gouverneur 

van Oost-Vlaanderen nam als 
voorzitter van de Steunraad het 
laatste woord. Het koningspaar 

genoot vanop de eerste rij mee 
en ging achteraf in gesprek met 

de projecten.

Streekfonds Oost-Vlaanderen 
verwarmt de Gentse Opera
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aan alle genodigden. Opera Ballet 
Vlaanderen zorgde voor de invul-
ling van het artistieke luik met dans, 
orkest en kinderkoor. De aanwezig-
heid van Zijne Majesteit de Koning 
en Hare Majesteit de Koningin 
maakte de avond compleet. Het 
koningspaar nam na afloop van de 
voorstelling ook ruim de tijd om 
kennis te maken met de trekkers 
van de projecten.

STEUN AAN 45 LOKALE INITIATIEVEN!

In 2023 kon Streekfonds Oost-Vlaanderen, dankzij de inspanningen van velen, heel wat realiseren. 
Via crowdfunding haalden 45 lokale initiatieven meer dan 225.000 euro op. Dankzij de partners 
kon dat bedrag verdubbeld worden. Het streekfonds groeit niet alleen, het vernieuwt ook. Via 
het pilootproject #Impuls worden vijf initiatieven ondersteund die hun werking willen opschalen 
of verduurzamen. Het zijn projecten die een crowdfunding bij het streekfonds achter de rug 
hebben en hun initieel plan realiseerden. Zij kunnen tot drie jaar lang rekenen op 5.000 euro 
extra per jaar én op een begeleidingstraject.

Meer weten? Surf naar www.streekfondsoostvlaanderen.be.

Voorzitters Peter Vandekerckhove en  
gouverneur Carina Van Cauter in gesprek met 
Koning Filip over het succes  
van het streekfonds.

Het Kinderkoor van Opera Ballet Vlaanderen, onder leiding van Hendrik Derole.
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“Wat onze honden voor de kinderen 
en hun gezinnen betekenen, daar krijg 
ik nog elke dag kippenvel van. Zo 
dankbaar voor het streekfonds, want 
dankzij hen krijgen we de kans om te 
groeien en nog meer gezinnen te gaan 
begeleiden.„
Sarah Booten,  
bezielster van vzw Kwispelhelden uit Wetteren

De missie van Kwispelhelden vzw uit Wetteren? 
Zo veel mogelijk kinderen met een beperking een 
kwispelende sidekick gunnen. Want de wacht-
lijsten voor hulphonden zijn lang, en de dieren 
gaan zelden naar kinderen of jongeren. Terwijl 
zo’n viervoetige vriend voor hen een wereld van 
verschil maakt. Bezieler Sarah Booten zag de 
impact van een hulphond vanop de eerste rij 
toen zei er een opleidde voor haar zoontje met 
autisme. Zijn zelfvertrouwen groeide ziender-
ogen en contacten leggen werd veel makkelijker 
met een Kwispelheld aan zijn zij. Waarop Sarah 
vanuit hun achtergrond als hondentrimmer en 
-trainer een gespecialiseerde werking opzette. 
Even later sloeg Kwispelhelden vzw de pootjes 
in elkaar met Streekfonds Oost-Vlaanderen. Zo 
konden ze extra middelen ophalen om nog meer 
hulphonden te kweken en te trainen, samen met 
vrijwilligers én de gezinnen waar de dieren later 
een thuis krijgen. 
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“Het was een heel chique en leuke 
avond. We zijn heel blij dat we ons 
project hebben mogen voorstellen 
aan het grote publiek.„
Bram en Marjolein Van Rumst,  
initiatiefnemers van vzw Krolleleute  
uit Sint-Gillis-Waas.

Ben jij afgelopen zomer toevallig in het groene 
Meerdonk gepasseerd? En heb je een koffie 
gedronken in de zomerbar aan Natuurhuis 
Panneweel? Dan ben je ongetwijfeld met de 
grootste glimlach bediend door de enthousiaste-
lingen van Krolleleute vzw. Krolleleute is een 
dagbestedingsproject, getrokken door broer Bram 
en zus Marjolein van Rumst, orthopedagoog en 
opvoedster met een hart voor mensen met een 
verstandelijke beperking. Maandenlang bereidde 
het Krolleleute-team zich voor op de pop-up, door 
onder meer een toog te bouwen, heerlijke taartjes 
te leren bakken en samen met Natuurpunt het 
groen in de omgeving van de zomerbar te onder-
houden. Om die dan de volledige maand augustus 
‘vol leute’ open te houden. Een geslaagd initiatief 
dat niet mogelijk was geweest zonder de hulp 
van Streekfonds Oost-Vlaanderen, want dankzij 
de crowdfunding en verdubbeling door #Een hart 
voor Waas hadden de jonge oprichters meer 
dan 5.000 euro ter beschikking om hun plannen 
te realiseren en zo de zomer van hun equipe op 
te fleuren.

Voorzitters Peter Vandekerckhove en gouverneur Carina 
Van Cauter nemen het slotwoord van de avond voor 
hun rekening.

De dansers van Opera Ballet Vlaanderen brengen 
Hózhóó, een choreografie van Zoë Ashe-Browne.
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W ie al eens in de ambtswoning van 
de gouverneur of in haar bureau 
in het Provinciehuis over de vloer 

kwam, laat het zich vrijwel meteen opvallen: 
kunst. Gevestigde waarden sieren er samen 
met hedendaagse talenten de ruimtes. En dat 
is geen toeval. De gouverneur is erfelijk belast 
met de wielermicrobe, en echtelijk belast met 
de liefde voor de kunst. Ze gelooft ook rotsvast 
in de kracht van de verbeelding. Want als je 
plat getreden paden durft te verlaten en in een 
breder perspectief wil redeneren, dan worden de 
oplossingen eindeloos. Hedendaagse kunste-
naars bij uitstek stellen bestaande conventies in 
vraag en reiken andere benaderingswijzen aan.

Uit dankbaarheid voor de makers van die 
verbeelding en het broodnodige engagement 
van hun verzamelaars, was het dus niet de 
vraag of er ooit een tentoonstelling in de ambts-
woning op de Vlasmarkt zou komen, maar eerder 
wanneer die zou plaatsvinden. Al speelde – 
toegegeven - ook haar echtgenoot hierin een rol. 
Als één van de tien kunstliefhebbers en -verza-
melaars van het kunstcollectief VERZAMELARTS 
stelde hij de vraag om de ambtswoning te trans-
formeren tot één van de drie locaties van een 
gelijknamige tijdelijke kunstexpo. De zaak werd 
naar verluidt snel beslecht.

PROJECT IN DE KIJKER

De kracht
van verbeelding:

tijdelijke kunstexpo
VERZAMELARTS
in de ambtswoning

Wat gebeurt er als tien kunstverzamelaars 
inkijk willen geven in hun eigen collectie? 

Dan brengt hun verbeelding hen tot 
in de ambtswoning van de gouverneur 
van Oost-Vlaanderen. In hun kielzog: 

66 kunstwerken van 33 kunstenaars en 
meer dan 2000 kijklustigen.

De gouverneur in gesprek met Premier Alexander De Croo en 
Philippe Van Cauteren, directeur van S.M.A.K. Gent, tijdens de 
openingsavond.
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Voor de expo in de ambtswoning van de gouver-
neur werden de tien verzamelaars uitgedaagd 
om op eigenzinnige wijze inkijk te geven in hun 
eigen collectie. Ze selecteerden elk twee werken 
van drie kunstenaars: een befaamd en gere-
nommeerd kunstenaar, een persoonlijk idool 
en een kunstenaar die volgens de verzamelaar 
meer aandacht verdient. Het resultaat was een 
uniek samenspel van 33 kunstenaars en 66 
kunst werken van o.a. Jan Van Imschoot, Joëlle 
Dubois, Matthieu Ronsse, Johan Tahon, Kris 
Martin, Fred Bervoets, Bendt Eyckermans, Kristof 
Santy, Johan Creten, Ritsart Gobyn en Patrick 
Van Caeckenbergh. 

Drie aaneensluitende weekends in oktober 
stond de deur van de ambtswoning open 
voor iedereen die een bezoek wou brengen 
aan de tentoonstelling. Uiteindelijk lieten meer 
dan 2000 kijklustigen zich inspireren. Op de 
openingsavond, in aanwezigheid van premier 
Alexander De Croo, liet gastspreker Philippe 
Van Cauteren, directeur van S.M.A.K. Gent, zich 
dan ook ontvallen:  “Deze tentoonstelling is een 
hommage aan de medeplichtigheid van verza-
melaars aan de artistieke visies van kunstenaars, 
en absoluut voor herhaling vatbaar.”

Ook vice-eersteminister Petra De Sutter en haar vrouw Claire 
Vanhoutte, actief als kunstschilder, brachten een bezoek aan  
de tentoonstelling.

Veel interesse 
voor de 
tentoonstelling.
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Het bestuurlijk toezicht is het tegen-
gewicht voor de autonomie en moet 
ervoor zorgen dat het handelen van 

de gedecentraliseerde besturen in overeen-
stemming is met de wettelijkheid en met alge-
meen belang.

De gouverneur is als federaal regeringscommis-
saris, samen met de minister van Binnenlandse 
Zaken, bevoegd voor de uitoefening van het 
specifiek bestuurlijk toezicht op de politiezones 
en de hulpverleningszones. 

Als toezichthoudende overheid staat de 
Vlaamse Minister van Binnenlands Bestuur 
samen met de gouverneur in voor het algemeen 
bestuurlijk toezicht op lokale en provinciale 
besturen van Oost-Vlaanderen. Veelal gaat het 
om klachten van burgers, mandatarissen, organi-
saties of verenigingen, die niet akkoord gaan met 

TOEZICHT EN ADVIES

De gouverneur
als

toezichthoudende
overheid

een besluit of een beslissing die door een lokaal 
bestuur werd genomen. 

Na ontvangst van een klacht, worden de 
standpunten van alle betrokken partijen 
worden opgevraagd. Na grondig onderzoek 
van alle stukken door de gouverneur en haar 
de Vlaamse administratie, het Agentschap 
Binnenlands Bestuur (afdeling Oost-Vlaanderen), 
kan de klacht resulteren in het ongegrond 
verklaren van de klacht, een brief met opmer-
kingen of de vernietiging van een besluit. In 
sommige gevallen is de gouverneur echter niet 
bevoegd om zich uit te spreken over de klacht 
en verwijst ze door naar de bevoegde instantie. 

Daarnaast kunnen lokale besturen ook bij 
de gouverneur terecht voor adviesvragen. Dit 
kan helpen voorkomen dat beslissingen later 
omwille van onzorgvuldig bestuur moeten 
worden vernietigd.

EVOLUTIE AANTAL KLACHTEN

KLACHTEN IN 2023: UITKOMST

EVOLUTIE AANTAL ADVIESVRAGEN
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EVOLUTIE AANTAL KLACHTEN
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Geachte aanwezigen in al uw hoedanigheden, 
Dames en heren,

Wat vliegt de tijd. Het is inmiddels voor de 
vierde keer dat ik u met het nieuwe jaar, als 
gouverneur mag toespreken. De voorbije jaren 
heb ik meermaals de wens uitgesproken om 
een gewoon jaar tegemoet te gaan. Ik hoopte 
dat het dit jaar ging lukken. Maar nog voor ik de 
wens kon uitspreken, moest ik het provinciale 
nood-en interventieplan afkondigen omwille van 
de watersnood. 

U begrijpt dan ook meteen dat ik niet echt in de 
gelegenheid was om een lange rede te schrijven 
voor dit nieuwe jaar. Vooruitstrevend laat ik 
daarom het woord aan ChatGPT…

Nee, alle gekheid ter zijde: laten we het vooral 
menselijk houden. Want het voorbije jaar had op 
dat vlak weinig overschot.

Zijn de gruwelbeelden die ons dagelijks bereiken 
uit Gaza, nog menselijk te noemen? Is het nog 
menselijk-begrijpbaar dat het conflict tussen 
Rusland en Oekraïne verworden is tot een wrede 
patstelling waaraan geen einde lijkt te komen? 
Is het menselijk-normaal dat je als voetbal-
supporter zomaar neergeschoten kunt worden 
in Brussel? En om het nog dichter bij huis te 
houden: is het menselijk te tolereren dat ook 
in Oost-Vlaanderen sommige kinderen het op 
school moeten stellen met een lege brooddoos? 
Dat hun thuis veel te vaak i.p.v. een veilige haven 

TOESPRAKEN

TOESPRAAK
OP DE OOST-VLAAMSE

NIEUWJAARSONTMOETING
MAANDAG 8 JANUARI 2024

verworden is tot een problematische opvoedings-
situatie waar geweld de plaats inneemt van zorg 
en tederheid ?

U en ik, we beginnen allemaal aan een nieuw 
werkjaar. Dat doen we met de beste intenties. 
We zijn evenwel geen wonderdokters. We zijn 
maar mensen. ‘Het menselijk tekort’: dat is 
onze gemeenschappelijke beperking. Dus zit 
er maar één ding op: de krachten bundelen. 
Publilius Syrus, Romeinse schrijver uit de eerste 
eeuw vóór Christus, wist het al: “Als er eenheid 
is, volgt altijd de overwinning”.

De noodzaak om te verenigen en de nood aan 
menselijke warmte: het is de rode draad die ik zie 
als ik terugblik op 2023 en vooruitblik naar 2024. 

Één van mijn mooiste herinneringen van 
het afgelopen jaar is de gala-avond van het 
Streekfonds Oost-Vlaanderen. Op donderdag 
7 september waren koning Filip en koningin 
Mathilde te gast in de Gentse Opera. Ze werden 
er overspoeld door het enthousiasme van tal van 
‘initiatiefnemers’ met aandacht voor de meest 
kwetsbaren in onze provincie. Elk van de vele 
lokale projecten berust op de inzet van vrijwilligers. 
Zij zetten een crowdfunding op en betrekken 
het publiek om vervolgens het Streekfonds het 
verzamelde bedrag te zien verdubbelen. Met 
dank aan de gulheid van burgers en bedrijven, 
en onder het peter/meterschap van de burge-
meester van de gemeente/stad, het verhoopte 
en gewilde kunnen realiseren. Het Streekfonds 
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moeten zijn voor de hogere overheden. Maar 
ik merk wel dat in een samenleving die steeds 
complexer wordt, je als bestuur voldoende groot 
dient te zijn om dicht- én met expertise - bij je 
bevolking te kunnen staan. En wie mensen kan 
helpen en oplossingen zaait, zal vertrouwen 
bij de burger oogsten. Een drijfveer die ik 
duidelijk merk bij de fusies in onze provincie.

Hetzelfde geldt voor de drie politie-fusietrajecten 
die we in deze legislatuur hebben begeleid. 
Volgende legislatuur zal Oost-Vlaanderen 
24 zones tellen in plaats van 27. Ook daar wordt 
de burger alleen maar beter van, want ook hier 
geldt: wil je nabij zijn én slagkracht hebben, dan 
moet je voldoende groot zijn. ‘De politie, uw 
vriend die altijd waakt’: voorwaar een mooie 
slogan. Maar in de praktijk is die alleen haalbaar 
met voldoende mensen en middelen om de 
veiligheid te garanderen, om te specialiseren én 
om op het terrein aanwezig te zijn. Als maat-
schappij worden we uitgedaagd door nieuwe 
criminaliteitsfenomenen zoals cybercriminaliteit, 
maar ook door nietsontziende, internationaal 
georganiseerde drugscriminaliteit radicalisme en 
terrorisme – waardoor de nood aan expertise en 
specialisme in de hele veiligheidsketen, zo ook 
bij de politie  steeds manifester wordt.

is een prachtig voorbeeld van hoe vrijwilligers, 
ondernemers en overheid samen de handen aan 
de ploeg kunnen slaan. Vele kleine initiatieven 
met grote impact.

Samenwerken om beter te doen, die inge-
steldheid is eigen aan onze provincie. De 
vorige legislatuur was onze provincie koploper 
in het aantal fusies. Van de 7 nieuwe fusiege-
meenten waren er 4 in Oost-Vlaanderen. Deze 
legislatuur lopen er opnieuw 13 fusietrajecten 
in Vlaanderen, waarvan 5 in Oost-Vlaanderen: 
Nazareth-De Pinte, Melle-Merelbeke, 
Wachtebeke-Lochristi, Lokeren-Moerbeke en 
tenslotte Kruibeke-Beveren-Zwijdrecht, waar-
mee onze provincie  groeit aan de grens. Niet 
fuseren om te fuseren, maar samenwerken om 
de burger van een betere dienstverlening te 
voorzien. Wie mij kent weet dat ik bijzondere 
appreciatie heb voor de lokale besturen en alle 
inspanningen die men dagdagelijks levert om de 
burger bij te staan. Dat alle lokale besturen de 
facto zouden moeten fuseren om slagkrachtig 
te zijn, spreek ik tegen. 

Dat het net de lokale besturen zijn die in deze 
gepolariseerde tijden nog het meeste vertrouwen 
genieten bij de burger, zou net een inspiratie 

V.l.n.r. Phaedra van Keymolen (voorzitter provincieraad), Steven Ghysens 
(provincie griffier), An Vervliet (gedeputeerde), Riet Gillis (gedeputeerde), Leentje 
Grillaert (gedeputeerde), Kurt Moens (eerste gedeputeerde) en de gouverneur.
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Aan goede wil ontbreekt het ons niet. Maar 
een andere vaststelling uit 2023 is dat we 
vaak wel vooruit willen, maar realisatie op zich 
laat wachten. Moeilijke vergunningstrajecten 
spelen parten.

In maart van het afgelopen jaar werd de nieuwe 
gevangenis van Dendermonde in gebruik 
genomen. Het duurde ongeveer 15 jaar voor 
het project kon worden gerealiseerd. Ook hier 
waren vergunningen de struikelsteen. Tegen 
de komst van die gevangenis was – om allerlei 
redenen – protest gerezen. Daar valt enig begrip 
voor op te brengen. Maar kunnen we het over 
één ding eens zijn: ook gedetineerden hebben, 
in een beschaafd land als het onze, recht op een 
menswaardig bestaan en met het opsluiten van 
drie personen samen in een cel van 8 vierkante 
meter groot, maak je geen betere mensen, terwijl 
resocialisatie toch één van de hoofddoelen is 
van iedere straf.

De voorbije week was het meermaals in het 
nieuws: het sluizencomplex in Geraardsbergen: 
al meer dan 10 jaar de wil en middelen om te 
investeren, al evenlang geblokkeerd omwille van 
procedures allerhande. Maarkedal en Leupegem 
wachten al minstens even lang op wachtbekkens 
en in de Durme zijn de baggerwerken verzand 
in een procedureslag. Wie legt dit uit aan de 
mensen wiens huis onder water liep?

We kennen te veel sectorale regels en er is geen 
hiërarchie. We hebben een milieu- effecten-
rapport, maar we missen een mens-of-maat-
schappij-effecten-rapport. We kunnen niet 
altijd iedereen tevreden houden, durf ook priori-
teiten leggen in de regel, en kom evenzeer tot 
meer responsieve bestuursrechtspraak.  
Creëer ruimte om bij de beoordeling van het 
individuele geschil stil te staan bij de maat-
schappelijke gevolgen van de uitspraak.

Samenwerken en mensgericht werken: daar zijn 
wij hier in Oost-Vlaanderen sterk in.

In november ging het Veilig Huis Oost-
Vlaanderen van start. Na de centra na seksueel 
misbruik, de permanentie van zedeninspecteurs, 
de uitrol van het stalkingsalarm – die allen hun 
oorsprong vonden in Oost-Vlaanderen – bouwen 
we nu voort op de beproefde ketenaanpak van 
intrafamiliaal geweld, waarbij politie, justitie,  
partners in hulp en zorg op het terrein samen-
werken en informatie delen om intrafamiliaal 
geweld  te voorkomen en sneller op te sporen. 
Om de zwaksten te beschermen. Vanuit 
Vlaanderen wordt er in vier pilootregio’s (Gent, 
Dendermonde, Oudenaarde en Aalst) bijkomend 
geïnvesteerd zodat er nog meer opgevolgd en er 
nog sneller preventief opgetreden kan worden. 
We werken niet naast mekaar, maar met elkaar, 
alle beleidsniveaus en diensten samen.
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Alweer: samenwerken om elkaar te versterken 
en de burger beter van dienst te kunnen zijn.

En het is nodig, want de burger verwacht veel 
van de overheid, en terecht! Maar wat zei de 
charismatische Amerikaanse president John F. 
Kennedy, wiens 50ste sterfdag vorig jaar werd 
herdacht, ook alweer? “Vraag jezelf niet altijd af 
wat je land voor jou kan doen. Vraag je ook eens 
af wat jij voor je land kunt doen!”

Klimaatverandering, energietransitie en al 
die andere grote uitdagingen… Natúúrlijk is 
het aan de politici om daar wijze beslissingen 
over te nemen.  Maar het is evenzeer aan 
het individu om, elk in zijn/haar nabije leef-
omgeving, consequent gedrag te vertonen. 
In welke mate spring jíj zorgzaam om met water? 
Hoe verantwoord recycleer jíj? En à propos: jij 
die zo’n hartstochtelijk aanhanger van wind-
molens bent, besef je toch ook wel dat daar 
staal fabrieken voor nodig zijn? De samenleving 
warm en gelukkig maken begint thuis, op je 
eigen werkplek, in je eigen straat.

Als individu heb je in alles een persoonlijke 
verantwoordelijkheid. Bijvoorbeeld de verant-
woordelijkheid om het komende jaar gebruik te 
maken van je stemrecht. De verantwoordelijk-
heid om je kinderen en kleinkinderen bewust 
burgerschap bij te brengen. En zeker ook de 
verantwoordelijkheid om niet te smossen met het 
specifieke talent dat je gekregen hebt. Doe iets 
met je persoonlijke talent en inspireer zo andere 
mensen! No pain, no gain. On a rien sans rien.

Kijk naar Lotte Kopecky, wereldkampioene wiel-
rennen, voor het tweede jaar op rij de beste in 
de Ronde van Vlaanderen, en Belg van het Jaar 
(volgens de lezers van HLN) . Of Peter Goossens, 
geboren in Herzele, die zoveel jaren passioneel 
kookte in het Hof van Cleve in Kruisem. Of de 
33 kunstenaars van wie het werk in oktober in 
mijn ambtswoning werd geëxposeerd. En straks 

worden hier vier verdienstelijke Oost-Vlamingen 
gelauwerd die dat op hun manier in de praktijk 
hebben gebracht en toonbeeld zijn van waar 
deze provincie sterk in is: samen meer doen.

Bij Pastati in Oudenaarde krijgen mensen met 
een afstand tot de arbeidsmarkt de kans om hun 
talent te tonen en te ontwikkelen. Al 90 jaar heeft 
de kennisinstelling ILVO oog voor de interactie 
tussen álle onderdelen en aspecten van het 
complexe agrovoeding-ecosysteem. De analyse 
van professor Hendrik Vos over de Europese 
politiek in De Morgen kan ik alleen maar onder-
schrijven: “Als je resultaten wil boeken, is het 
belangrijk om samen te werken. Alleen lukt het 
niet, welke rol je ook hebt.” En als er iets is wat 
ons bindt, dan is het onze liefde voor Belgische 
chocolade van Barry Callebaut. Iedereen heeft 
talent. Niet met slogans, maar met kennis en 
wetenschap smaakt onze chocolade niet bitter, 
maar heerlijk zoet.

Laat 2024 voor elk van u een jaar vol passie 
en gedrevenheid worden. Ik benadruk graag 
het belang van gedrevenheid. Afgelopen week 
kon ik vaststellen dat een centimeter soms het 
verschil maakt tussen een huis vol water of 
droge voeten. Soms vraagt men zich af wat zijn 
of haar inspanning er toe doet in het geheel? 
En vaak lijkt het ook alsof het er niets toe doet. 
Maar weet: elke centimeter telt! Elke inspan-
ning telt!

Op 31 januari start in Gent het Lichtfestival. Dat 
duurt slechts vijf dagen. Wat ik u allemaal op 
deze plek van harte toewens: voor élke dag in 
2024 één of meerdere lichtpunten!

Want hoe zei de in 2023 van ons heengegane 
Martine Tanghe het ook alweer in haar allerlaatste 
journaal: hou vol, het komt allemaal weer goed.

Gelukkig 2024!
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TOESPRAKEN

TOESPRAAK
N.A.V. HET TE DEUM

OP DE NATIONALE FEESTDAG
21 JULI 2023

Dames en heren,

Van harte welkom op deze plechtigheid naar 
aanleiding van de Nationale Feestdag. In wat een 
jubileumjaar is voor onze koning Filip en koningin 
Mathilde: het is inderdaad intussen al 10 jaar dat 
het vorstenpaar op de troon zit. 

Om dat te vieren nodigden de koning en de 
koningin op 13 mei 600 Belgen uit op het 
domein van het kasteel van Laken voor een 
fantastisch tuinfeest. Ze konden er niet alleen 
genieten van enkele mooie culturele acts, maar 
hadden ook een persoonlijke ontmoeting met 
de koning en de koningin. Onder hen 50 Oost-
Vlaamse mannen en vrouwen. Allemaal inwoners 
van onze provincie die verscheiden van profiel, 
onze provincie typeren of zich verdienstelijk 
hebben gemaakt voor de samenleving.

De 50 Oost-Vlamingen die op 13 mei in Laken 
aanwezig waren, staan voor mij symbool voor 
de– laat ik ze zo noemen – ‘verbinders’ waar-
aan onze huidige tijd nood heeft. Aan gewone 
mensen als verbinders in hun eigen omgeving, 
maar zeker ook in breder perspectief aan verbin-
dend leiderschap.

Schrikt u vooral niet als u nu even uit mijn 
mond een hartstochtelijk pleidooi hoort 
voor… grensoverschrijdend gedrag. Ik 
bedoel gewoon: we moeten de moed hebben 
om de grens van de fanatieke ‘ik-heb-sowie-
so-gelijk’-mentaliteit te durven oversteken 
en op z’n minst bereid zijn tot een open 
dialoog.

Elke tijd roept zijn eigen vragen op, ook de 
ónze. Hoe laat is het momenteel op de klok 
van de wereld? Iemand vroeg me onlangs wat 
me tijdens het afgelopen halfjaar het meest 
was opgevallen tijdens mijn vele contacten als 
gouverneur. Ik moest die persoon tot mijn spijt 
antwoorden: ‘Dat er zoveel onbehagen is.’

Er gebeuren nochtans veel mooie dingen. 
De werkloosheid in onze provincie was nooit zo 
laag als vandaag. We behoren tot de top 10 van 
meest competitieve regio’s in Europa. De Belgian 
Cats worden Europees kampioen. Vorige maand 
was er in mijn thuisgemeente Herzele een waar 
volksfeest toen Wout Van Aert en ‘onze’ Lotte 
Kopecky het Belgische kampioenschap tijd rijden 
wonnen. En we ontmoeten elkaar vandaag in de 
Europese hoofdstad van het feesten.  
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Op 10 dagen tijd worden meer dan 3000 activi-
teiten georganiseerd die door honderdduizen-
den mensen bijgewoond worden. De meesten 
hebben het goed, maar voelen we ons goed?

De voorbije tijd ervaarde ik veel ontevredenheid 
onder mensen. En dat raakt me zeer. Ik vind het 
dramatisch dat het vertrouwen in de overheid 
en de politiek zo tanende is. Immers binnen een 
democratie draait het in de eerste plaats toch 
om vertrouwen en legitimiteit. Vertrouwen in de 
instellingen die ons verbinden. De rechtstaat, de 
parlementen, onze regeringen. Als we niets meer 
delen, wat bindt ons dan nog? 

En toch, op het terrein zijn er nog steeds zo veel 
mensen die, zich zonder enig winstoogmerk, 
vrijwillig inzetten voor anderen of de samen-
leving en op die manier bijdragen tot een betere 
en warme samenleving. Wie zich vrijwillig 
inzet verdient ons allergrootste respect. 
Rationaliteit van wetenschap en technologie 
kunnen niet alle vragen in het leven beant-
woorden. Wat we mooi, fijn of goed vinden, 
wie we graag zien heeft veeleer met hart en 
ziel te maken. Daarom lanceerden we dit jaar, 
in het kader van de Ronde van Vlaanderen de 
campagne ‘Bergen respect’. Zonder vrijwilligers 
geen koers. Naast de gewaarde professionele 
inzet van de officiële instanties kan bijvoorbeeld 
de inbreng van de signaalgevers niet genoeg 
benadrukt worden. Zij verdienen veel beter dan 
verbaal te worden geschoffeerd of, erger nog, 
zelfs fysiek te worden aangevallen!

De boosheid is wijdverspreid en uit zich vaak 
extreem. De dagenlange agressieve relschop-
perij die buurland Frankrijk recent kende, is ons 
gelukkig bespaard gebleven. Maar het maakt de 
aandacht voor andere vormen van geweld in ons 
eigen land niet minder urgent. Kinderen in een 

onveilige thuissituatie, seksueel en intra- familiaal 
geweld blijven een breed maatschappelijke zorg. 
We werden allemaal diep geraakt door het lot 
van de kleine Raul, die dood terug gevonden 
werd in het Houtdok hier in Gent. Daarom ben ik 
blij dat de holistische en geïntegreerde aanpak 
van intrafamiliaal geweld, waarbij de multidisci-
plinaire samenwerking tussen alle lokale politie-
zones, de federale politie, het parket, hulpverlening 
en besturen verder geïntensifieerd wordt door de 
oprichting van een ‘family justice center’ in Gent. 
Zo zal in nog meer situaties op sociaal, psycho-
logisch, medisch of gerechtelijk vlak kunnen 
gehandeld worden. Slachtoffers vermijden is het 
hoogte doel.

De mens centraal stellen: die ambitie staat ook 
centraal in de werking van het Streekfonds 
OostVlaanderen. Dit jaar worden in onze provincie 
maar liefst 56 sociale projecten gesteund. Aan 
de basis ligt altijd een lokaal initiatief, waarbij de 
hele gemeenschap zich betrokken voelt. Door 
ideeën, mensen en middelen samen te brengen, 
bouwt het Streekfonds Oost-Vlaanderen mee 
aan een betere, duurzame samenleving. Onze 
bedrijven en ondernemers laten zich daarbij niet 
onbetuigd. Zij dragen financieel bij of stellen 
hun expertise ter beschikking van het non-profit 
initiatief.

Ondertussen blijven diezelfde bedrijven hun best 
doen om knelpuntvacatures in te vullen. Daarbij 
gaan ze creatief te werk door onder meer zelf 
opleidingen en stages op de werkvloer te organi-
seren. Laten we trots zijn op hun daadkracht. Net 
zoals we trots mogen zijn op iemand als Sven 
Arys, praktijkleraar van het Oscar Romerocollege 
in Dendermonde. Op het einde van het afgelo-
pen schooljaar werd hij uitgeroepen tot beste 
leerkracht van Vlaanderen. Zijn credo: ‘Luister 
naar je leerlingen en oordeel vooral niet te snel. 
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Iedere jonge mens zit anders in elkaar. Geef leer-
lingen elke dag de kans om beter te worden.’ Het 
zijn wijze woorden die evenzeer van toepassing 
zijn op ons, volwassenen. 

Het is door samen te werken, door de krach-
ten te bundelen, dat we beter worden. Ik zie 
die drang ook bij onze lokale besturen: zowel 
bestuurlijk als in de veiligheidsketen zoekt men 
de dienstverlening te verbeteren. Vaak leidt 
dit tot fusies, zowel de vorige legislatuur als de 
huidige zitten we ook wat dat betreft in de kop 
van het peloton.Jezelf in vraag durven stellen, 
zoeken hoe het beter kan met een goede dienst-
verlening aan de burger in het achterhoofd: dat 
is wat men van bestuurders verwacht.

We leven in vloeibare tijden. Ons moderne 
leven is complexer en bijwijlen chaotischer 
dan ooit. Meer dan de helft van de 12 tot 15 
jarigen volgt het nieuws via TikTok. Slechts 45% 
van de jongeren vertrouwen het nieuws in het 
algemeen. Is het echt de bedoeling dat TikTok 
regeert? Wat zegt het over een samenleving als 
weervrouwen en -mannen overspoeld worden 
door haatberichten, en zelfs te maken krijgt met 
agressie aan eigen deur, omdat ze wijzen op 
ieders verantwoordelijkheid in verband met de 
klimaatverandering? Dat men zich voor het tribu-
naal van de samenleving moet verontschuldigen 
omdat de voorspellingen erger voorzagen dan 
dat het weer in petto had ?

De algoritmes van de sociale media sturen 
mee ons denken en bepalen wat we wel en niet 
zien, zonder dat we ons daar vaak echt bewust 
van zijn. Met als resultaat dat iedereen vooral 
zijn eigen mening versterkt ziet en een zekere 
gedeelde waarheid, een aantal fundamenten 
die we niet in vraag stellen, amper nog bestaat. 
Wellicht is dát de allergrootste uitdaging 

van dit tijdperk: een open geest bewaren. 
Door in dialoog te blijven met elkaar. Door 
naar elkaar te luisteren waarom de ander 
er anders over denkt. Eenheid en succes in 
verscheidenheid, zoals de Belgian Cats – met 
Laure Resimont uit Petegem-aan-de-Leie als 
Oost-Vlaamse vertegenwoordigster – het op het 
Europees kampioenschap basketbal gedemon-
streerd hebben.

Hoe zei de in mei overleden zangeres Tina Turner 
het ook alweer? ‘Ik denk dat we allemaal een 
groot mentaal potentieel in ons hebben, maar we 
moeten die kracht op de juiste manier gebruiken. 
Als je jezelf vooruit blijft trekken, opent het leven 
zich onvermijdelijk voor je.’

Wel, daar geloof ook ik in.

De openbare omroep begint straks met een 
remake van het legendarische programma 
De Droomfabriek. Mijn persoonlijke droom op 
deze Nationale Feestdag, dames en heren: 
laten we elkaar blijven inspireren om – elk 
op ons domein – onze verantwoordelijkheid 
te nemen. Om nog beter te willen doen. Als 
we dat allemaal samen doen, wint finaal 
de burger. En dat is toch de bedoeling van 
beleid, nietwaar?

Ik wens u een fantastische nationale feestdag!

Dank u wel!
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I n Dendermonde nam Leen Dierick de 
fakkel over van partijgenoot Piet Buyse, die 
17 jaar lang het gezicht van de stad was. 

Naar aanleiding van zijn afscheid werd hij door 
de gouverneur “zowel een familieman als een 
burgervader” genoemd, alsook expliciet bedankt 
voor “het investeren in de veiligheidsketen van 
en voor Dendermonde naar aanleiding van het 
drama in Fabeltjesland waardoor hij persoonlijk 
bijzonder werd geraakt”. De nieuwe burgemeester 
heeft heel wat ervaring: ze zetelt al sinds de 
gemeenteraadsverkiezingen van 2000 als 
schepen en is federaal volksvertegen woordiger. 
Bovendien treedt ze in de voetsporen van 
haar vader, die ook ooit burgemeester van 
Dendermonde was.

EEDAFLEGGINGEN EN KONINKLIJKE ONTVANGSTEN

In Dendermonde, 
Geraardsbergen en Hamme 

bracht het nieuwe jaar ook een 
nieuwe burgemeester, die de eed 
mocht afleggen in de ambtswo-

ning van de gouverneur. Geen 
louter protocollaire gebeurtenis, 

maar wel een belangrijke (eerste) 
ontmoeting, waarbij ook de voor-

ganger een uitdrukkelijk woord 
van dank krijgt. In Kruibeke 

veranderde de burgemeesters-
sjerp in 2023 al van schouder. 

Daar maakte een oude bekende 
opnieuw zijn intrede.

en een
oude

bekende

Drie
vrouwen

78
GOUVERNEUR OOST-VLAANDEREN



Ann Panis draagt in Geraardsbergen voortaan 
de burgemeesterssjerp, in opvolging van partij-
genoot Guido De Padt. Hij moest na vier decennia 
in de politiek noodgedwongen een punt zetten 
achter zijn carrière, maar niet zonder een woord 
van goede raad: “Werk vanuit betrokkenheid 
zodat je de noden begrijpt van de inwoners. 
Werk vanuit een engagement, omdat je er dan 
zelf plezier uit haalt. En blijf authentiek, trouw 
aan je eigen principes, ook al sta je onder vuur.” 
Opvolgster Panis heeft alvast de nodige ervaring 
op zak, aangezien ze 17 jaar onafgebroken in het 
schepencollege zetelde.

Hamme heeft, net zoals Dendermonde, 
een eerste vrouwelijke burgemeester: Ann 
Verschelden, al sinds 2001 gemeenteraadslid 
en sinds 2016 onafgebroken schepen. Zij nam 
de sjerp over van partijgenoot Herman Vijt, die 
na 30 jaar in de lokale politiek, waarvan net geen 
15 jaar als burgemeester, om gezondheids-
redenen het mandaat vroeger dan gepland 
moest neerleggen. Hij wordt door vriend en 
vijand geprezen voor zijn “uitstekende dossier-
kennis” en “serene en bemiddelende manier 
van werken”.

In april verwelkomde de 
gouverneur Antoine Denert, 
de nieuwe burgemeester van 
Kruibeke, in haar ambtswoning. 
De burgemeester maakte er 
opnieuw kennis met de onder-
steuning die de gouverneur en haar 
diensten aan de lokale besturen 
bieden. Opnieuw, want Antoine 
Denert was tussen 1983 en 2013  
al eens 30 jaar onafgebroken burge-
meester van Kruibeke. Hij nam na  
de eedaflegging tijdens de zitting 
van de gemeenteraad de sjerp over 
van Dimitri Van Laere, na een 
bestuurswissel in de gemeente.
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Verenigingen die 
vijftig jaar (of langer) 

bestaan, kunnen de titel 
‘Koninklijk’ aanvragen 

door een dossier in te 
dienen bij het kabinet van 

Zijne Majesteit de Koning. 
Na een grondig onderzoek 

vraagt Zijne Majesteit 
de Koning vervolgens aan 

de gouverneur om het 
officiële predicaat en bij ho-

rende titel aan de vereni-
ging te overhandigen.

I n 2023 werden 19 Oost-Vlaamse vereni-
gingen samen met de vertegenwoordigers 
van hun lokaal bestuur door de gouverneur 

in haar ambtswoning uitgenodigd voor een 
officieel moment. Niet alleen kregen de vereni-
gingen er hun officieel ‘Koninklijk’ predicaat, ze 
werden er ook bewierookt voor hun bevlogen 
enthousiasme, voortdurend vrijwillig engagement 
en actieve inzet voor onze medemensen in 
sportieve, culturele en/of sociale initiatieven. 

EEDAFLEGGINGEN EN KONINKLIJKE ONTVANGSTEN

En de titel

‘Koninklijke 
Maatschappij’
gaat naar…

Als sinds 1973 halen de leden van 
Cycling Team Chambrol uit Herdersem 
(Aalst) op zondag hun stalen ros uit de 

garage voor een verkwikkende fietstocht.
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L.S.V. Chesspirant uit 
Lokeren: een club die het 
‘Spel der Koningen’ niet 
alleen beoefent, maar ook 
inzet ter bevordering van 
sociale cohesie in de lokale 
gemeenschap. Dat verdient 
de titel ‘Koninklijke 
Maatschappij’. 

Deze Oost-Vlaamse verenigingen gaan 
voortaan als ‘Koninklijke Maatschappij’ 
door het leven:

– vzw Tennisclub Standaard Wetteren
– vzw F.C. Bondgalm.Bos
– vzw Diepzeeduikclub De Kreeft Eeklo
– vzw Castingclub of Flanders
– Toneelgilde Floris ende Blancefloer
– De Wetterse Vrijpion
– Biljartclub Kunst en Vermaak
– vzw Tennisclub Wachtebeke
– Shotokan Karate Sint-Niklaas
– vzw Sint-Jozefs Gilde Everbeek-Boven
– vzw L.S.V. Chesspirant
– VZW Cycling Team Chambrol
– V.K. De Gonde
– vzw Sint Vincentius Trouwe Waakhond 

Eeklo
– VZW Rapid Hockey Club Temse
– VZW Tigers Evergem
– VZW Raad van Elf d’Euzdere Veuze
– VZW Gentse Politieschietvereniging
– Schuttersmaatschappij 

Singel-Lembeke

De Raad van Elf d’Euzdere Veuze uit Maldegem organiseert al sinds 1967 het 
carnaval in Maldegem. De vereniging had al Prinsen en Keizers, maar sinds dit 
jaar dus ook een Koninklijke titel.
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EEDAFLEGGINGEN EN KONINKLIJKE ONTVANGSTEN

H et jaar 2023 was een feestjaar voor 
ons vorstenpaar. Een decennium gele-
den legde Koning Filip immers de eed 

af als zevende koning der Belgen. Dat wilde het 
Koninklijk Paleis graag vieren met alle Belgen en 
dus werden 600 landgenoten op zaterdag 13 
mei uitgenodigd in het Koninklijk Domein van 
Laken voor een Garden Party in aanwezigheid 
van de voltallige Koninklijke familie. De gastenlijst 
bleef voor het koningspaar een goed bewaard 
geheim, want het waren de provinciegouver-
neurs (en de Hoge Ambtenaar van het adminis-
tratief arrondissement Brussel-Hoofdstad) die 
de lijst met genodigden mochten samenstellen. 

Elke gouverneur mocht 50 provinciegenoten 
voordragen. Het moest gaan om inwoners 
die iets betekend hebben voor hun provincie 
- verschillend in profiel, leeftijd, ervaring en 
afkomst - en de Koning of Koningin nog nooit 
hadden ontmoet De gouverneur van Oost-
Vlaanderen liet zich daarbij inspireren door het 
DNA van onze provincie: de triple-helix van 
overheden, bedrijven en kennisinstellingen, 

Met 50
Oost-Vlamingen
naar het
verjaardagsfeest
van Koning Filip

Ter gelegenheid van zijn tien-
jarig Koningschap nodigde 
Zijne Majesteit de Koning, 
samen met Hare Majesteit 

de Koningin, 600 Belgen van 
over het hele land uit op een 

tuinfeest in het Koninklijk 
Domein van Laken.  

Aan de gouverneur van  
Oost-Vlaanderen werd 

gevraagd om  
50 Oost-Vlamingen aan de 

gastenlijst toe te voegen.
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verbonden door ons sterk 
socio-cultureel weefsel. Zo werden 
er studenten en werknemers uit het 
bedrijfsleven uitgenodigd, maar ook 
voormalige sterkhouders van de 
lokale besturen en van verenigin-
gen, alsook kunstenaars. 

Op het programma van het tuin-
feest stond een wandeling langs 
verschillende artistieke haltes 
doorheen het Koninklijk Park en de 
Koninklijke Serres. De vijf voorstel-
lingen – van klassieke muziek en 
acrobatie tot dans, koor en magie 
– zetten de culturele rijkdom van 
ons land in de kijker. De wandeling 
werd afgesloten met een feestelijke 
receptie. Zowel tijdens als na de 
wandeling namen de Koning en de 
Koningin ruimschoots de tijd om 
in gesprek te gaan met de geno-
digden. Het werden stuk voor stuk 
bijzondere ontmoetingen.
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“Ik kreeg begin 2023 een telefoontje van het kabinet van de gouverneur 
en zat gelukkig op een stevige bureaustoel, want de boodschap luidde 
ongeveer als volgt: bent u geïnteresseerd om ons te vergezellen naar het 
Paleis, als één van de organisaties die een bijzondere bijdrage leveren 
voor onze provincie Oost-Vlaanderen? Ik dacht direct aan mijn vader, 
wijlen Willy Hamerlinck, ‘Mister Heusdenkoers’, die er zijn levenswerk 
van had gemaakt om – naast een heel succesvolle professionele loopbaan 
– Heusden koers opnieuw op niveau te brengen. Dat is hem zeker gelukt, 
want we werden, op initiatief van de renners en de pers, het ‘Wereld-
kampioenschap der Kermiskoersen’. Wat een eer dus om uitgenodigd te 
worden. Ik vond het ook onmiddellijk een fantastisch moment om niet 
alleen mezelf, maar ook alle medewerkers, het gemeentebestuur, onze 
talrijke partners, het publiek, en de renners en hun teams te eren en te 
bedanken. Zonder hen geen Heusdenkoers. De dag was uitzonderlijk.  
We werden koninklijk ontvangen, leerden fantastische mensen kennen 
en spraken heel open met Koning Filip en Koningin Mathilde en hun 
kinderen. We zijn de gouverneur en het Koninklijk Paleis enorm dankbaar 
voor deze unieke gelegenheid, die ons een bijkomende energieboost gaf om 
‘ons koerske’ verder uit te bouwen.„
Fred Hamerlinck en Bart Clauwaert,  
voorzitter en secretaris van Heusdenkoers
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“De persoonlijke uitnodigingskaart mij toegestuurd in opdracht van 
Zijne Majesteit de Koning zal ik een ereplaats blijven geven in mijn 
archieven. Dat ik één van de vijftig Oost-Vlamingen was, die door 
gouverneur Carina Van Cauter werd verkozen, heeft mij verrast. Zeker 
ligt ons gesprek gevoerd op de nieuwjaarsreceptie van de gepensioneerde 
gemeentesecretarissen in Dendermonde aan de basis hiervan. Ik zou de 
Garden Party kunnen vergelijken met een eerste samenkomst van een 
trouwlustige met de ouders en familieleden van de aanstaande bruid. 
Daarbij worden alle mooie en belangrijke elementen tentoon gezet om 
een zo positief mogelijk resultaat te bekomen. Dit heb ik ook mogen 
ervaren bij alle opvoeringen die dag, waaronder het strijkorkest met jonge 
talenten, de voorstelling van Opera Ballet Vlaanderen, het optreden van 
het kinder- en jeugdkoor van De Munt en last but not least de receptie 
in de Oranjerie. Niettegenstaande de voor mij als 97-jarige soms lastige 
hellingen in het parcours doen de buitengewone prachtige parken en 
serres mij besluiten met de woorden die al iemand anders voor mij heeft 
geformuleerd: de herinnering is het enige paradijs waaruit men niet kan 
verdreven worden. Met dank aan allen die dat voor mij mogelijk gemaakt 
hebben.„
Achiel De Pelsmaeker,  
ere-gemeentesecretaris Mere
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EEDAFLEGGINGEN EN KONINKLIJKE ONTVANGSTEN

Prinses Elisabeth op 
bezoek in het kinder-
ziekenhuis van UZ Gent 
dat haar naam draagt. 
Niet toevallig tijdens 
De Warmste Week 
dat het thema 
#opgroeienzonderzorgen 
centraal stelde. 
Het ziekenhuis biedt 
een goede diagnose en 
de beste behandeling 
in een kindvriendelijke 
omgeving (bijna zo 
goed als thuis) en is enig 
in transitiezorg. 

Hunne Majesteiten de Koning en de Koningin ontvingen in okto-
ber alle burgemeesters van de verschillende Belgische steden en 
gemeenten voor een receptie in het Kasteel van Laken. Ook de  
Oost-Vlaamse burgemeesters tekenden samen met de gouverneur 
present en apprecieerden de waardering die het koningspaar 
uitsprak voor hun werk.
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Tijdens de Vlaamse Week 
tegen Pesten 2023 kwam 
Hare Majesteit de Koningin 
naar het Sint-Lievenscollege 
in Gent. Alle aanwezigen 
kregen er uitleg over het 
antipestbeleid van de school 
en namen deel aan verschil-
lende activiteiten die de 
leerlingen sensibiliseerden 
over deze problematiek.

Samen met Prinses Astrid nam de gouverneur deel aan de International Sustainability 
Conference van Daikin. De conferentie vond plaats in het internationaal Future 
Research & Development Center van de warmtepompen- en ventilatiesystemen-
producent in Gent. Daar benadrukte de gouverneur de inspanningen die  
Oost-Vlaamse bedrijven leveren in het kader van de energietransitie.
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COLOFON

Carina Van Cauter
Gouverneur Oost-Vlaanderen

Met gewaardeerde redactionele medewerking van 
heel wat medewerkers en Manu Adriaens.
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